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S seje sl<upščine občine Lenart 

R a z p r £ i v 3 
o zdravstvu 

v torek, 29, oktobra je bila 
seja skupščine občine Lenart" 
Pričela se je z enoinpolurno za-
mudo, ker so nnorali t r i točke 
dnevnega reda premakniti na 
ono izmed naslednjih sej. Da je 
skupščina pričela z delom šele 
po zamudi je bil vzrok nesklepč-
nost zbora delovnih skupnosti. 
Ta zbor v zadnjem času večkrat 
zaseda na meji sklepčnosti, zato 
so na koncu seje navzoči skle-
nili, da bodo tiste odbornike, ki 
se sej redno ne udeležujejo, pi-
smeno opozorili. Skupščina je 
na jp re j razpravljala o poročilu 
komisije za volitve in imenova-
n ja in na podlagi tega poročila 
in predhodno že t ret j ič razpisa-
nega delovnega mesta načelnika 
za gospodarstvo sklenila imeno-
vati na mesto Franjo Muršeca, 
ki se je edini v roku razpisa pri-
javil. 

Nato je skupščina obravnavala 
poročilo sveta za šolstvo, kul tu-
ro in prosveto. Na osnovi poro-
čila je dala skupščina soglasje 
k programu dela temeljne izo-
braževalne skupnosti Lenart. 
Sprejela pa je tudi priporočila 
za temeljno izobraževalno skup-
nost Lenart, in sicer s tem, da v 
tem letu še intenzivneje dela 
pri ureditvi otroškega varstva. 
Za leto 1969 pa se ji priporoča, 
da izdela bolj konkretni pro-
gram dela, da določi prioriteto 
v programu, ureditvi posebnega 
šolstva v občini in da posamezne 
naloge časovno določi ter da 
naprej razvija otroško varstvo. 

Največ razprave je bilo, ko je 
skupščina razpravljala o poro-
čilu sveta za zdravstvo in soci-
alno varstvo. Tu so odborniki 
iznašali pomanjkljivosti zdrav-
stvene službe po združitvi zdrav-
stvenih domov. O nekaterih pro-
blemih te službe smo že poroča-
li v prejšnj i številki, ker je o 
tem razpravljal že svet. 

V razpravi je bilo ugotovlje-
no, da ni na mestu to, če po 
združitvi ni več napravljeno kot 
je bilo pred združitvijo. Združi-
tev je bila zaradi izboljšanja te 
službe in sedaj ni mogoče čaka-
ti na to izboljšanje nekaj let. 
Prav tako je bilo poudarjeno, da 
bi se prav z združitvijo moralo 
izboljšati delo na terenu na pod-
ročju bivših zdravstvenih do-
mov, ker je v samem centru že 
itak bilo mnogo boljše organizi-
rano. V Lenartu pa se je zgodilo, 
da je v celotni občini bil 14 dni 
samo en zdravnik. To se ne bi 
smelo zgoditi niti en dan in tega 
ni mogoče upravičevati z začet-
nimi težavami ob združitvi. 

Odborniki so ugotavljali, da 
je na terenu zaradi tega veliko 
kritike in da samo čakanje na 
obljube, da se bo s tanje izbolj-
šalo, nič ne pomeni in kot je 
ena izmed odbornic hudomušno 
pripomnila, da je cigan tudi svo-
jemu konju vedno obljubljal 
boljše seno, pa mu je konj k l jub 
temu crknil. 

Na iznešeno kritiko je odgo-
varjal pomočnik direktorja 
zdravstvenega doma Maribor 

dr. Lovrec, ki je pojasnil neka-
tere stvari in pri tem ugotovil, 
da takih stvari, da ne bi bilo 
zdravnika na terenu, ne bodo 
dopuščali. Ugotovil pa je tudi, 
da so nekatere stvari neresnič-
ne. Pri tem je navedel primer, 
da se govori o odvozu inventar-
ja iz Lenarta, kar je čista iz-
mišljotina. Na koncu je pouda-
ril, da bo potrebna večja pove-
zava med terenom, teritorialno 
enoto, zdravstvenim domom in 

pristojnimi organi v občini, da 
bi se lahko problemi sproti re-
ševali. Prav tako je povedal, da 
bodo izdelali nekatere analize, 
o čemer bodo organe skupščine 
in skupščino obvestili, pri tem 
pa da bodo upoštevali priporoči-
la skupščine. 

Na koncu je bilo tudi poudar-
jeno, da ima kritika, ki je bila 
Izrečena, namen, da se stvari 
izboljšajo in da ni Izrečena za 
to, ker bi nekdo bil proti zdru-
žitvi. V naprej se morajo obdr-
žati dobri odnosi in je pomanjk-
ljivosti potrebno skupno odprav-
ljati. 

Skupščina je razpravljala o 
organizaciji katastrske službe in 
sklenila, da se ustanovi ekspo-
zitura katastrskega urada v Le-
nartu. 

Toš 

Kako smo sejali -
tak:oj3omo 
tudi zeli 

Ce vas je pot v zadnjih okto-
brskih dneh zanesla na deželo, 
ste lahko opazili na poljih ne-
usmiljeno delovno bitko s ča-
som, ki je predstavljala v f i -
stvu en sam trd delovni dan 
spravila jesenskih pridelkov in 
setve ozimnih žit. Dan je bil 
mnogokrat prekratek, da bi lah-
ko opravili vse, kar so si kme-
tovalci planirali v dnevnem de-
lovnem načrtu. Delo se je ne-
malokrat zavleklo v pozno je-
sensko noč. Oračev, ki so z ži-
valsko vprego ponekod pa t u -
di s t raktor jem pridno obračali 
brazdo za brazdo, mnogokrat 
nista motila niti mrak, ki se je 
spustil globoko nad dolino niti 
velika utrujenost in zgarane 
roke, ki so že komaj držale plug, 
ki so ga počasi vlekle prav ta -
ko že komaj prestopajoče konj-
ske ali pa goveje vprege. 2;itno 
seme je velikokrat padalo iz rok 
sejalca skozi medlo svetlobo 
mesečine, ki je bila nemalokrat 
priča trdemu garanju naših 
kmetovalcev. 

Precej težav so pri letošnji je-
senski setvi povzročale pozno 
zoreče hibridne sorte koruze, ta-
ko da je bilo treba za zbiranjem 
koruze in spravilom koruznice 
tudi takoj orati in sejati. Ni bi-
lo časa, da bi se zorana zemlja 
pred setvijo vsaj malo sesedla, 
kot to priporoča sodobna agro-
tehnika. Med kmeti je bilo vre-
me iz dneva v dan najbolj po-
go.sta tema pogovorov. Vsi so se 
bali, da jim ne bi začelo pri 
setvi nagajat i deževje. Ob le-
pih sončnih dnevih so bili n j i -
hovi obrazi vedri in nasmejani, 
in kako bi ne bili, saj so vsak 
lep in sončen jesenski dan za-
sejali nove površine. V zadnjem 

času so nam bili naklonjeni lepi 
dnevi ter so naši kmetovalci lah-
ko tako vsaj deloma nadomesti-
li zamujeno. 

Na deželi lahko opazimo iz 
leta v leto vse več zasebnih 
t raktor jev, ki si jih kupuje jo 
kmet je z namenom in z željo, 
da bi si izboljšali svoje delovne 
in življenjske pogoje. Ce pri 
svoji zadrugi ali pa pri kombi-
natu ne dobijo t raktor ja , ne ča-
ka jo nanj , temveč pričnejo ta-
koj orati z vprežno živino. In 
kdo bi čakal, saj je v jeseni na 
deželi vsaka ura tako dragoce-
na in pomembna. 

Iz pogovora z nekaterimi kme-
tovalci na območju Slovenskih 
goric sem opazil, da mnogi po-
svečajo jesenski setvi še vedno 
premalo pozornosti. Kakovost 
posejanega semena je v večini 
primerov za setev neprimerna 
in nam že ob setvi ne zagotavlja 
količinskega in tudi kvalitetne-
ga pridelka. Mnogi vprašujejo, 
k j e je kmetijska pospeševalna 
služba in strokoven kmetijski 
kader, ki ga imajo v ta namen 

kmetijske delovne organizacije. 
Semenska pšenica je še vedno 
piedraga, saj stane en kilogram 
skoraj dvakrat toliko, kot dobi 
kmet za kilogram prodane pše-
nice. Mnoge zadruge so imele 
pred leti čistilnike za čiščenje 
žitnih semen, s katerimi so iz-
ločili iz semenskega blaga med 
drugim tudi plevel na semena. 
Danes te čistilnike le še redko 
k je srečamo. Kam so izginili? 
Mnogo jih lahko najdemo med 
staro šaro, čeprav so potrebni 
le manjšega popravila, da bi 
lahko zopet pričeli služiti svo-
jemu namenu. Vse premalo so 
spoštovani tudi predpisi o agro-
tehničnem minimumu, ki smo 
jim včasih obetali tako svetle 
perspektive in na osnovi nj ih 
tudi večje kmetijske pridelke. 
Opažamo, da je s strani kmeti j -
skih delovnih organizacij posve-
čeno premalo skrbi prav te j v 
kmetijstvu zelo pomembni de-
lovni akciji, kot je jesenska se-
tev. Zasebni kmetovalci pa še 
dalje sejejo tako, kot so sejali 
pred njimi že njihovi dalni 
predniki. 

Izgledi kažejo, da kl jub vsem 
parolam, ki jih tako radi vzkli-
kamo v našem kmetijstvu, še 
vedno zelo radi pozabljamo na 
pregovor, ki pravi: »Kako boš 
sejal, tako boš tudi žel!« 

J. S. 

Prvi rezultati krajevnega 
samoprispevka: asfaltiranje Rogaške 
ceste 

Te dni je mariborsko cestno 
podjet je prevleko prve metre 
cestišča Fiogaške ceste z asfalt-
no prevleko. Sredstva za asfalt 
Sv) iz krajevnega samoprispevka. 
Tv̂  dni bodo asfaltirali še odsek 
ccs-te od Turnišča do hajdinske 
relezniške postaje in igrišče na 
liregu. Prvi sadovi obetajočega 
krajevnega samoprispevka so že 
vidni. Vsem tistim, ki se bodo 
»spotaknili« ob dejstvo, da tudi 
republiške ceste vzdržujemo in 
asialtiramo s samoprispevkom 
občanov, ko bi morala zanje skr-
beti republika, lahko povemo sa-
iTio to. da še s tan pregovor "Pr>-
masai si sam in bog ti bo poma-

gal!« še vedno drži. Kako si pri 
tem kdo pomaga, je drugo vpra-
šanje. Morda se bodo predstav-
niki, ki so odgovorni za razvoj 
teh krajev, le enkrat ojunačili 
in »udarili« po mizi ter energič-
no zahtevali tisti del, ki nam od 
skupaj zbranih sredstev gre. 

Ob pogledu na lep asfaltni 
trak in ob prijetni vožnji po 
cestišču brez prahu bomo poza-
bili na prispevek. Ker sredstva 
iz krajevnega samoprispevka v 
redu dotekajo, bo lahko kra jev-
na skupnost uresničila program 
del tudi v prihodnje. Mišljena 
sf) dela v drugih predelih ptuj-
ske krajevne skupnosti. Z R 

Asfaltiranje Rogaške ceste 

Sindikat 

v kmetijski 
organizaciji 
v trenutnh pogojih 

Kot poročamo v drugem se-
stavku, je bil v Agrokombinatu 
KZ Lenart razgovor o s tanju v 
podjet ju . Med drugim so obrav-
navali tudi problematiko kme-
ti jstva in njegov vpliv na delo 
sindikata v podjetju. Iz razpra-
ve posredujemo nekatere na j -
zanimivejše misli in ugotovitve. 

Med razpravo je eden navzo-
čih odprl vprašanje problemati-
ke kmetijstva in dejal približno 
tole: sindikat se izgublja. Zakaj? 
Kmetijstvo je zapostavljeno; ni-
ma materialne baze in nihče nas 
ne vidi, da smo v takem polo-
žaju. O čem bo odločal sindikat 
v naši delovni organizaciji, do-
kler bomo v takšnih težkih po-
gojih? Sem predsednik osnovne 
sindikalne organizacije v na-
šem obratu in vem, da nismo 
delali nič. V težkem položaju, 
v katerem se nahajamo, se lah-
ko zgodi najboljšemu članu na-
šega kolektiva krivica. In zdaj 
na j sindikat o tem razpravlja in 
odloča, ko vemo, da se moramo 
najpre j izkopati iz tega stanja, 
gledamo pa samo na proizvod-
njo. Kako naj skrbimo za de-
lavca, ko pa vemo, da premalo 
zasluži in mu ne moremo po-
magati, ker smo v takem stanju? 

Na tako odprto vprašanje se 
je sprožil cel plaz razprav, v ka-
terih je bilo še povedano, da so 
delavci marljivi in da delajo 
zelo težko, zaslužijo pa okrog 
400 din in dostikrat še to ne. 
Osnova, da je materialna baza 
in zato vemo, kakšno je lahko 
samoupravljanje, saj vsak gle-
da, k je bo še ka j po strani za-
služil. Povedano je bilo tudi, da 
delajo od 8 do 20 ur dnevno in 
kako na j se obravnava nedisci-
plina pri delavcih, ko pa imajo 
tako nizek osebni dohodek. 
Eden izmed navzočih je tudi 
dejal, da bi se bilo potrebno 
postaviti v položaj delavca, ki 
dela od 7. ure z ju t ra j do 20. 
zvečer pa še v nedeljo pride na 
delo. Ko pa je mesec okrog, 
vpraša, čemu odtegljaj za sin-
dikalno članarino, ko pa od te-
ga nič nima. V to razpravo je 
posegel tudi direktor podjet ja 

Franc Suman, ki je med dru-
gim povedal približno sledeče: 
v kmetijstvu so veliki problemi, 
kakor so omenili že predgovor-
niki, vendar v občinskem meri-
lu tega nihče ne vidi, ali pa no-
če videti. Vidijo se navadno sa-
mo napake v proizvodnji in se 
potem stvari nerealno obravna-
vajo, zato smatram, da bi mo-
rali naj t i skupen jezik z občin-
skimi forumi, posebno še s po-
litičnimi organizacijami. Pr i -
znati moram, da so se te stvari 
že nekoliko popravile, vendar 
še ne v celoti. Na to problemati-
ko je spregovoril tudi zastopnik 
občinskega komiteja ZKS, ki je 
med drugim povedal, da bi mo-
rali sindikati prav v najtežjih 
razmerah odigrati svojo vlogo. 
V prvobitni akumulaciji so sin-
dikati bili jedro, ki so se borili 
za pravice delavcev. Iz teh d ru-
žbenih tokov .so potem nastala 
gibanja komunističnih parti j , ki 
so vodila to borbo naprej . Zato 
ni bistvena trenutna material-
na baza kmetijstva za sindikal-
no delo, kajti če gledamo di-
alektično, potem bi moralo prav 
sedaj biti sindikalno delo na j -
bolj aktivno. Nujno pa je, da se 
tu upoštevajo razlike, ki so na-
stale. Ni vseeno ali je to v ka-
pitalizmu ali v socialistični de-
mokraciji. Zaradi tega se nika-
kor ne morem strinjati , da se-
cJaj v te j situaciji, ki vlada v 
kmetijstvu, sindikat ne bi mo-
gel delovati. To5 

Jolinson prvi čestital no-
vemu predsedniku ZDA 

Med prvimi čestitkami, ki jih 
je dobil novi predsednik, je bi-
la čestitka sedanjega predsedni-
ka Lyndona, Johnsona. »Storil 
bom vse, kar je v moji moči, 
da bi vam pomagal,« je sporočil 
Johnson iz San Antonia. 

Pričakujejo, da se bosta Nixon 
in Johnson kmalu sestala, da bi 
se pogovorila o zamenjavi v Be-
li hiši. Ta bo sredi j anuar ja pri-
hodnjega leta. 

TE DNI 
PO SVETU 

Ustavljeno 
bombandiranje 
severnega 
Vietnama 

Predsednik Johnson je s 1. no-
vembrom ustavil bombardiranje 
Severnega Vietnama ter privo-
lil, da lahko v bodoče sodelu-
jejo na pariških pogajanjih med 
predstavniki ZDA in Severnega 
Vietnama tudi predstavniki sa j -
gonske vlgde in južnovietnam-
ska osvobodilna fronta. Vlada 
Severnega Vietnama je sporo-
čila svoje soglasje z namerava-
nimi razširjenimi razgovori o 
vojni v Vietnamu, medtem ko 
je šef južnovietnamske vlade 
zavrnil povabilo, na j pošlje svo-
je predstavnike v Pariz. 

Svetovna javnost v celoti po-
zdravlja sklep predsednika 
Johnsona ter vidi v njem upa-
nje za končno rešitev vietnam-
skega vprašanja. Jugoslovanska 
vlada pa je ocenila ta korak kot 
pomemben napredek za dosego 
politične rešitve problema, na 
katerega temeljih bo vietnam-
ski narod sam odločal o svoji 
usodi. 

Politična likvidacija Liu 
šao či-ja 

Po dveh letih je bilo zopet za-
sedanje CK KP Kitajske, na ka -
terem so likvidirali Liu Sao Cija 
kot predsednika Kitajske ter mu 
odvzeli vse politične funkci je v 
part i j i in državi. Določili so, da 
bo v »ustreznem času* deveti 
kongres KP Kitajske. Kitajsko 
politično vodstvo je ocenilo dve-
letne rezultate »kulturne revo-
lucije« kot pozitivne ter razme-
re v deželi in v svetu. Sočasno 
je bila določena orientacija za 
nadal jnjo aktivnost parti jskega 
članstva, v kateri je posebno 
naglašena vloga in avtoriteta 
predsednika CK K P Kitajske 
Mao Ce Tunga in njegovega n a j -
bližjega sodelavca, ministra za 
obrambo Lin Pi Jao ja. CK KP 

Kitajske obtožuje »ameriški im-
perializem in sovjetski revizi-
onizem«, da paktirata v posku-
sih za novo razdelitev sveta in 
ustvaritev protikitajske m pro-
ti revolucionarne »svete alianse«. 

Nova vlada v Siriji 
Politična kriza je vsaj t renut-

nono rešena z nekrvavim »dvor-
nim pučem« v okviru vladajo-
če stranke BAAS. Pod pritiskom 
generala Hafesa Asada je raz-
puščena vlada premiera Zuaje-
na, novo vlado pa je sestavil 
šef države Atasi sam, za katero 
je značilno, da jo sestavljajo 
vojaške osebnosti. V novi vladi 
ni niti enega starega ministra, 
Poznavalci situacije v Siriji mi-
slijo, da v te j igri ne gre za 
oblast, temveč za spopad kon-
cepcij in politično polarizacijo 
v sirijskem političnem vodstvu. 
Javnosti še niso sporočili po-
drobnosti spora, katerega v rhu-
nec je bil dosežen na nedavnem 
kongresu vladajoče stranke. 

Prva velika odprta demo 
nstracija proti režimu v 
Grčiji 

V nedeljo so v Atenah poko-
pali bivšega grškega premiera 
in voditelja uni je centra Papan-
dreua ob prisotnosti vsaj 300.000 
ljudi. Pogreb pa se je kl jub pri-
sotnosti 10.009 policajev spre-
menil v velikansko politično de-
monstracijo proti režimm Po-
grebci so vzklikali: Ti nisi umrl, 
Naj živi demokracija, Demokra-
cija bo zmagala, To je referen-
dum, Dol s fašizmom. Policaji 
so lahko samo nemočno opazo-
vali mogočno demonstracijo pro-
ti vladi ter niso odgovarjali na 
gesla pogrebne povorke. 

Nixon 37. 
predsednik ZOA 

Tesna tekma Nixona in nje« 
govega nasprotnika Humphreya, 
kakršne še ni bilo v novejši zgo-
dovini ameriških predsedniških 
volitev. Nixon je dobil 29,180.017 
glasov volivcev, Humphrey 
28, 938.358. Končno odločitev so 
prinesli glasovi volilnih mož iz 
Ilinoisa in Nixon je zmagal z 
287 glasovi volilnih mož, 17 več 
kot bi jih potreboval. 

Točno po 17. po srednjeevrop-
skem času je zazvonil telefon 
Richarda Nixona v 35. nadstrop-
ju super razkošnega hotela Wal-
dorf Astoria v New Yorku. Na 
drugi strani žice je bil njegov 
tekmec demokrat Hubert 
Humphrey iz Minneapolisa v 
Minessoti. Priznal je Nixonu, da 
je zmagal. 

Ko je odložil telefonsko slu-
šalko, se je Humphrey vrnil v 
svoj apartma in dejal pr i ja te-
ljem: »Od nikogar ne maram to-
lažbe.« Ko je to govoril, se je 
smehljal. 

Odločili so glasovi iz Illinoisa, 
ki so prinesli zmagovalcu 62 
glasov volilnih mož. Nixon jih 
je že poprej imel 261. Rezultati 
iz štirih ostalih držav, ki še ni-
so bili znani, sedaj niso imeli 
pomena. 

Humphrej je poslal Nixonu 
brzojavko: »Po neuradnih re-
zultatih ste zmagali na teh vo-
litvah. Čestitam.« 

Kmalu nato se je Humphrey 
pojavil tudi na televiziji. Glas 
se mu je trgal od razburjenja, 
ko je dejal: »Storil sem vse, kar 
sem mogel. Izgubil sem. Gospod 
Nixon je zmagal.« 

Nixon je tesno Izgubil pri 
Kennedyju 1960, potem je dve 
leti kasneje poskušal postati gu-
verner rojstne Kalifornije, pa 
ga je premagal demokratični 
tekmec. L jud je sn mu dali vzde-
vek mož, ki izgublja. 

Nixon / je obvestil javnost, da 
bo še is{i dan odpotoval v Wa-
shington, k je r se bo pogovarjal 
z bivšim predsednikom Eisen-
howerjem. Ta se v vojaški bol-
nišnici zdravi po več srčnih na-
padih. Nixonova družina bo na-
to odšla na krajši dopust na 
Florido. 

Vreme 
Lunine spremembe in vre-

menska napoved za čas od sobo-
te, 9., do nedelje, 17, novembra 
1968. 

Zadnji krajec bo v sredo, 13. 
novembra ob 9,53. 

NAPOVED: Ohladilo se bo. 
Dnevne temperature zraka se 
bodo gibale okrog 5 stopinj C. 
V jut ranj ih urah bo slana. Vre-
me bo lepo. 

Izgledi vremena za zimski čas 
1968/69. 

Okrog 15. decembra bo ostrej-
ši mraz do minus 15 stop. Cel. 
Mraz bo t ra ja l le nekaj dni. Na-
to se bo otoplilo in bo snežilo. 
Proti koncu leta bo lepo in to-
plo vreme. Izdatnejšega snega 
do novega leta ne bo. 

Prvi teden v januar ju bo sne-
žilo. Takrat bo šele začetek zi-
me. Med 6. in 16. januar jem bo 
mrzlo okrog 15 stopinj pod nič-
lo. Po 16. j anuar ju bo trtoleje in 
bo snežilo. Okrog 21. j anuar ja 
se bo vreme izboljšalo in bodo 
pihali mrzli vetrovi. 

Februar ja bo nekaj padavin 
okrog 5. in okrog 21. Ves ostali 
čas bo lepo vreme in toplo. 

V mesecu marcu bo prvih 20 
dni močno spremenllivo vreme. 
De? in sneg bosta zelo pogosta. 
Tret ja desetina v marcu bo lepa, 
a še mrzla. 
Zima se bo začela z novim letom 
1969 s sneženjem in bo končala 
okrog 5. aprila z deževiem. Na 
splnčno bo zima 196H'69 mila in 
makra. 



Nežlvljenjski 
predpisi 
PreseMk SO Ormož Franc Novak o anomali|ah v 
zdravstvenem zavarovanju kmetov 

v Ormožu smo bili že večkrat 
priče živahnim diskusijam o ne 
preveč posrečenem sistemu 
zdravstvenega zavarovanja kme-
tov. Nevzdržno je namreč dej -
stvo, da lahko kmečki zavaro-
vanci uvel javl jajo svoje pravice 
iz zdravstvenega zavarovanja 
kmetov šele takrat, ko so po-
ravnali celo vrsto svojih finanč-
nih obveznosti do družbe, ki 
predstavljajo že nad 50 odstot-
kov od celotnega katastrskega 
dohodka. 

Tokrat smo zaprosili za raz-
govor o teh vprašanjih predsed-
nika skupščine občine Ormož 
FRANCA NOVAKA, ki nam je 

v zvezi s tem povedal nasled-
nje: 

Tovariš predsednik, kaj me-
nite o sistemu zdravstvenega 
zavarovanja kmetov in o pra-
vicah, ki jih imajo iz tega na-
slova kmečki zavarovanci? 

Vsekakor je treba pozdraviti 
odločitev, da smo v sistemu 
stvenega zavarovanja vključili 
tudi naše zasebne kmetijske pro-
izvajalce, vendar pa so ti zara-
di nekoliko preveč birokratske-
ga zbiranja sredstev še vedno 
prikrajšani in neizenačeni s pra-
vicami zdravstvenega zavarova-
nja , ki ga uživajo delavci. Ne 
samo kmete, temveč tudi nas, 
ki nismo neposredno prizadeti, 
moti neživljenjsko dejstvo, da 
lahko dobi kmet zdravstveno 

izkaznico šele takrat, ko je po-
ravnal vse obveznosti do druž-
be. Ce pogledamo socialno eko-
nomsko strukturo kmetov v naši 
občini, vidimo, da je med njimi 
pretežna večina takih, ki so tik 
na meji lastnega vzdrževanja 
in v zaostanku pokrivanja druž-
benih dajatev. Prav med temi 
se mnogokrat pokaže potreba 
bolnišničnega ali pa ambulant-
nega zdravljenja. Ker do druž-
be niso poravnali vseh svojih 
obveznosti, se ne morejo zdra-
viti v breme sklada zdravstve-
nega zavarovanja kmetov. Ob 
vsem tem se postavi resno in 
zaskrbljujoče vprašanje, ali na j 
ta človek, ki smo mu s takim 
načinom v bistvu okrnili njego-
ve pravice, ki mu jih zagotav-
lja celo ustava, res čaka na mi-
lost in nemilost usode ali pa mu 
bomo na neki življenjski način 
omogočili zdravljenje tudi ta -
krat, ko še ni poravnal vseh 
družbenih obveznosti? 

Zakon, ki obravnava sredstva, 
ki se stekajo v sklad zdravstve-
nega zavarovanja kmetov, in 
pravice, ki izhajajo iz tega na-
slova, sicer v svojih določilih 
predvidevajo, da je lahko kmet-
koristnik zavarovanja deležen 
zdravstvenih storitev takrat , ko 
je poravnal vse obveznosti do 
zadevnega sklada in ne šele ta-
krat, ko je poravnal vse svoje 
obveznosti, ki jih ima do druž-
be. Vendar pa to določajo dodat-
na navodila, ki z navedenimi za-
konskimi določili nimajo vse-
binske povezave. 

V letošnjem letu so se obvez-
nosti do navedenega sklada po-
večale za 35 odstotkov v primer-
javi z lanskim letom. Na drugi 
strani pa so se pravice zmanj-
šale. Zavarovanci plačujejo več 
predvsem zaradi pokrivanja de-
ficita, ki so ga ustvarile eko-
nomsko močnejše občine, kot 
na primer Maribor. V ormoški 
občini je potrošnja na zavaro-
vanca najnižja in znaša letno 
komaj 10.000 S din. V maribor-
ski občini je potrošnja na za-
varovanca 16.000 S din. Iz tega 
izhaja, da revne kmetijske ob-
čine pokrivajo deficit, ki ga 
us tvar ja jo močnejše in razvi-
tejše občine. Izrazito kmetijske 

občine Imamo v organih uprav-
l jan ja sklada premalo svojih 
članov, da smo s svojimi pred-
logi vedno preglasovani. Tak-
šnih in podobnih primerov bi 
lahko navedli še celo vrsto. 

In kaj bi vi predlagali za re« 
fiitev tega vprašanja? 

Predvsem korenito spremembo 
zadevnih predpisov, s katerimi 
naj bo odpravljena privilegirana 
pravica ekonomsko močnejših 
in poudarjeno izenačenje tistih, 
ki so ekonomsko ter socialno 
ogroženi. Res je, da smo vsi 
dožni izpopolnjevati svoje ob-
veznosti do družbe, vendar pa 
nad tistimi, ki tega ne zmorejo, 
ne bi smeli izvajati represalij, 
ki so se morda nenamenoma 
pokazale prav pri zdravstvenem 
zavarovanju kmetov. Nelogično 
se mi zdi tudi to, da so neporav-
nane družbene obveznosti tako 
izterljive tudi za pet let nazaj, 
medtem ko kmet ne more uve-
ljaviti zdravstvenih storitev za 

nazaj, če pa jih rabi morda da-
nes ali pa jutri. 

Tovariš predsednik, čudno se 
mi zdi, da kot predsednik obči-
ne in neprizadeta oseba tako 
»odkrito« obravnavate to zares 
boleče vprašanje. Kako je to 
mogoče? 

Ko govorim o teh vprašanjih, 
ne govorim kot predsednik ob-
čine, temveč kot državljan, ki 
lahko opazi, da v tem sistemu 
zdravstvenega zavarovanja kme-
tov nekaj šepa. Seveda pa ob 
vsem tem ne smemo pozabljati, 
da prav ti momenti in še mnogo 
drugih vpliva na naš občinski 
proračun in na splošno realiza-
cijo začrtane občinske politike. 
Ker smo izrazito kmetijska ob-
čina, so ti problemi za nas toli-
ko bolj boleči in jih ne smemo 
zapostavljati. Sami jih žal ne 
moremo rešiti, vendar upamo, 
da jih bodo v kratkem rešili za 
to pristojni organi. Upajmo, da 
bolj življenjsko kot sedaj. 

J. S. 

Franc Novak, predsednik skup-
ščine občine Ormož 

Poplave v Italiji, kaj pa Drava? 
Prebivalcem obrežnih mest 

skoraj povsod po svetu dela 
preglavice vodostaj reke, ob ka-
teri živijo. Večkrat se primeri, 
da podivjana reka, ki prestopi 
bregove, prizadene številne pre-
bivalce tudi daleč naokoli. 

Zadnje dni nas pretresajo ve-
sti o povodnji v Italiji, k jer je 
reka Pad dosegla kritično točko, 
saj je narasla za več kot sedem 
metrov. Naraščajo tudi druge 
reke. Poročajo o več kot sto 
mrtvih in veliko poškodovanih. 
Na jhu je je prizadeto eno izmed 
tekstilnih središč, k jer je poru-
šenih 80 od skupno 120 tovarn. 
Z nekaterimi vasmi imajo stike 
le s helikopterji. Porušenih je 
veliko mostov, prekinjene so 
telefonske zveze, veliko je ne-
prehodnih cest. Sedanje hude 
povodnji v Italiji je povzročilo 
izredno močno deževje. 

Te dni se Ptujčani nezauplji-
vo oziramo na Dravo, ki nas je 
posebno zadnja leta večkrat ne-
pri jetno presenetila. S poplava-
mi je naredila veliko škodo go-
spodarskim organizacijam in 

kmetovalcem na obeh straneh. 
Po teh poplavah so poskrbeli za 
zavarovanje obrežja pred na-
raslo vodo. Na desnem bregu 
Drave so od ust ja odtočnega ka-
nala hidrocentrale pa vse do 
železniškega mostu zgradili na-
sip. Na levem bregu Drave so 
podzidali ograjo, ki poteka 
vzdolž reke na robu parka. Ta 
pritlični zid bo preprečil, da bi 
se voda razlila po starem delu 
mesta in po parku. Niže želez-
niškega mosta, to je v spodnjem 
delu parka proti birom, gradi 
trenutno Vodna skupnost Drava 
-Mura nov bir ob levem bregu 
Drave. S tem bodo preprečili, 
da bi voda še naprej spodjedala 
in odnašala zemljo. V načrtu je 
tudi večji nasip za birom, s ka-
terim bi preprečili poplave in 
ogrožanje spodnjega dela parka. 

Stanovalci izven tega, za silo 
zavarovanega območja in tisti, 
ki imajo nižje ali višje mesta 
P tu ja zemljo ob reki Dravi, so 
seveda še naprej v skrbeh za-
radi morebitnih poplav. ZR Delta v Ptuju 

Rešitev 
v rekonstrukciii 

Na vprašanje Tednika odgo-
var ja Heribert Zamuda, direk-
tor Delte. 

— Kako ocenjujete dosedanje 
poslovanje v podjetju? 

Podatki o poslovanju podjet ja 
v letošnem letu pričajo, da bo-
mo letošnje leto zaključili ugod-
neje kot lansko. Konec prej-
šnjega meseca smo dosegli let-
ni plan proizvodnje s 105 od-
stotki. Do konca leta bomo pre-
segli plan za okoli 30 odstotkov. 
Izboljšalo se je s tanje tudi gle-
de ralog. Kar je danes odločil-
nega pomena pri poslovanju 
podjetja, je, da imamo zagotov-
ljeno tržišče. Za naše podjetje 
je pomemben zunanji trg. Po-
lovico proizvodnje izvažamo, 
največ v Švico, ZR Nemči jo . . . 
na konvertibilna tržišča. Devize 
so za naše podjet je zelo važne. 
Z njimi kupujemo blago, ki ga 
ni moč dobiti na domačem trži-
šču. Potrebujemo ga tudi za iz-
delavo najsodobnejših srajc — 
belcoton in podobno. 

— Kaj menite o poslovanju s 
tujimi partnerj i? 

Inozemski partnerj i naročajo 
vedno večje količine. Merilo pri 
tem je tudi kvalitetna izdelava, 
za katero smatrajo, da je v 
Delti zelo dobra. To nam doka-
zuje tudi pred kratkim sklenje-
na pogodba za nadal jn je sode-
lovanje. Med štirimi podjet j i iz 
Jugoslavije je veliko konfek-
cijskih tovarn, zato je slednja 
izbira še pomembnejša za naše 
podjetje. 

— Te dni ste se odločili za 
proizvodnjo izven tovarne? 

Ko sem že omenil, inozemski 
par tner j i naročujejo vedno več-
je količine. Kapacitete podjet ja 
so omejene. Pri zadnjih naroči-
lih smo se morali odločiti tudi 
za proizvodnjo izven podjetja. 
Blago smo ponudili v predela-
vo vsem, ki so želeli. Na razpis 
se je prijavilo 80 zunanjih so-
delavcev, s pomočjo katerih bo-
mo realizirali naročilo. Tudi de-
lovni kolektiv se je z razume-
vanjem lotil dela. Delavci so se 
prostovoljno odrekli prostim so-
botam; delajo celo ob nedeljah. 

— Tržišče in proizvodnja sta 

zagotovljena. Ali so možnosti za 
rekonstrukcijo podjet ja in po-
večanje kapacitet? 

V podjet ju mislimo na potreb-
no rekonstrukcijo že več let. 
Izdelan je že rekonstrukcijski 
elaborat. Ze več let delamo v 
nezadovoljivih prostorih. Pogo-
ji dela so otežkočeni zaradi pre-
tesnih prostorov. V tovarni, ki 
je grajena za 90 ljudi, dela že 
380 delavcev. Novih strojev ne 
nabavljamo, ker jih ni kam po-
staviti. Zaradi premajhne zmo-
gljivosti se je bati, da bomo iz-
gubili tržišče. Kot rečeno, tu j i 
par tner j i zahtevajo vedno več-
je količine. V primeru, da jih 
ne bomo mogli predelati, bodo 
par tner j i iskali izdelovalce drug-
je. Tako bomo pustili zaslužiti 
drugim podjetjem, občinam . . . 
sami pa bomo ostali praznih rok 
in še naprej vpili zaradi brez-
poselnosti, zaostalosti in podob-
no. Rekonstrukcija podjet ja bi 
lahko te zadeve rešila. Z rekon-
strukcijo bi omogočili večje ka-
pacitete, delno rešili problem 
nezaposlenosti v ptujski občini, 
saj bi v podjet ju zaposlili okoli 
150 novih delavcev. Zaposlili bi 
predvsem žensko delovno silo in 
to nekvalificirano, ki bi jo v 
posebnem tečaju priučili za de-
lovna mesta. Posebno ženska 
delovna sila, še posebej nekvali-
ficirana, danes ne more dobiti 
delovnega mesta. 

— Kako bi izvedli rekonstruk-
cijo podjetja? 

Elaborat, ki je že več let iz-
delan, predvideva nov objekt, v 
katerem bi bila šivalnica, li-
kalnica in oddelek z gotovimi 
izdelki. V njem bi zgradili tudi 
potrebne prostore, ki jih zahte-
va podjetje, kot je naše, a jih 
nimamo k je urediti zaradi po-
manjkan ja prostora. Celotni 
tehnološki postopek bi lahko iz-
boljšali. Gradbena dela in opre-
ma novega objekta bi stala 400 
milijonov starih dinarjev. Neka-
tera dela bi opravil kolektiv 
prostovoljno. V kratkem bomo 
sklicali posvetovanje merodaj-
nih, predvsem zaradi možnosti 
sofinanciranja pri rekonstruk-
ciji. ZR 

Ormoške delovne organizacije v prvem 
(»oMetju 1968 
Kmetijski kombinat 

„Ieruzalem" 
Ormož 
(Nadaljevanje in konec) 

V obratu živinoreja je povzro-
čila izgubo predvsem proizvod-
n j a pitane govedi, brojlerjev, 
mleka in mešalnice krmil. Ob-
čutno se je znižal stalež pitane 
živine, in to predvsem zaradi te-
žav pri izvozu, znižale pa so se 
tudi prodajne cene. Novozgraje-
ni hlevi za rejo pitane govedi 
v zadnjem času niso bili popol-
noma izkoriščeni in jih je kom-
binat preuredil tako, da upo-
rablja za proizvodnjo pitane 
govedi le 20 odstotkov kapaci-
tet, 60 odstotkov za proizvodnjo 
broj ler jev in 20 odstotkov za 
skladiščne prostore. Pri proiz-
vodnji broj lerjev so na izgubo 
vplivala predvsem začetna vla-
ganja v novo proizvodnjo. Tudi 
obrat kooperacije, ki organizira 
proizvodnjo pri individualnih 
proizvajalcih, se ni odrezal na j -
bolje in je končal poslovanje v 
prvem polletju letošnjega leta z 
izgubo. Na ta poslovni neuspeh 
so vplivale predvsem nizke pro-
da jne cene živine iz kooperaci-
je, visoki proizvodni stroški, pa-
dec pri prodaji reprodukcijske-
ga materiala, glavni delež k ne-
gativnemu rezultatu tega obra-
ta pa je doprinesel traktorski 
park, ki je še vedno premalo iz-
koriščen. Obrat ima več trak-
torjev, ki niso v polnem pogo-
nu, poleg tega pa se število 
t raktor jev pri zasebnih proizva-
jalcih iz dneva v dan veča in ti 
že skoraj povsem obvladajo po-
trebe zasebnega sektorja. Ob 
vsem tem pa je dejstvo tudi to, 
da obrat s svojimi traktorskimi 
storitvami ni konkurenčen. 

Iz prikazanih finančnih poka-
zateljev in navedb sledi, da 
bremenijo kombinat še vedno 
previsoki proizvodni stroški, ki 
podražujejo proizvode, medtem 
ko prodajne cene na tržišču stag-
nirajo in so nekatere celo v 
upadanju. Nova vinska klet, ki 
ima mnogo večje kapacitete, kot 
pa jih lahko da lastna proizvod-
nja tudi v najbolj ugodnih leti-
nah, je zelo draga investicija, ki 
pa zaenkrat še ni v celoti izko-
riščena. Anuitete so zelo viso-
ke in jih prodajna cena vina ne 

prenese. V kombinatu upajo, da 
bo nova vinska klet popolnoma 
izkoriščena takrat, ko bodo na-
čeli roditi vsi obnovljeni vino-
gradi, ki jih ni malo. 

Približno isto velja tudi za 
goveje hleve, ki niso izkoriščeni 
v namen za katerega so bili 
zgrajeni in so deloma že pre-
urejeni za druge s vrhe, kar pa 
je seveda zahtevalo precej do-
datnih stroškov. Cene reproduk-
cijskemu materialu še vedno 
naraščajo, predvsem od toče po-
škodovani vinogradi pa zahte-
vajo boljšo nego in več repro-
dukcijskega materiala. 

Velik problem v kmetijski 
proizvodnji je tudi število stal-
no zaposlenih delavcev, ki v ča-
su mrtve sezone, ko proizvodnja 
praktično miruje, nimajo pri-
mernega dela in zaslužka. 

Letošnja sorazmerno ugodna 
letina da je kombinatu upanje, 
da bo z letnim zaključkom iz-
boljšal finančne rezultate in da 
bo celotnemu delovnemu kolek-
tivu omogočene prosperitete. Tu 
je mišljena predvsem vinska le-
tina, ki je ob letošnji razmero-
ma dobri beri pokrila tudi dru-
ge negativne razlike. Pri tem je 
treba upoštevati tudi to, da je 
v letu 1966 toča uničila 50 od-
stotkov tega pridelka, ki je bil 
sicer pokrit iz zavarovalnine, 
vendar pa so posledice na trti 
še ostale in je bila izguba ne-
izogibna. 

Iz do sedaj navedenega lah-
ko sklepamo, da je v kmetijski 
proizvodnji večisia proizvodnih 
planov račun brez krčmarja , ki 
ga najrazličnejši naravni, eko-
nomsko-tržni ter objektivni in 
subjektivni vplivi prikrojijo po 
svoje, seveda največkrat v ško-
do kmetijskih delovnih organi-
zacij. V našem primeru je to 
kmetijski kombinat »Jeruzalem« 
Ormož, ki si kl jub vsem teža-
vam prizadeva uspešno oprav-
ljati svoje, ne preveč lahko po-
slanstvo in v okviru realnih 
možnosti tudi uspešno poslo-
vati. J. S. 

UREJENO TRSNIČARSTVO, OBNOVA PA 
V ZASTOlU 

Preteklo nedeljo je bil v Ju r -
šincih občni zbor trsničarjev. 
Sprejeli so pravilnik trsničar-
skega odseka. 

Tradicionalna trsničarska pro-
izvodnja v Juršincih se je pri-
čela 1905. leta in se je ohranila 
vse do danes. Trsničarski odsek 
obrata za kooperacijo »Jože Lac-
ko« so ustanovili letos z name-
nom, da tradicionalno trsničar-
sko proizvodnjo v Juršincih 
ohranijo še naprej ter jo vskla-
dijo s potrebami obnove vino-
gradov in sadovnjakov. Pospe-
šiti želijo trsničarstvo, dreves-
ničarstvo, sadjarstvo in vino-
gradništvo v ugodnih naravnih 
pogojih v Slovenskih goricah. 

Člani skupnosti trsničarjev in 
drevesničarjev so lahko vsi, ki 
lahko dokažejo primerno stro-
kovnost, imajo dovolj prakse v 
tej proizvodnji in ki imajo zem-
ljo za tako proizvodnjo. Člani 
in ostali lahko opravijo stro-
kovne izpite. V proizvodnji upo-
rabl ja jo reprodukcijski materi-
al obrata za kooperacijo (pod-
laga, cepiči, umetna gnojila, za-
ščitna sredstva in drugo). Ce-
piče in podlago lahko uporab-
l ja jo le, če ima ustrezno doku-
mentacijo. Vsak član je dolžan 
skrbeti za nasade kot dober go-
spodar. Odgovarjajo tudi mo-
ralno in materialno za svoje 
proizvode. V proizvodnjo so 
dolžni dajati le primeren repro-
dukcijski material. Vsak član 
ndgovaria za kvaliteto prodane-
ga materiala. 

Obrat za zadružno kooperaci-
jo »Jože Lacko« je odgovoren 
za pravilno poslovanje trsničar-
skega odseka. Strokovni vodja, 
ki ga imenuje, nadzira cepljenje, 
siljenje, rast, zaščito in oskrbo 
ter skladiščenje cepljenk. Obrat 
trsničarsko proizvodnjo tudi fi-
nancira in organizira prodajo 
cepljenk in drevesc. S posamez-
nim članom trsničarskega od-
seka sklepa vsako leto koopera-
cij ske pogodbe o proizvodnji. 

Kot vemo, je večina vinogra-
dov in sadovnjakov v Halozah 
in Slovenskih goricalf potrebna 
temeljite obnove. Neizkorišče-
no zemljo je potrebno zasaditi 
z novimi sortnimi trsi in dre-
vesci. Trsničarstvo v Juršincih, 
ki ima bogato tradicijo, bi lahko 
veliko pripomoglo k temu. Pri-
mernih sadik za vinograde in 
sadovnjake lahko pripravi do-
volj. Zal pa ni dovolj finančnih 
sredstev za obnove niti v druž-
benem niti v zasebnem sek-
tor ju kmetijstva. Da bi omogo-
čili prepotrebno obnovo, bi mo-
rali urediti prodajo sadja in 
vina, obdavčevanje zasebnih 
kmetovalcev, carinske predpi-
se, investiranje in kredit iranje 
v kmetijstvu in še vrsto stvari, 
ki bi spodbujale k obnovi. Le-
tos so sicer našli sredstva za 
obnovo haloških vinogradov. 
2al je odziv vinogradnikov maj -
hen zaradi neugodnih pogojev 
kredita, ki zahteva previsoke 
obresti, prekratek odplačilni rok, 
neugodna pa je tudi prodaja vi-
na in sadja. ZR 

V LENARTU 
ekspozitura katastrskega urada 

v občini Lenart se že dalj ča-
sa razpravlja o možnostih usta-
novitve lastnega katastrskega 
urada. O tem je bilo govora že 
na mnogih sestankih. Zahteve 
kmetovalcev, da na j se ustanovi 
lastni katastrski urad, so bile 
predvsem zaradi tega, ker mora-
jo sedaj hoditi v Maribor, da 
lahko u re ju je lastninske in dru-
ge zadeve v zvezi z zemljišči. To 
pa jim jemlje precej časa, saj 
je Maribor le nekoliko preod-
daljen, posebno še če gre za ure-
jevanje nekih malenkostnih za-
dev. 

Zaradi upravičenih zahtev ob-
čanov o ustanovitvi katastrske-
ga urada v Lenartu je skupšči-
na občine o tem že razpravljala 
in je nameravala ustanoviti ta 
urad. Pri ustanavl janju pa je 
naletela na težave, predvsem za-
to, ker ni mogla dobiti za to 
službo strokovnega kadra, ki ga 
pr imanjkuje. Za samostojen ka-
tastrski urad bi potrebovali 7 
do 8 ljudi, predvsem zaradi pre-
cej močnega prometa z zemlji-
šči, predvsem pa zaradi aronda-
cije m regulacije Pesnice. 

v zvezi s tem, so se sestali 
predstavniki republiške geodet-
ske uprave, katastrskega urada 
Maribor in upravnega organa 

Proizvodno združevanje 
kooperantov 

Obrat za zadružno koopera-
cijo »Jože Lacko« pri KK P tu j 
se je odločil, da bo združil ko-
operante po proizvodnji. Pre-
tekli ponedeljek so že imeli se-
stanek z živinorejci, ki redijo 
teleta v boksih. Ustanovili bodo 
še strokovne odbore za vino-
gradništvo in sadjarstvo, polje-
delce in živinorejce. Na obratu 
želijo, da bi bili v kooperacijski 
proizvodnji s kooperanti čim 
bolj povezani, v združenjih ko-
operantov pa naj bi bili pred-
vsem tisti, ki so pripravljeni 
delati po strokovnih navodilih 
službe obrata. ZR 

skupščine Lenart ter problem 
vsestransko analizirali. Pri tem 
so ugotovili, da je želja občanov 
predvsem ta, da se katastrska 
služba čim hnlj približa obča-1 
nom. To pa bi bilo možno dosefei 
tudi s tem, da bi v Lenartu u-
stanovili ekspozituro katastrske-
ga urada. Ekspozitura bi bila 
stalna, poslovala pa bi dvakrat 
tedensko, enkrat pa bi na sede-
žu občine bil tudi geometer. S 
tem bi se dosegel tudi glavni na-
men občanov, da jim v zvezi z 
ure jan jem prometa zemljišč ne 
bi bilo potrebno potovati v Ma-
ribor. 

Po ugotovitvi republiške geo-
detske inšpekcije, pa je celotno 
delo katastrskega urada Mari-
bor za območje občine Lenart 
zelo dobro organizirano in ure-
jeno. Med katastrskimi uradi v 
slovenskem meri lu . prednjači 
mariborski katastrski urad po 
dobri organizaciji dela. Zato bi 
bilo nesmiselno zamenjati dobro 
organizirano službo katastra s 
slabše organizirano. Kaj t i znano 
je, da se vsak novo formiran ka-
tastrski urad nekaj mesecev bo-
ri z začetnimi težavami, ki pov-
zročajo precejšen zastoj v delu. 

Pri tem moramo omeniti, da 
bo sicer z ustanovitvijo ekspozi-
ture nastalo nekaj dodatnih 
stroškov, še zdaleč pa ne v toli-
ki meri, kot če bi ustanovili last-
ni katastrski urad. 

Z ustanovitvijo ekspoziture bo 
doseženo predvsem dvoje. Prvič 
se bo približala služba občanom 
in drugič delo ekspoziture bo 
znatno ceneje, kot če bi imeli 
lastni katastrski urad. To pa sta 
dva osnovna elementa, o kate-
rih bi bilo potrebno ob vsakem 
času računati. 

Občani Lenarta bodo s tem 
dobili tisto, kar so si toliko časa 
želeli. Upamo lahko, da bo vse 
tako teklo kot je bilo zamišlje-
no, saj so do sedaj že vsi zainte-
resirani pokazali, da jim je res 
do tega. 

Toš 

Bir, ki ga gradijo, bo preprečil odnašanje zemlje niže Ptuja 

Preureditev otroškega vrtca 
z ustanovitvijo sekcije za 

otroško varstvo v bistriški ob-
čini so se tej ustanovi odprle no-
ve, lepše poti. To se je prime-
rilo v času, ko so ponekod začeli 
že z novim deljenim časom. Ena 
osnovnih zahtev ob prehodu na 
nov delovnik pa je bilo urejeno 
otroško varstvo. Seveda še v 
bistriški občini ne moremo go-
voriti o centralno urejenem 
otroškem varstvu, lahko pa po-
vemo, da so se stvari začele iz-
boljševati. Tako se delno pove-
čujejo kapacitete, predvsem pa 
je važno dejstvo, da se sedanji 
prostori počasi preurejajo ozi-
roma izboljšujejo. 

Ze v poletnih počitnicah so 
tako dokaj dobro uredili prosto-
re otroškega vrtca v Prager-
skem, za kar so porabili okoli 
8000 dinarjev. Sedaj so na vrsti 
Poljčane. Vso zgradbo otroškega 
vrtca so sedaj preuredili in 
manjka jo še samo zaključna 
dela. Stavba je dobila novo fa-
sado, uredili so prepotrebne sa-
nitari je in umivalnico. Polež 
tega pa je preurejena igralnica 
in kubinja. Sledi še ureditev 
ograje in okolja otroškega vrtca. 
Tako bo 30 otrok v vrtcu v Polj ' 
čanah od sedaj naprej preživel" 
čas v zavodu pod vse drugačni ' 
mi, boljšimi pogoji kot do sedaj-

-b 



Aktiven sindikat 
ormoških prosvet-
nih delavcev 

Pred nedavnim je bil v Ormo-
žu občni zbor sindikata prosvet-
nih delavcev iz območja ormo-
ške občine. Pred pričetkom obč-
nega zbora j e zbranim preda-
val prof. Zdravko Troha, sode-
lavec pri zvezi delavskih uni-
verz v Ljubl jani . Tema preda-
v a n j a je bila zelo zanimiva in 
aktualna, sa j je obravnavala 
mednarodni politični položaj v 
Evropi glede na pretekle in tre-
nu tne dogodke na Češkoslova-
škem. Predavate l j je bil po pre-
d a v a n j u deležen spontanega a-
plavza, sa j je predavano snov 
posredoval na svojstven način 
in jo živo interpret i ra l zbranim 
prosvetnim delavcem. 

Iz poročil predsednika sindi-
ka ta prosvetnih delavcev Ignaca 
Omana in blagajn ičarke Pavle 
Kosi je bilo razvidno, da j e bil 
s indikat prosvetnih delavcev v 
zadn jem času dokaj aktiven. Za 
svoje člane so organizirali več 
strokovnih idejno-vzgojnih ih 
drugih predavanj , kar kaže dolo-
čeno akt ivnost in željo po do-
polnilnena strokovnem in vse-
s t ranskem izobraževanju. V pre-
teklem delovnem obdobju so or -
ganizirali tudi dan prosvetnih 
delavcev s pestr im izobraževal-
n im in ku l tu rno zabavnim spo-
redom. Sindikat je za svoje de-
lavce organiziral tudi dva izleta, 
ki sta bila poučno rekreaci jske-
ga značaja . 

V razpravi po poročilih sta 
sodelovala tudi vabl jena gosta 
predsednik skupščine občine Or-
mož Franc Novak in t a j n i k ob-
činskega sindikalnega sveta inž. 
Mar t in Habjanič . 

Predsednik SO Ormož F ranc 
Novak, je v svojem govoru pred-
vsem pojasnil nekatera načelna 
stališča skupščine do problemov 
vzgoje in izobraževanja v or-
moški občini, o vprašan j ih g rad-
n j e s tanovanj za učitel je t e r 
druga pereča vprašan ja , ki se 
nanaša jo predvsem na proble-
m e v šolstvu. Živo in razumlj ivo 
j e prikazal f inančno s tan je ob-
činskega proračuna ter možno-
sti za zbi ran je sredstev, ki j ih 
po t rebu je prosvetna dejavnost. 

Inž. Mar t in Habjanič j e opo-
zoril predvsem na nekatere mo-
mente dela posameznih sindikal-
nih podružnic in zaželel, da bi 
bila dejavnost s indikata ormo-
ških prosvetnih delavcev za 
vzgled vsem ostalim sindikalnim 
podružnicam v ormoški občini. 

Delovni predsednik občnega 
zbora s indikata prosvetnih de-
lavcev in predsednik TIS Or-
mož Edvard Pa jek , je govoril 
predvsem o problemih v zvezi s 
f inanc i ran jem vzgoje in izobra-
ževanja . Ko j e omenil osebne 
dohodke prosvetnih delavcev v 
ormoški občini j e dejal, da se le 

ti gibl jejo v mejah realnih mož-
nosti, ki jih ima šolstvo na raz-
polago. 

Ce iz vseh razprav izluščimo 
določene zaključke, ki jih je po-
kazal občni zbor s indikata pro-
svetnih delavcev, vidimo, da so 
prosvetni delavci v svojem sin-
dikatu pokazali prece jšnjo de-
javnost, ki je vsekakor razvese-
lj iva in spodbudna tudi za n j i -
hovo nada l j n j e delo. S tem pa 
seveda še ni rečeno, da je sindi-
kat prosvetnih delavcev v or -
moški občini storil vse, kar je 

bilo v njegovih močeh in seveda 
tudi nalogah. 

Delovno področje sindikata je 
zelo obsežno in zahteva mnogo 
premišljenih in delovnih akcij 
ter treznih presojanj . Ce zaokro-
žimo dejavnost sindikalnih po-
družnic v neko celoto, ki si je 
po obravnavanih problemih vse-
kakor sorodna, vidimo da je na-
loga sindikata kot organizacije 
neposrednih proizvajalcev še vse 
premalo poudar jena in v rokah 
nekaterih profesionalnih f u n k -
cionarjev, ki vidijo pri svojem 

delu vse preveč togo admini-
s t ra t ivno u p r a v l j a n j e in vse pre-
malo resnične želje za reševanje 
problemov neposrednega proiz-
vajalca — delovnega človeka. 
Včasih smo temu sami krivi, sa j 
smo jih tako razvadili. Sicer pa 
tudi oni sami brez naše pomoči 
in Idej za dejavnost sindikata 
ne morejo storiti mnogo. Naj or -
moški sindikalni funkc ionar j i 
tega ne zamerijo, sa j v mislih 
nisem Imel samo njih, temveč 
sem poskušal prikazati ta pro-
blem kot splošen pojav, ki se v 
zadnjem času odraža pri delu 
sindikata. V marsikater i delov-
ni organizaciji delavci sploh ne 
vedo, da imajo v svojem kolek-
tivu sindikalno podružnico. Vlo-
ga sindikata se ne bi smela po-
javiti samo takrat , ko je treba 
kupiti venec za pokojnega člana 
delovnega kolektiva ali pa pri-
praviti kakšno sindikalno »po-
žrtijo«. J . S. 

A g r o k o m b i n a t a 
KZ Lenart 

v četrtek, 24. oktobra, je bil 
razgovor o s t an ju v Agrokombi-
natu KZ Lenart . Pobudo za raz-
govor je dal občinski sindikalni 
svet. Razgovoru so prisostvo-
vali poleg družbenopolitičnih 
delavcev podje t j a tudi zastop-
niki vseh političnih organizacij 
v občini. Razgovor j e potekal po 
vnapre j določenih vprašan j ih . 
Iz tega razgovora posredujemo 
neka j najzanimivejš ih ugotovi-
tev, ki so jih navzoči obravna-
vali. 

Glede dela osnovne sindikal-
ne organizacije je uvodoma 
predsednik sindikalnega odbora 
pod je t j a Franc Kovačič ugoto-
vil, da odbor nima programa de-
la, imajo pa ga podružnice ozi-
roma osnovne sindikalne orga-
nizacije, t e r da bi na podlagi 
tega odbora pod je t j a m o r ^ iz-
delati svoj program dela. P r i -
pomnil je še, da imajo razne 
sekcije in ena izmed teh (sek-
cija za šport) je bila na jbo l j 
akt ivna ter da dolgo niso vede-
li, kako n a j s indikat v pod je t ju 
organizacijsko formira jo . O teh 
vprašanj ih se je razvila živahna 
razprava, da osnovne sindikalne 
organizacije delajo, da pa odbor 
podje t ja ni odigral svoje vloge; 
nekater i so povedali celo, da nič 
ni naredil v tem letu. Pr i tem 
je prišlo tudi do nasprotnih ugo-
tovitev; nekater i so trdili , da 
Ddbor pod je t j a ima preširoko 
zasnovan program, drugi pa, da 
tega programa sploh ni. 

Med razpravo je bilo tudi po-
k^edano, da se v pod je t j u teži k 
iecentralizacij i in da bi bilo 
iobro tudi tam, k j e r imata dve 
jnoti eno sindikalno osnovno 
organizacijo, da bi j ih razdvojili 
n ustanovili dve. 

Tako bi lažje delovali, zato 

ker imajo enote različna delov-
na področja, kot je to primer 
uprave in transporta . Zaradi 
navedenega so nekateri izrazili 
tudi pomisleke na predlog, na j 
bi poleg obstoječih osnovnih or-
ganizacij in odbora podjet ja 
ustanovili še sindikalno konfe-
renco podjet ja . 

Razprava se je nato lotila 
vprašanja , kakšen je realni 
vpliv sindikata na delo samo-
upravnih organov. O tem so na-
stala prav tako različna mišlje-
n ja , ko so nekateri trdili, da sin-
dikat razpravl ja o vseh proble-
mih v podje t ju , drugi pa, da je 
to bolj organizirano po poti de-
lovne skupnosti. Prišli so do 
zaključka, da je potrebno to de-

lo v bodoče ločiti in da je po-
trebno naj t i efektnejšo pot za 
delo sindikata, kar do sedaj ni 
bil primer. 

Med temi vprašanj i so prišli 
do izraza problemi kmet i js tva 
in kako ti problemi vplivajo na 
delo v osnovnih sindikalnih or -
ganizacijah. Ko je bil govor o 
spre j eman ju in u v a j a n j u delav-
cev v delovni organizaciji, pri 
čemer so ugotovili, da je v le-
tošnjem letu bilo sprejet ih 66, 
odšlo pa je iz delovne organiza-
cije 34 delavcev, so ugotovili, 
da še vsa delovna mesta niso 
zasedena kot to zahteva siste-
matizacija. O teh vprašan j ih 
bodo še razpravl jal i . Toš 

- I¥lnenje -

So ioMci dr^av^ 
v državi? 

Obdobje zadnj ih neka j lel 
je pomenilo za razvoj lov-
stva, predvsem pa lovskega 
tur izma, velik korak naprej, 
Veliko število lovcev iz so-
sednih držav j e že stalen gost 
naših lovišč. Najpogostejši 
med n j imi je i tal i janski lo-
vec. Da bi se zadovoljilo ve-
likim žel jam po odgtrelitvi, 
so naši lovci začeli naravni 
pr i ras tek umetno povečeva-
ti. Tako j e v zadnjem času 
močno naraslo število s r n j a -
di in fazanov. Ti dve živali 
skupa j z zajcem pa delata 
našim kmet i j cem in gozdar-
jem tudi na jveč škode. 

Zaradi tako umetno pove-
čanega števila pr i rastka div-
jadi j e rastla tudi škoda na-
šim kmet i j cem. Ta ne nasta-
ja samo na zasebnem sek-
t o r j u kmeti js tva, ampak tudi 
na družbenem. Niso redki 
primeri , ko lovci kakšne lov-
ske družine pr ipel je jo novi 
zarod fazanov pred n j ivo ko-
ruze in ga tam izpustijo. Ta-
kih primerov je več, ko pa 
želijo lastniki nj iv, na ka-
terih Jim je divjad napravi -
la škodo, to pri javit i , nalet i-
jo na celo vrsto predpisov, 
ki j ih ovirajo pri iz ter javi od 
lovske družine. 

Znana je tožba kmeta Ur-
bančiča iz bistriške občine, ki 
že tr i leta hodi z razprave na 
razpravo, da bi mu lovska 
družina povrnila priznano 
škodo v višini 4500 d inar jev . 
Res, čuden je ta postopek, ker 
mu je sodišče škodo pr izna-
lo, drugostopenjsko pa zavr-
nilo in ga ponovno prepusti-
lo prvostopenjskemu v Slo-

venski Bistrici. 
Drugi pr imer iz bistriške 

občine: Včasih je bila občina 
znana po pridelovalcih fižo-
la. Sedaj ga kmet je ne sadi-
jo več, ker j im že mlad na-
sad fižola poje s rn jad in za j -
ci. O škodi, ki jo dela s r -
njad , nam govori tudi uničen 
nasad mladega bora v te j ob-
čini. Torej, škoda ras te iz 
dneva v dan, se pa ne vra-
ča. Zaradi tega je razumlj i -
vo ogorčenje tistih, ki čut i jo 
to škodo na lastni koži za ce-
no lastne eksistence. 

Res, čudni so ti predpisi. 
KQ se govori o k ra j evno pri-
merni zaščiti nj ivskih povr-
šin, se lahko misli le na ogra-
jo. Kolikšna sredstva bi bila 
potrebna za takšno ograjo, če 
nekdo, ki goji hektar jagod, 
za kar pot rebuje zaradi ob-
veznega ko lobar jen ja štiri 
hektare zemljišča? In še to: če 
hoče kmet škodo iztožiti, so 
mu za to potrebna sredstva. 
Vemo pa, da kmet danes ko-
m a j zbere sredstva za davke, 
odkod pa mu denar še za sod-
ne obravnave? 

Takšne so tore j poti naše-
ga lovstva, ki žanje tam, k j e r 
ni sejalo. Zaradi tega bo t re -
ba z novim lovskim zakonom 
naj t i takšno pot, ki bo omo-
gočila našemu lovstvu kot 
samostojni gospodarski pa-
nogi razmah svoje dejavnost i 
Vendar tako, da ne bo pri-
zadet s tem naš družbeni ali 
zasebni kmet i jski delavec. 
Takšno pot bo t reba vseka-
kor nu jno naj t i , ker je ne-
zadovoljstvo med prizadetimi 
vse večje. 

Adaptacija in 
dozidava šole 
v Miklavžu pri Ormožu 

Dotra jan! In funkcionalno ne-
primerni prostori osnovne šole 
Miklavž pri Ormožu so nareko-
vali nujnos t pričetka adaptaci-
je in obnove, ki je že več let 
klicala po rešitvi navedenega 
vprašanja . Da so bile zadeve 
okrog šolskih prostorov v Mi-
klavžu pri Ormožu nevzdržne, 
kažejo nekatera dejstva, ki go-
vorijo, da je bil pouk že neka j 
let nazaj v štirih poslopjih, in 
sicer v zgradbi Miklavž št. 19, 
kjer je šest učilnic in ma jhna 
zbornica. Površina učilnic je 
440 kv. metrov, kar znaša 0.7 
kv. metra prostora na učenca, 
kar je seveda daleč pod občin-
skim poprečjem; druga stavba 
Miklavž 20 je bila zgrajena 18.35. 
leta in je bila t akra t namenjena 
za s tanovanje šolskega uprav i -
telja. V te j stavbi je ena učil-
nica s površino 45 kv. metrov, 
pisarna ter šolska mlečna kuhi -
n j a ; t r e t j a stavba Miklavž 2.3 
(Golenkovo) je bila f)bnovljena 
leta 1910, medtem ko datum 
g r a d n j e ni točno znan. Prav go-
tovo pa je bila zgrajena v za-
četku 19. stoletja. V n j e j je de-
lavnica za tehnični pouk s po-
vršino 61 kv. metrov in ena 
učilnica z 62 kv. metr i površi-
ne; v četrt i zgradbi Miklavž 28 
(stara šola) je učilnica za go-
spodinjski pouk s površino 25,5 
kv. metra. Sola je bila zgrajena 
1829. leta. 

Na osnovi zgoraj navedenih 
podatkov so se odgovorni fo ru-
mi že pred leti dogovorili za do-

zidavo m adaptaci jo oDstojece 
šolske zgradbe. V prvi etapi bi 
na j uredili 4 učilnice, dva kabi-
neta, dva upravna prostora, 
zbornico, delavnico za tehnični 
pouk ter kuhin jo z jedilnico in 
shrambo. Vsekakor bo potreb-
no uredit i tudi vprašan je mo-
dernizacije sani tar i j in ogreva-
nja šolskih prostorov. 

Po ureditvi najrazl ičnejš ih 
opravil in zagotovitvi potrebnih 
denarnih sredstev je bil letos 
razpisan natečaj za izvajalca 
del pri dozidavi in adaptaci j i 
osnovne šole Miklavž pri Ormo-
žu. V natečaju so sodelovala: 
gradbeno podje t je Ograd iz Or-
moža, Grani t iz Slovenske Bi-
strice, Stavbar iz Maribora, Rad-
nik i? Ivanca ter gradbeno pod-
je t j e Drava iz Ptuja , ki je z 
najugodnejšimi pogoji prevzelo 
adaptaci jo in dograditev. 

Investitor g radn je je skup-
ščina občine Ormož, ki je v ta 
namen najela 100 milijonov S 
din kredita, 54 milijonov S din 
pa je namenila iz svojih lastnih 
proračunskih sredstev. Šolska 
telovadnica bo zgrajena v d r u -
gi etapi gradnje. Začetna dela 
pri adaptacij i in dozidavi šole 
Miklavž pri Ormožu so že v te-
ku in bodo po zagotovilu izva-
jalca del končana do 10. 8. 1969. 
S tem bo v problemih ormoške-
ga šolstva zamašena velika in 
pomembna vrzel, ki bo tudi na 
tem območju zagotovila boljše 
pogoje za delo učitel jev in učen-
cev. J . S. 

IViisei po praznovanju 
dneva mrtvih 

Letošnji dan mrtvih smo pro-
slavili tako, kot se to spodobi za 
tako intimen slovesen praznik, ki 
je posvečen našim najdražjim, ož-
jim sorodnikom, znanncem in pri-
jateljem, ki počivajo v grobovih. 
Spomnili smo se vseh tistih, ki jth 
ni več med nami ter smo s šop-
kom rož ter s skromno svečko 
obudili spomin nanje. Pokopališča 
so postala cvetoči vrtovi, ki jih je 
ta dan orosila solza, ki je polzela 
po licih za nekom, ki nam je bil 
nekoč drag in najbližji. Ob števil-
nih spomenikih padlih talcev so 
bile žalne komemoracije, kjer so 
izkazali padlim junakom tisto 
skromno priznanje za njihovo ne-
precenljivo žrtev, ki so jo dali za 
naš srečnejši današnji in jutriš-
nji dan. Kdo bi mogel našteti vse, 
morda že zdavnaj pozabljene go-
mile, ki so prerasle s travo in po-
čivajo v njih neznani padli jurta-
ki' Na teh pozabljenih grobovih * 

teh dneh niso gorele svečke, nihče 
jih ni okitil s skromnim šopkom 
jesenskih rož, vendar smo se ta 
dan spomnili tudi na te pozablje-
ne žrtve in junake. In kako se ne 
bi, saj je bil to praznik vseh mrt-
vih. 

Dan mrtvih je za nami in poko-
pališča ponovno samevajo in spre-
jemajo svoje, žal, redke obisko-
valce, ki skozi vse leto skrbijo za 
njihov lepši videz. Mnogi grobovi 
bodo ostali osamljeni skozi vse 
leto ter jih bosta zarasla trava in 
^evel. Mnoga naša pokopališča z 
nekai čistimi izjemami so razen 
za dan mrtvih skrajno zanemar-
jena in so odraz naše srčne kul-
ture in (ne) spoštovanja do mrt-
vih. Mar si niso zaslužili, da jih 
od časa do časa obiščemo in ure-
dimo njihovo zadnje domovališče, 
ki prej ali slej čaka tudi nas? 

J. S. 

Slovenjebistrišici problemi 
Bo nov vir vode zadostoval? 

Ze ob začetku g radn je nove h l a j en j e s t ro jnih in drugih na-
val j a rne v Impolu so začeli raz- prav, rešeno pa bo tudi poman j -

Dela na izgradnji cevovoda 

mišljati o kapacitetah pitne vo-
de. Te že dal j časa ne zadostuje-
jo. aradi tega so že pred leti v 
Slovenski Bistrici mislili na to, 
da bi pitno vodo dovajal i z 
Dravskega polja. Vendar so vsi 
ti načrti ostali le pri zamisli, ker 
bi bila potrebna za takšen vo-
dovod prevelika sredstva. 

Zaradi tega so se v Impolu 
skupa j s komunalnim zavodom 
odločili, da bodo naredili za je t -
je za pitno vodo na Bistrici. Po-
trebe za vodo so bile tako n u j -
ne, da so že začeli z deli. Ta-
ko bodo zgradili vodovod v dol-
žini 2000 metrov od za je t ja Bi-
strice na njenem desnem bre-
gu. Ker bo ta voda služila kot 
pitna, bodo namestili posebne 
čistilne naprave, ki bodo vodo 
mehansko in biološko očistile. 
Tempo dosedanjih del predvide-
va, da bodo dela končana do 
konca novembra, seveda kolikor 
ne bo izvajalcem nagajalo slabo 
vreme. Ker bo letos končan vo-
dovod samo za industr i jske po-
trebe tovarne Impol, bodo ostali 
del, to je odcep proti Zgornji 
Bistrici, dokončali v naslednjem 
letu. 

Količina vode, ki bo tekla po 
ceveh premera 40 centimetrov, 
bo tako služila tovarni Impol za 

k a n j e pitne vode v Slovenski 
Bistrici. 

DVE PRIZNANJI KK SLOV. 
BISTRICA 

Kmetijski kombinat v Sloven-
ski Bistrici je dobil v zadnjem 
5asu dva lepa pr iznanja . Na ju -
goslovanskem se jmu sadja , po-
/ r tn ine in predelave v Novem 
3adu je dobil zlato medal jo 
:vezne gospodarske zbornice za 
abolko vrs te »zlati delišez«. 
Sadje je ocenjevala posebna 
nednarodna komisija, ki je s 
em pokazala, da so napori kme-
ijcev v bistriški občini pravil-
lo usmerjeni . 

Ta uspeh bo tudi pripomogel, 
la bodo na kombinatu v nasled-
ijih t reh letih povečali nasade 
latega dišeza za 50 hek ta r jev v 
:ooperacijskem sodelovanju z 
asebnimi kmetovalci. 

Drugo pr iznanje so dobili na 
azstavi kmel ja v Žalcu. T u k a j 
0 ocenili nj ihov hmel j v I. raz-
ed, kar pomeni, da spada n j i -
lov hmel j med najkval i te tnejše . 
wer je k uspehu pripomogla t u -
1 sestava zemljišča in podneb-
e, so se na kmeti jskem kombi-
atu v Slovenski Bistrici odlo-
ili, da bodo povečali nasade 
mel ja za 15 hek ta r jev . —b 

Sestanek izvršneg^i 
odbora obč. konference 
SZDL Ormož 

V sredo, 6. novembra, je bil 
v Ormožu v prostorih občin-
ske konference sestanek izvrš-
nega odbora občinske konferen-
ce SZDL Ormož. Na sestanku 
so razpravljal i o mater ia lu za 
t r e t jo sejo občinske konferen-
ce SZDL, obravnavali osnutek 
akcijskega programa in kadrov-
skih kr i ter i jev za skupščinske 
volitve, ki bodo spomladi pri-
hodnjega leta. Pr ihodnja seja 
občinske konference bo posve-
čena v glavnem obravnavi vpra-
šanj , ki se nanaša jo na vsesploš-
no narodno obrambo. 

Več o sestanku bomo poročali 
prihodnjič. J. S. 

Na dan mrtvih žalna 
komemoracija v Ormožu 

v petek, 1. novembra, na dan 
n r tv ih so tudi Ormožanci s 
ikromno int imno slovesnostjo 
)budili spomin na svoje padle 
jorce. Kra jevna organizacija 
^ZB Ormož je priredila pri spo-
ninski plošči pred domom kul-
ure v Ormožu žalno komemo-
•acijo, na kateri je bil tudi kra-
ek žalni program, v katerem so 
lastopili: ormoška godba na pi-
lala, pevski zbor DPD Svoboda 
z Ormoža ter ormoški pionirji , 
;:i so prispevali dve recitaciji, 
' b ran im je spregovoril Milan 
>onaja, predsednik k ra jevne 
irganizacije ZZB Ormož, ki je 
• svojem govoru predvsem po-
idaril, da so žrtve padlih bor-
ev tem večje zato, ker, so jih 
arovali v borbi za domovino 
n za našo lepšo prihodnost, 
'red spominsko ploščo so polo-
ili tudi vence. 
Iz razgovora z nekater imi ude-

5ženci žalne komemoraci je je 
ilo čutiti željo In predlog, da 
i bilo v Ormožu mnogo boljše 
rganizirati to vsakoletno sve-
anost en dan pred dnevom 
artvih. Tako bi se lahko te sve-

čanosti udeležili tudi tisti, ki na 
dan mrtvih pohitijo na grobove 
svojcev, ki so mnogokrat tudi v 
oddaljenih kra j ih . Lepo pa bi 
bilo, če bi bila na komemoraci-
ji navzoča vsa šolska mladina, 
ki bi s tem spoznavala, da smo 
mrtvim dolžni izkazati na n j i -
hov dan vsaj malo tople in 
srčne hvaležnosti. .1. S. 

Dan mrtvih v bistriški 
občni 

Lepo vreme, kot ga ne pomni-
mo že več let nazaj v tem času, 
je prispevalo, da so letošnji dan 
mrtvih povsod prav svečano 
proslavili. Kje r še tega niso sto-
rili do sedaj , so padlim za svo-
bodo odkrili spominsko ploščo 
ali spomenik. Drugod so jih o -
krasili, položili vence ter prižga-
li svečke. 

Osnovnošolska mladina bistr i-
ške občine je urejevala grobove 
partizanov, razen tega pa tudi 
pokopališča. Ze v četrtek se je 
•narsikdo spomnil preminulih s 
čopkom rož in s svečo, ka tere 
i lamen je motil le lahen veter 
ega večera. Več ljudi je obiskalo 
;robove v petek. 

Centra lna proslava je bila v 
Distriški občini v Slovenski Bi-
;trici, k je r so dvajse t im nezna-
lim junakom odkrili spominsko 
5I0ŠČ0. Razne delegacije družbe-
lo-političnih organizacij in d r u -
itev, pa so razen svojcev obi-
ikale še druga grobišč^. Posebne 
lelegacije so bile tudi na po-
lednjem bojišču I. pohorskega 
)ataljona na Osankarici pri 
rreh žebljih. Tako je letošnji 
ian mrtvih minil svečano, kot 
;e dolgo ne. 

- b 
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Slavje štirih 
veteranov 

Na 83. rojstni dan Milie AR-
BAJTERJA in 50-letnico vrnit-
ve iz Rusije so se pri Arbaj ter-
ju v Paradižu — v lepih Halo-
zah — zbrali št ir je vojni tova-
riši, št ir je veterani oktobrske 
revolucije. To so bili poleg go-
stitelja še Alojz JURGEC, Ivan 
POTOČNIK in Ivan GAVEZ. 

Veterane so tega dne obiskali 
tudi predstavniki družbenih or-
ganizacij občine Ptuj , da bi jim 
Čestitali ob visokem jubileju, 
Mihi Arbaj ter ju — najstarejše-
mu komunistu v občini — pa so 
zaželeli še na mnoga, mnoga le-
ta. 

Na prijetnem jesenskem son-
cu ob poliču tokrat zares prist-
nega haložana, ki je okrepil du-
ha in obudil že nekoliko od ča-
sa obledele spomine iz I. svetov-
ne vojne, so štirje veterani za-
čeli kramljati. Pripovedovali so, 
kako so kot avstrijski vojaki 
morali mladi Slovenci prelivati 
kri za tujega gospodarja, ki jim 
je bil ka j malo pri srcu. Kot 
avstrijske vojake jih je v Gali-
ciji zajela ruska carska vojska 
in jih odpeljala v sibirsko u je t -
ništvo. 

Prav zanimivo je bilo poslu-
šati slikovito opisovanje njiho-
vega ujetništva in razpad fev-
dalne carske države, saj je do 
revolucije, kot pravi Jurgec, mo-
ralo priti. Carskega vojaka, ki 
bi na j z orožjem v roki branil 
prestol Nikolaja II., so do skra j -
nosti poniževali, saj je na pri-
mer na oficirskih kantinah bilo 
napisano: »Vstop psom in voja-
kom prepovedan.« 

Takoj, ko se je v Rusiji za-
čelo revolucionarno gibanje, so 
se mu pridružili tudi naši štir-
je veterani in tako videli ter ve-
činoma prepešačili celo azijsko 
Rusijo do Pamir ja in kitajske 
meje. 

Po zmagi oktobrske revoluci-
je, ko so se politične razmere v 
Rusiji in Evropi umirile in nor-
malizirale, so se t r i je (Miha Ar-
bajter, Alojz Jurgec in Ivan Ga-
vez) vrnili, večinoma zopet peš, 
v domovino. Ivan Potočnik pa 
je ostal v Rusiji vse do 1945. le-
ta, ko se je vrnil v Ptu j . 

Predaprilskemu režimu kra- j 
Ijevine Jugoslavije so bili ude- ( 
leženci oktobrske revolucije trn 
v peti, ker so jih smatrali — in i 
to ne čisto brez raz. — takrat- : 
nemu režimu nevarne levičarje. : 
Protiljudski režim kraljevine : 
Jugoslavije je z Obznano in s 

preganjanjem rodoljubov in bor-
cev to tudi dokazal. 

Danes, 50 let vrnitvi iz Ru-
sije, štirje starčki v miru do-
življajo tisto, za kar so se bo-
rili celo svoje življenje: nacio-
nalno in socialno svobodo. 

Serc-Ciani 

Slavljenci z gosti iz Ptuja 

Zapis s poti v Malcole in štatenberg: 

Med soncem, 
cesto in iesenio 

Ves oktober smo imeli čudo-
vito vreme. Tako nas ni razoča-
ral niti pretekli četrtek. Ju t ra-
nje sonce, ki ga niso motile me-
glice zadnjih dni, se je ponosno 
bohotilo nad pokrajino. Oko se 
je ustavljalo nad širno paleto 
jesenskih barv, ki so se preli-
vale druga v drugo. 

Jaz pa sem se moral odločiti, 
kam bom šel, na Pohorje ali na 
skrajni konec Haloz proti Ma-
kolam in Statenbergu. Menca-
nja pri odločitvi je bilo precej, 
ker v nobeno od zaželenih sme-
ri ni »poštenih« cest, ampak ti-
ste po naše »sama jama«. Konč-
no sem se le odločil za daljšo 
pot proti Makolam in Staten-
bergu. 

Ko zavij eš pri bencinski čr-
palki pri Slovenski Bistrici na 
levo, si takoj navdušen, saj boš 
še nekaj časa imel pod seboj 
asfaltno podlago. Kljub temu te 
tu in tam pošteno pretrese, tako 
da ti cesta sama pove, da je 
potrebna nege ali še več, zdrav-
ljenja. Tako si ne ob prepočas-
ni vožnji hitro v Poljčanah, če-
prav ti po glavi še vedno zvo-
nijo vsi t r i je prehodi prek že-
lezniške proge, ki bi jih lahko 
malo bolje uredili, ne pa da se 

merijo s tistim v Pragerskem, 
ki je pod vsako kritiko. 

Poljčane so že za menoj in 
pred seboj že vidim studeniški 
most. Ta stoji kot spomenik med 
cesto in Studenicami ter čaka, 
kdaj ga bodo postavili v muzej. 
Tam bi še edino lahko služil 
svojemu namenu. Obiskovalci 
muzeja pa bi bili prepričani, da 
so po tem mostu pred več sto-
letji Turki napadli studeniške 
nune. Toda ta most ti obenem 
tudi pove, da je konec asfaltne 
ceste in da te sedaj čaka do 
Makol makadam in . . . 

Kljub temu se človek poln 
optimizma napoti dalje. Obron-
ki hribčkov se vsi prelivajo z 
jesenskimi barvami, sonce pa te 
greje tako, da človek hitro po-
zabi na slabo cesto. Ne, si pra-
vim, saj to ni mogoče. Neusmi-
ljeno drdranje ti hitro vrne mi-
sli nazaj na cesto. Prva misel, 
ki ti pade 'v glavo, pa je ta, da 
ta cesta že precej časa ni videla 
cestarja. Mogoče jo je videl on, 
se je ustrašil in šel na dopust. 
Kaj hočemo, današnji čas je že 
tak, da se pri cestah ne ve, kdo 
pije in kdo plača. Vendar sem 
se odločil, da bom prišel do Ma-
kol, zato gremo naprej. Pred 
menoj je prvi most. Ob njem 
prometni znak, ki je včasih ver-
jetno opozarjal voznike, s ko-
likšno težo lahko peljejo prek 
njega. Sedaj so dovoljene vse 
obremenitve, kaj t i znak je na-
jedla botra r j a in služi še samo 
kot spomenik tistim, ki so za-
dolženi za urejevanje ceste. 

Takšna vožnja te prisili k 
premišljevanju o razvijanju tu-
rizma v teh krajih, predvsem pa 
o gostišču gradu Štatenberg. Res 
redki so tisti, ki se odločijo za 
to pot, zato bi jim lahko tur i-
stični in gostinski delavci poleg 
solidne postrežbe podelili še 
medalje, da so se odločili za to 
pot. 

Štatenberg je res čudovit. Po-
sebej sedaj v jeseni, ko mogoč-
no stavbo obliva s svojimi žarki 
sonce. Solidna postrežba pa ti 
tudi pomaga pozabiti slab vtis, 
ki ga je napravila cesta. 

Se bi lahko ostal na gradu, 
toda treba je opraviti svoje de-
lo. Zato sem se napotil nazaj po 
cesti do ovinka proti Makolam. 
Toda presenečenje kot me je 
čakalo tukaj, si ne bi mogel 
misliti niti v snu. Govoril sem 
o slabi cesti proti Makolam, to-
da kakšni so zadnji metri pro-
ti vasi! V vasi sem vprašal Ma-
kolčane, ka j mislijo, da si pred 
pragom ne pomete j o. Ja, so de-
jali, to so pa grehi našega Mon-
terja. Povedali so, da je že pre-
cej vode steklo po njihovem 
potoku, odlfar je Remont dobil 
sredstva za popravilo tega dela 
ceste, ki še sedaj ni urejen. 

Zaradi tega sem se napotil 
v podjetje Remont, da bi tam 
povprašal, kaj in kako. Toda, ko 
je direktor izvedel, kdo sem, mi 

ni več pustil do besede in dr-
jal: Zopet vi od časopisal in je 
odšel v drugo sobo. Jaz pa sem 
odšel, kaj sem hotel drugega? 
Saj me je čakala nazaj ista pot, 
po kateri sem pr i še l . . . HB 

TRGOVINA V M.VKULAH: 
POZABILI SO N.\ 
NEZAUPANJE 

Na zadnjem obisku v Makolah 
nisem mogel mimo nove samo-
postrežne trgovine, ki jo je od-
prlo trgovsko podjetje Koloni-
ale. V razgovoru s poslovodjem 
Darkom Soštarjem sem izvedel 
več podrobnosti o poslovanju v 
novem lokalu. 

V začetku so se trgovci bali, 
kako bodo Makolčani sprejeli 
novo trgovino. Ljudje so bili 
namreč dolga leta navajeni na 
postrežbo, sedaj pa so si morali 
naenkrat sami izbirati blago v 
trgovini. Kljub bojazni je nova 
trgovina hitro zaživela. Promet 
se je večal. Ne pri špecerijskem 
blagu, ampak v prodaji drugih 
predmetov, ki pomenijo rast 
življenjskega standarda. Tako je 
močno narasla prodaja tekstila, 
še bolj pa prodaja raznih go-
spodinjskih aparatov. Ko so po-
trošniki spoznali, da lahko doma 
v Makolah kupijo vse kot dru-
god v večjih trgovinah in to ce-
lo na kredit, je promet v trgovi-
ni zacvetel. Razen tega pa je 
potrošnikom omogočena dostava 
na dom, kar je njihovo zaupa-
n je do nove trgovine še pove-
čalo. 

Tako so sedaj Makolčani za-
dovoljni z novo trgovino, čeprav 
je ta pred kratkim doživela v 
svojih prostorih požar. Trgovci 
si manejo roke, saj je promet 
porasel v zadnjem času za ce-
lih petdeset odstotkov. —b 

Ormoški hotel bo 
v kratkem ped strelio 

Slika na gradbišču ormoške-
ga hotela se je v kratkem času 
zelo spremenila. Lepi jesenski 
dnevi so izvajalcu del gradbe-
nemu podjetju Ograd iz Ormoža 
zelo naklonjeni, da gradnja ne-
moteno poteka. Direktorica 
gradbenega podjetja Ograd nam 
je v kratkem razgovoru pove-
dala, da bodo do konca leta v 
celoti uresničili postavljeni plan 
dela na tem, trenutno v Ormo-
žu največjem in najpomemb-
nejšem gradbišču. 

V prejšnjem tednu so pričeli 
novogradnjo spravljati pod stre-
ho, da jo bodo zavarovali pred 
neugodnimi vremenskimi vplivi. 
Ob vsem tem lahko z gotovost-
jo pričakujemo, da bo ormoš-
ki hotel lahko sprejel v sredini 
prihodnjega leta že svoje prve 
goste in s tem doprinesel po-
memben delež za nadaljnji raz-
voj gostinstva in turizma na 
ormoškem območju. J. S. 

Enoietnai bilanca 
prometniii nesreč in prekrškov 

iN a oomocju občine Lenart se 
je v enem letu zgodilo 108 pro-
metnih nesreč. Od tega je bilo 
72 prometnih nesreč takega zna-
čaja, da so se obravnavale kot 
kazniva dejanja, ker je materi-
alna škoda presegala 2500 din, 
ali pa je bila ob prometni nesre-
či prizadejana telesna poškodba 
osebam, ki so bile v vzročni zve-
zi s prometno nesrečo. Vse te 
prometne nesreče so imele na-
slednje posledice: 

— bile so 4 smrtne žrtve; 
— bilo je 54 telesnih poškodb; 

~ skupna materialna škoda je 
vnašala 305.740 din. 

Zaradi kršitev temeljnega za-
iona o varnosti prometa na jav-
lih cestah pa je bilo pri javlje-
lih sodniku za prekrške 336 kr-
šiteljev tega zakona. Največ pre-
krškov je bilo storjenih s tem, 
3a so udeleženci vozili motorna 
/ožila brez vozniškega dovolje-
nja, in sicer v 224 primerih. Na 
irugem mestu je vožnja v vinje-
lem stanju (27 primerov), sledi 
nepravilno prehitevanje (16 pri-
nerov) in izsiljevanje prednosti 
(14 primerov). 

Večina prometnih nesreč ima 
svoj vzrok prav v hudih kršit-
vah prometnih predpisov na jav-
lih cestah in le malo je takih, 

jih lahko pripisujemo objek-
tivnim okoliščinam. Največ ne-
sreč povzroča nepravilno prehi-
tevanje ali srečavanje, potem iz-
siljevanje prednosti ter vožnja v 
i^injenem stanju. 

Vse zgoraj navedeno je ugo-
tovljeno, koliko pa je takega v 
resnici, predvsem prekrškov, pa 
nihče ne ve, saj ni mogoče, da bi 

,'sak prekršek bil registriran. 
Ce pogledamo, kakšne so žrtve 

n kolikšna je materialna škoda, 
vi se povzroči s prometnimi ne-
jrečami, nas lahko zaskrbljuje, 
;aj promet iz dneva v dan na-
rašča, in če ne bomo postali bolj 
Drevidni na naših cestah, bo teh 
lesreč iz dneva v dan več. 

Dostikrat se sliši nerganje po-
sameznikov, češ za tako malen-
kost sem bil kaznovan in temu 
ilično, in čuti je tudi, da se po-
samezniki jezijo na organe, ki so 
zadolženi nadzirati varnost pro-
•neta. Ce bi ti posamezniki malo 
DOlj premislili, bi se lahko hu-
lovali le na samega sebe, saj bi 
5 tem malim prekrškom lahko 
Dovzročili veliko materialno ško-
io ali pa celo nesrečo s smrtnim 
izidom za sebe ali pa za druge-
ga. 

Po vsej verjetnosti je kazno-
iralna politika pri prometnih 
prekrških še preblaga in tudi 
nadzor nad prometom preslab. 
Posebno še kaznovanje tistih vo-
znikov, ki vozijo motorna vozila, 
ne da bi imeli za to dovoljenje. 
Pa tudi kaznovanje voznikov, ki 
imajo dovoljenja, bi moralo biti 
doslednejše, saj bi s tem verjet-
no naš promet pokal varnejši. 
Vsekalior pa ne bi smeli priza-
našati tudi tuj im turistom, ker 
nekateri izvajajo prave akroba-
cije na naših cestah. 

Mogoče ne bo odveč, če tukaj 
amenimo tudi to, da se bliža 
zimska sezona, in da bi vozniki 
motornih vozil naj bili še pose-
bej previdni pri vožnji, da ne bi 
slučajno naslednja bilanca pro-
metnih nesreč bila še slabša, kot ' 
je bila ta. 

Toš 

Javni red In mir v občini Lenart 

Gradišče, Cerkvenjak in delno Zavrh 
vodijo 

IZ poročna, KI ga ]E posiaja 
milice Lenart poslala o svojem 
delu skupščini občine, izhaja, da 
SO' organi postaje vzdrževali jav-
ni red in mir predvsem s pre-
ventivnim delovanjem, s čimer 
so ljudi odvračali in opozarja-
li, da niso kršili družbene disci-
pline. Ker pa se s temi preven-
tivnimi ukrepi ni dalo doseči te-
ga namena, je bilo nujno, da so 
ukrepali tudi represivno in so s 
tem dosegli to, da sta bila zago-
tovljena družbena disciplina in 
red predvsem na javnih prire-
ditvah in na me.stih, k jer se je 
zbirala večje število ljudi. V 
lanskem letu je bilo takih pre-
krškov kar 155 s 169 storilci, ki 
KO vsi bili predlagani v postopek 
pri sodniku za prekrške. Največ 
je bilo kršitev nočnega miru (69 
primerov) in pa pretepov na 
javnem kra ju (55 primerov). Iz 
poročila izhaja, da je teh prime-
rov največ v Gradišču, Cerkve-
n jaku in deloma tudi v Zavrhu. 
V ostalih kraj ih v občini pa je 
vse manj teh primerov. Velika 
večina teh primerov je bila stor-
jena v vinjenem stanju, in ker 
je bilo pričakovati, da bi se ne-
red ali pretep ponovil, se je več-
krat moralo storilce pridržati 
do iztreznitve, kar je tudi na j -
boljši ukrep v takih primerih. 
Pri tem pa nastopajo razne te-
žave, take osebe se rade fizič-
no upirajo in žalijo organe mi-
lice. 

Kot smo že omenili, je glav-
ni vzrok tem kršitvam vinjenost. 
Zato bi bilo preprečevanje teh 
nrekrškov uspešnejše, če bi go-
/tinci dosledno izvajali določila 
'o prepovedi točenja alkoholnih 
pijač vinjenim osebam in mla-
doletnikom. O teh vprašanjih 
smo bralce seznanili že v prejš-
nj i številki, zato to tukaj samo 
omenjamo. 

L\ poročila tudi izhaja, da so 
prekrški zoper javni red in mir 
v delnem porastu v nekaterih 
krajih, v drugih kraj ih pa celo 
upadajo. 

Ker pa so nekateri storilci 
večkratni povratniki, je jasno, 
da se od časa do časa v posame-
znih krajih pojavljajo pretepači, 
ki ob vsaki priliki izzivajo pre-
tepe. Na te ljudi bi morali bolj 
paziti gostilničarji, da jim ne bi 
točili alkoholnih pijač, vidi-
jo. da so že nekoliko v vinje-
nem stanju. Na nje pa bi morali 
paziti tudi sovaščani, saj bi se 
morali zavedati, da večkratni 
pretepi v posameznih krajih te-
mu samo škodujejo, ker s tem 

celotni kra j pride na slab glas 
in se potem l judje neradi ude-
ležujejo javniln prireditev v 
njem. 

Toš 

VERJETNO SAMOMOR 
4. novembra 1968 se je ob 18.30 

pripetila na cesti I. reda v vasi 
Mihovci težka prometna nesreča 
s smrtnim izidom. Voznik Ivan 
Vlahušič je vozil avtobus pod-
jet ja Ljubljanatransport reg. 
št. L J 524-27 na relaciji Ljub-
ljana—Središče ob Dravi. Na av-
tobusnem postajališču v Veliki 
Nedelji je izstopilo nekaj pot-
nikov, nakar je avtobus nada-
ljeval vožnjo proti Središču. V 
vasi Mihovci je voznik avtobu-
sa na ca. 10 m opazil s svoje le-
ve strani tik ob cesti Ivana Vu-
ka, progovnega delavca iz Cvet-
kovec, ki je šel po svoji desni 
strani proti velikonedeljski že-
lezniški postaji. Pešec je nena-
doma pred avtobusom dvignil 
roke in se v trenutku znašel pod 
avtobusom. Šofer avtobusa Ivan 
Vlahušič je sicer močno zavrl, 
vendar nesreče ni mogel več 
preprečiti. Leva kolesa avtobu-
sa so prevozila pešca Ivana Vu-
ka, ki je obležal na mestu mr-
tev. 

Sodna komisija je ugotovila, 
da je bil pokojni Ivan Vuk živč-
no bolan in je po vsej ver je t -
nosti napravil samomor. Kot 
delni dokaz temu je najdena 
vrv z zanko, ki jo je nosil po-
kojni Vuk za pasom. Sklepati 
je, da je nameraval napraviti 
samomor z obešenjem. 

Voznik avtobusa Ivan Vlahu-
šič je bil popolnoma trezen in 
nesreče ni mogel preprečiti. 

J. S. 

VLOM V ZDRAVSTVENI DOM 
V ORMOŽU 

V noči od petega na šesti no-
vember je neznani storilec vlo-
mil v zdravstveni dom v Ormo-
žu. Najprej je poskušal priti v 
notranjost skozi okno na stra-
nišču, vendar mu to, ker so bila 
vrata zaklenjena, ni uspelo. Po-
zneje je vdrl v notranjost zdrav-
stvenega doma skozi okno ordi-
nacijske sobe. V sprejemni pi-
sarni je z železno palico iztr-
gal predal, iz katerega je odne-
sel nekaj kovancev po en novi 
rl i r> a r 

V času našega poročanja ni-
smo mogli izvedeti, kdo je bil 
vlomilec in kaj vse je odnesel. 

Kot kaže, so postali v Ormo-
žu vlomi že povsem nekaj vsak-
danjega. Se vedno pa ostaja od-
prto vprašanje, kdo jih povzro-
ča, domačin ali pa gost iz so-
sedne republike. J. S. 

Orava-Ce^ulozar 
3:3 (1:2) 

Težak in razmočen teren je v ne-
d e l j s k e m derbi ju bol j ustrezal go-
stom, ki so bili f i z ično močnej š i in 
so se na n j e m bol jše počuti l i . 

Drava j e pričela ze lo po le tno In je 
v minut i dosegla gol, ki pa ga 
sodnik ni priznal zaradi o f / s ida . Ka-
kor j e teke l čas, so tudi prenehal i 
napadi Drave. Tako so gostje v 9. 
minut i izkoristi l i napako d o m a č e o -
brambe In dosegl i vodstvo . Damoč i -
n o m je v kratkem uspelo izenačit i 
po Krnj iču. Ko se je pričakovalo , 
da bo Drava povedla , je prišlo zopet 
do nesporazuma v obrambi Drave 
in gost je so povedi i tokrat z . ivto-
golom. Ta avtogol je deloval na 
Dravo kot h laden tuš. Na srečo je 
tudi bil polčas. 

Ko so v drugem polčasu igralci 
Drave oblegali gol gostov, so iz kon-
tranapada povečal i svoje vodstvo . 
Ta gol kakor da bi zbudil Dravo; 
začela j e še bolj oblegati gol Celu-
lozarja. Gostje so začeli igrati grobo, 
kar pa se j im je na koncu maščeva-
lo. Iz dveh prostih strelov je zelo 
dobri Krnjič uspel doseči dva gola, 
in s t e m izenačil rezultat. 

Ta rezultat p o v s e m ustreza prika-
zani igri. Vendar je treba pripomni-
ti, da Drava ni igrala v nede l jo tako 
kot zna. P o n o v n o se je pokazala ista 
napaka, ponovno j e med napadom 
in obrambo nastaja la praznina. Zra-
v e n tega je bilo v nede l jo opaziti 
tiidi nedisc ipl ino pri nekater ih igral-
cih Drave, kar je v s e k a k o r zelo vpl i -
va lo na pntek igre. Treba j im j e za-
videt i borbenost in že l jo oo dobrem 
rezultatu, ker niso klonili tudi po 
vodstvu gostov s 3:1. N a j v e č zas lug 
za to ima vsekakor Krnjič , ki je 
Izvrstno igral. 

Enajsterica Drave, ki je v nede-
l jo igrala proti Celulozarju: Kolar 
(Klarič), Vulet ič , K o m i k . Krajnc, 
Kostanjevec . Korošec . Lenartič, Ko-
renjak. Krnjič , Emeršič in Teodoro-
v!č. 

Gole za Dravo je dosegel Krnjič 
v 24.. 39. in fiS. min. Za Celulozar 
Klarič v 9. min. . Krajnr (avtogol) v 
37. min. in Klarič v 47. minuti . 

S. V. 

DU in ljudska knjižnica 
Ormož 

v ormoški občini delujeta dva 
zavoda: delavska univerza in 
ljudska knjižnica. Delavska uni-
verza je predvsem zavod za do-
polnilno izobraževanje. Zavod 
posluje po sprejetem finančnem 
načrtu in programu, ki ga je 
sprejel samoupravni organ. 

Ljudska knjižnica posluje v 
Ormožu že več kot 20 let. V ča-
su poslovanja ima odprto tudi 
čitalnico, kjer so na razpolago 
tudi razni časopisi in revije. 
Sredstva obeh zavodov so dota-
cije. Delavska univerza pa ima 
tudi nekaj dohodkov, ki so re-
zultat lastne dejavnosti. 

Delavsko univerzo financira 
temeljna izobraževalna skupnost 
Ormož, ljudska knjižnica pa 
prejema dotacijo iz proračuna 
občine Ormož. 

Celotni dohodek, ki sta ga oba 
zavoda dosegla ob polletju 1968, 
je za 5 odstotkov višji, kot je 
bil pred letom. 74 od.stotkov ce-
lotnega dohodka pripada delav-
ski univerzi, ljudski knjižnici 
pa 26 odstotkov. Po kri t ju po-
slovnih stroškov znaša dohodek 
obeh zavodov 40.009 din in je 
za 4 odstotke višji kot je bil v 
prvem polletju 1967. Iz dohod-
ka sta zavoda namenila za oseb-
ne dohodke 31.847 din, t. j. 80 
odstotkov doseženega plana. V 
obeh zavodih so štirje zaposle-
ni. Poprečni osebni dohodek na 
zaposlenega znaša 798 din in je 
za 1 odstotek nižji od tistega 
v lanskem letu. J. S. 

Likof na trgovsko-stanovanjski 
zgrodbi 
v Slov. Bistrici 

Prejšnjo soboto so bistriski 
gradbinci proslavili svoj likof. 
Gradbena dela na trgovsko-sta-
novanjski zgradbi v Vošnjakovi 
ulici so v glavnem končana. Ta-
ko sta investitorja trgovsko 
podjetje Planika in stanovanj-
sko podjetje priredila za vse, ki 

so dali svoj delež k dosedanje-
mu delu, tradicionalni »likof«. 
Udeležili so se ga razen inve-
stitorja še projektanti in delav-
ci gradbenega podjetja Granit 
kot izvajalci. 

Sedaj že lahko vidimo, kako 
se bo nova zgradba vključila v 
okolje, ki je zaščiteno. Ko tako 
gledamo novo stavbo, se nehote 
spomnimo projektanta inž. arh. 
Miroslava Ungarja, ki je zgrad-
bo projektiral. Zgradba je izred-
no lepo arhitektonsko usklaje-
na s staro sredino. Izvajalci del 

so povedali, da so morah zaradi 
slabih tal prebroditi precej te-
žav pri fundiranju zgradbe. 

S to novo zgradbo bo Sloven-
ska Bistrica dobila prepotreben 
lokal, ki bo izpolnil veliko vr-
zel. Nov trgovski lokal bo samo-
postrežna in samoizbirna trgovi-

na. V njej bodo Bistričani do-
bili tisto, za kar so se sedaj mo-
rali voziti v Maribor. Razen te-
ga bo v sklopu trgovskega loka-
la še bife, ki bo tako funkcio-
nalno zaključil ves lokal. V dru-
gem traktu nove zgradbe bodo 
zgradili dvaindvajset stanovanj, 
ki so že vsa razprodana. 

Ob dokončnem urejanju oko-
lja pri novi trgovsko-stanovanj-
ski zgradbi bodo uredili tudi vso 
Vošnjakovo ulico, ki bo dobila 
asfaltno prevleko in novo raz-
svetljavo. — b 

PoRlcd na novo trgovsko-stanovanjsko zgradbo, ki je že pod 
streho. Tako lahko pričakujemo, da bo že prihodnjo pomlad 

služila svojemu namenu 



Pri Ikarusovih 
učencih 
v Moškanjcih 

Mesec november pomeni za 
ptujske letalce, jadralce in pa-
dajcc zaključek sezone, obenem 
pa začetek nove. Zimski meseci 
bodo zanje bolj mirni, ker ne bo 
toliko letenja, čeprav bodo tudi 
pozimi ix)izkusili leteti. To jim 
bodo omogočila njihova letala, 
ki jih bodo opremili s smučka-
mi za vzlet in pris tajanje. 

Da bi kaj več izvedel o teh 
osvajalcih vi.šin, sem se napotil 
na njihovo letališče v Moškajn-
ce. O njihovem delu pa mi je 
govoril Milan Cuček, stalno za-
posleni član kluba, ki opravlja 
dolžnost aviomehanika, poklic-
nega letal(^a, jaz pa sem ga na-
šel pri izračunavanju in kom-
pletiranju poročila o letošnjem 
delu kluba. 

— S kakšnimi materialnimi 
srpdstvi razpolaga vaše društvo? 

V našem hangar ju imamo šti-
ri motorna letala: LIBIS180. dve 
.Aero-.3 in letalo Kurir. Imamo 
tudi tri jadralna letala in sicer 
dve odlični letali Delfin in Le-
tov-22. 

I.etalo Libis je turistično in 
nam služi v več namenov. Ne 
nazadnje ga uporabljamo tudi 
za turistične polete. Obe letali 
Aero-.3 pa nam v največj i meri 
služita r.a trening naših letalcev. 
Letalo Kurir pa služi za vleko 
jadralnih letal in padalcev. 

— Koliko ur so bili letalci Ic-
to.s v zraku in kakšni so njihovi 
športni dosežki? 

V letošnjem letu smo opravili 
.sest minut manj letenja kot 490 
ur. Od tega je bilo 60 ur nočne-
ga letenja. Jadralci pa so bili le-
tos precej manj v zraku, ker do 
polovice leta nismo smeli leteti 
na jadralnih letalih naše izdela-
ve, zaradi prepogostih nesreč na 
njih. Kasneje so te napake ugo-
tovili. zamenjali smo nekatere 
dele in sedaj so letala zopet v 
redu. 

Naši letalci so se letos udele-
žili več tekmovanj, na katerih 
so dosegli dokaj dobre rezulta-
te. Na državnem prvenstvu, ki 
je bilo najprej , je dosegel n a j -
bolj.ši rezultat Stanko Vrbančič 
7. osvojitvijo državnega prven-
stva. Šestnajsti na tem prven-
stvu je bil Karel Korpar, osem-
najst i pa Milan Cuček. 

Naslednja tekmovanja so bila 
v okviru republiškega prvenstva. 
Posebna draž pa je vsakoletno 
tekmovanje v Beogradu v spo^ 
min Edvarda Rusjana, našega 
prvega letalca. To tekmovanje je 
tudi najmnožičnej.še. Letos se ga 
je udeležilo 64 tekmovalcev. Na-
še društvo je na njem doseglo 
dokaj dobre rezultate. Stanko 
Vrbančič je bil četrti, Adolf Me-
glič deseti, Milan Cuček sedem-
najst i in Maks Vaupotič 54. 

Razen teh tekmovanj smo iz-
vedli še klubsko. Poseben uspeh 
našega kluba v letošnjem letu 
je dejstvo, da smo uspeli izšo-
lati dva nova motorna pilota in 
sicer Milana Kralja in Slavka 
Butolina. S tem smo izkoristili 
maksimum, ker več kot dva pi-

lota letno ni mogoče izšolati. 
— Vaš klub porabi \erjetno 

lirccej finančnih sredstev, saj 
letenje samo po sebi ni poooni, 
poceni pa niso tudi motorna le-
tala? 

Vsekakor so finančna sred-
stva in njegovi viri najbolj bo-
leča rana našega društva. Tako 
iz leta v leto krpamo kra j s 
koncem. Zal pa je iz leta v leto 
situacija slabša. Naši viri sred-
stev so dotacije, ki- nam jih da-
je občina, TGA v Kidričevem in 
druga podjet ja v občini. Razen 
tega pa dobimo tudi del sredstev 
tudi za šolanje rezervnih pilo-
tov. Vir dohodka so tudi rekla-
me, ki jih vlečemo po zraku z 
našimi letali ter turistične sto-
ritve, ki jih tudi opravljamo, če-
prav bolj poredko. 

I.etalci kot jadralci ter šest-
najs t novih padalcev, ki so jih 
izšolali v letošnjem letu na le-
tališču Aero kluba P tu j so po-
kazali, da se da z dobro voljo 
marsikaj doseči. Želimo jim v 
bodoče še več uspehov, predvsem 
pa sredstev. 

-b 

Prvi rezultati referenduma: 

obnova šole 
v Makolah 

Ne bi se ponovno vračali na-
zaj v priprave na bistriški sa-
moprispevek za ureditev mate-
rialnega stanja šolstva. Toda še 
enkrat lahko povemo, da so Ma-
kolčani v bistriški občini tisti, 
ki so se referenduma najštevil-
neje udeležili in najbolj pozitiv-
no glasovali zanj. Na dveh nj i -
hovih voliščih ni bilo niti enega 
glasu, ki bi bil proti samopri-
spevku, čeprav k ra j ni preveč 
bogat. Zaradi tega sedaj Makol-
čani tudi z veseljem gledajo na 
delavce gradbenega podjetja 

Monter, ki so že začeli z deli pri 
obnovi njihove šole. 

Kot smo že povedali, je izva-
jalec del, podjet je Remont iz 
Makol, ki je bilo najugodnejši 
ponudnik oziroma izvajalec del. 
Od drugega ponudnika je bil 
cenejši za celih šestnajst mili-
jonov (starih) dinarjev. Inve-
sticijska vrednost vseh del pa 
znaša 164.000 dinarjev. Dela bi 
na j bila končana pred pričet-
kom pouka v prihodnji jeseni. 
Trenutno dozidavajo novi del 
poslopja, s čimer bo osnovna 

šola v Makolah dobila nove pro-
store. Tako bo v naslednji jese-
ni pouk že v štirih novih učil-
nicah in v dveh kabinetih in v 
starem delu šole, ki ga bodo 
naslednjo pomlad začeli adapti-
rati. Adaptacijska dela v starem 
delu bodo zajela sanitarije, cen-
tralno kurjavo, izmenjavo stro-
pov, ureditev tal, izmenjavo 
vsega gradbenega pohištva, nu-
vo ostrešje. Poleg tega bodo ob-
novili fasado ter šolo na novo 
prepleskali. 

Toda šolski kolektiv si želi 
poleg novega in obnovljenega 
poslopja še ureditev okolja. Za-
to je pripravljen tudi sam z 
učenci priskočiti na pomoč. Ven-
dar rabijo za ureditev okolja 
načrt, za katerega so že zaprosi-
li skupščino občine Slovenska 
Bistrica, ki je za potrebe šole 
odkupila 30 arov zemljišča. To 
naj bi uporabili za športno igri-
šče. 

Novi šolski prostori po mne-
nju ravnatelja osnovne šole v 
Makolah tov. Lončariča ne bodo 
pripomogli k prehodu na eno-
ali enoinpolizmenski pouk. Ta 
bo še ostal naprej v dveh izme-
nah. Zato pa bo zaradi kabine-
tov, lepših prostorov ter ostalih 
novih učnih pripomočkov so-
dobnejši in kvalitetnejši, kar 
bo brez dvoma pripomoglo k še 
boljšim učnim uspehom. Osnov-
na šola ima sedaj 450 učencev 
in 15 oddelkov. Ena t re t j ina 
vseh bo morala obiskovati pouk 
v drugi izmeni. 

Kl jub temu torej, da bo del 
pouka še naprej v drugi izme-
ni, so v Makolah zadovoljni. 
Sami na svoje oči so se prvi 
prepričali, da referendum ni 
bil zaman, ampak da so prvi 
rezultati zbiranja sredstev že 
vidni. -b 

S sekiro preprečeval vožnjo, 
kjer vozlfo že 45 !et 

Krajevna skupnost .Turovski 
dol že od leta 1966 razpravlja o 
novi povezavi med krajevnimi 
cestami v Zg. Gasteraju. Ta 
cestna povezava služi zvezi med 
kra jema Zg. Gasteraj in Plo-
deršnica. Predlog kra jevne skup-
nosti Jurovski dol podpirajo 
prizadeti posestniki v Zg. Ga-
steraju in Ploderšnici. Prizade-
tih 17 posestnikov je krajevni 
skupnosti stavilo pismeni pred-
log, da se uredi vozna pot po ti-
sti trasi, po kateri po njihovem 
zatr jevanju vozijo že 45 let. O 
tem je razpravljal že svet kra-
jevne skupnosti v letu 1966. 
Predlog sveta je obravnaval tu-
di zbor volivcev. Oba organa sta 
sprejela sklep, da se uredi cest-
na povezava in s tem odpravijo 
stalni spori v Gasteraju. 

Pri zbiranju tehnične doku-
mentacije, ki je potrebna, da bi 
lahko pristojni organi izvedli 
potrebni postopek, pa je kra jev-
na skupnost naletela na nera-
zumevanje pri lastnikih zemljišč 
Feliksu Baumanu in njegovi 
ženi Jožefi ter Mariji Purgaj . 
Lastnika nista hotela odstopiti 
zemljišča za ureditev cestišča, 
čeprav po tem zemljišču priza-
deti vozijo že 45 let. Krajevna 
skupnost je o problemu ponov-

no razpravljala v letu 1967 in 
sklenila, da se naj zoper Feliksa 
in Jožefo Bauman ter Marijo 
Purgaj uvede postopek za raz-
lastitev zemljišč za novo kra-
jevno cestno povezavo. Med tem 
pa je prišlo že tudi do tožb, kjer 
so stranke uveljavljale pravico 
vožnje po spornem zemljišču in 
toženi stranki Feliks in Jožefa 
Bauman sta tožbo tudi izgubila. 
Kljub temu pa nočeta prosto-
voljno odstopiti zemljišča za 
ureditev cestišča. Zaradi tega je 
uveden postopek za razlastitev. 
Izvedenci, ki so si ogledali te-
ren, ugotavljajo, da bi se s pre-
ložitvijo ne porabilo novo kme-
tijsko zemljišče, ker se je po 
tem zemljišču vozilo že dalj ča-
sa. Ugotovili pa so tudi, da je 
na tem zemljišču le par starih 
dreves. Z vsemi prizadetimi 
strankami je bil dosežen spora-
zum, le Feliks in Jožefa Bauman 
se nista hotela odzvati ustni ob-
ravnavi in sta sodelovanje od-
ločno odklonila. Zaradi vsega 
navedenega je skupščina občine 
na predlog krajevne skupnosti 
ugotovila splošni interes za 
gradnjo ceste prek zemljišča, ki 
je last Feliksa in Jožefe Bau-
man. S tem pa se bo lahko iz-
vedla tudi razlastitev. 

Primer nam jasno kaže, kak-
šni problemi večkrat nastopajo 
zaradi trmoglavosti posamezni-
kov pri u re jan ju skupnih potreb. 
Tem posameznikom je dostikrat 
zelo jasno, da s svojo trmogla-
vostjo ne bodo uspeli zadržati 
svoje lastninske pravice, pa 
kl jub temu nagajajo, da se 
stvar zavleče. Nemalokrat se 
zgodi, da prizadeti prej zgubijo 
voljo za ureditev problema in v 
takih primerih trmoglavci uspe-
jo. zato se tudi drugi poslužu-
jejo takih metod. Tdkrat temu 
ni uspelo in prav bi bilo, da v 
bodoče ne bi uspel nobeden. 
Kajt i s takšnimi postopki se 
stvari samo zavlačujejo, poleg 
tega pa se zgubi pri ure jevanju 
takih zadev mnogo dragocene-
ga časa in se nemalokrat po-
rabi tudi precej več družbene-
ga denarja , kot je potrebno. 
Krajevna skupnost Jurovski dol 
je s svojim predlogom uspela 
in s tem za prizadete priskrbe-
la upravičeno zahtevo. Prizade-
ti posestniki pa so se s tem re-
šili tudi groženj, ki jih je Bau-
man uporabljal, saj je večkrat 
s sekiro čuval, da ne bi kdo pe-
ljal čez to zemljišče, k je r so že 
prej vozili 45 let. Toš 

Zidar bom postal 
Vračal sem se domov proti 

Pragerskemu in naprej proti 
Ptuju . Pešci ob cesti so bili ze-
lo redki. Daleč pred seboj sem 
videl manjšega fanta, ki jo je 
hitro ubiral nekam naprej . Bil 
sem že skoraj pri njem, ko se 
je obrnil in mi s svojo drobno 
roko pomahal. Zaustavil sem. 
>Dan, me vzamete do Prager-
skega?« In že sva se odpeljala 
naprej . 

Hitro sva se bolje spoznala. 
On je učenec posebne osnovne 
šole v Slovenski Bistrici, jaz pa 
sem novinar, sem dejal. Začude-
no me je pogledal, a ko sem mu 
razložil, je Drago DOGSA hitro 
razumel, kdo da sem. 

Ker je pogovor že stekel, sva 
se pogovarjala naprej . Zvedel 
sem, da obiskuje četrti razred, 
da ni slab učenec in da so eni-
ce zelo redka ocena v njegovi 
redovalnici. Ko bom velik, je 
dejal, bom zidar, veš, mi je de-' 
jal, ti dobro zaslužijo. 

Zanimalo me je, ka j ga je pri-
peljalo v posebno šolo in kam je 
namenjen. 

Beseda mu je sedaj tekla ne-
koliko počasneje, sa j je že kot 
mlad. komaj enajstleten fant 
marsikaj doživel. Doma me ver-
jetno niso marali preveč in več-
krat kot božanje sem čutil na 
svojem hrbtu palico ali pa tež-

ko dlan. Tako so me na jpre j 
poslali v šolo v Kobeglavo, od 
tam pa po prvem polletju v Slo-
vensko Bistrico. Tu je lepo, ve-
liko lepše kot v Kobeglavi. Tu-
di ne učim se slabo, saj nisem 
tako zabit. Včasih se le v domu 
stepemo, ponagajamo med po-
ukom, in to je tudi vse. Najbo-
lje je, kadar smo mi manjši 
skupaj. Takrat se lepo igramo, 
čeprav se zgrabimo tudi zares, 
ni hudih posledic, ker se vse 
lepo in hitro uredi. 

Takšen je ta Drago, bister, 
rad nagaja, ne preveč, in kar je 
najvažnejše, želi nekaj postati. 
Da bo nekaj zaslužil in da se 
mu ne bo potrebno potepati po 
svetu kot sedaj, ko še nima dva-
najst let. 

V Pragerskem je izstopil in 
odšel k stari mami, kjer bo pre-
živel tri dni ob prazniku. Tukaj 
je lepše, je dejal, kot doma, kjer 
me nihče ne mara. 

Nisem imel namena pisati o 
tem srečanju, toda ko sem raz-
mišljal, kako ga je življenje 
trdo prijelo že v otroških letih, 
sem zapisal teh nekaj vrstic, ne 
samo njemu, ampak vsem nje-
mu podobnim, da je še nekdo, 
ki lahko razen staršev skrbi za-
nje in jim pomaga k srečnejšim 
letom njihovega življenja. 

»Dan, greste proti Pragerbke mu".'« 

Pri Monterju v Poijčanaii 
vedno bolje 

Letošnje leto je bilo za obrtno 
podjet je Monter iz Poljčan pre-
cej razburljivo. V prvem polletju 
naročila za delo nikakor niso ho-
tela prihajati . Toda položaj se 
je popravil in konec polletja je 
bil že ugoden. Sedaj je situacija 
še boljša in pri Monterju priča-
kujejo, da bodo do konca leta 
izpolnili plan. 

Pri zadnjem obisku v tem 
podjet ju so mi že povedali, da 
imajo vse svoje kapacitete zase-
dene do maja prihodnjega leta. 
Tako se v začetku prihodnjega 
leta ne bodo ponovile težave iz 
letošnjega. Sedaj zaostajajo za 
planom le še v višini 5,1 odstot-
ka, pri Monterju pa predvideva-
jo. da ga bodo do konca leta sto-
odstotno izpolnili. 

Posebej je razveseljivo dej -
stvo. da so v podjet ju povečali 
storilnost dela ter poiskali no-
t ran je rezerve. O tem nam go-
vori podatek, da je netopro-
dukt dosežen 93.5 odstotka pri 
dohodku, ki je dosežen v višini 
74.6 odstotka. V podjet ju pred-
videvajo, da bodo zaposlili novo 
delovno silo. vendar je to .še 
vprašanje časa. 

-b 

Uspelo jim je 
Štiri leta je skupina 25 članov 

kolektiva obiskovala skoraj vsak 
popoldan predavanja. Takrat so 
namreč samoupravni organi to-
varne Impol sklenili ustanoviti 
prvi letnik tehniške šole. In t r i -
deset članov kolektiva je skle-
nilo, da se bo vpisalo ter si tako 
pripomoglo do višje izobrazbe, 
podjet ju pa do boljših strokov-
nih delavcev. 

V letošnjem oktobru so pola-

gali zaključne izpite. Devetnaj-
stim je to uspelo že sedaj, šest 
pa jih bo moralo delati zaključ-
ni izpit v februarju. Vsi z za-
ključnim izpitom so dobili di-
plomo tehniške srednje šole — 
metalurškega oddelka. 

Razen pouka so imeli več po-
učnih ekskurzij, ob koncu zad-
njega letnika pa so imeli skup-
ni izlet po Srbiji in Bosni, 

Diplomanti in gostje na zaključni svečanosti 

Aktivni središki 
mladinci 

v nedeljo, 3. novembra se je 
sestal v Središču 31-članski ak-
tiv ZMS. Občni zbor je bil v 
klubu GOS. 

Po poročilih funkcionarjev 
aktiva se je razvila razprava o 
aktivnosti središke mladine. Ob-
veljalo je mnenje, da je aktiv-
nost mladih v Središču nezado-
voljiva. Mladi l jud je se vse pre-
malo vkl jučuje jo v življenje in 
v reševanje problemov, kar pa 
bi bilo ravno glede na posebno 
problematiko tega območja toli-

ko bolj potrebno. 
Mnogo besed je bilo izrečenih 

na račun mladinskega kluba, v 
katerem bi na j našli svoje me-
sto vsi mladi. Postal bi na j nam-
reč nekakšno kulturno središ-
če, ne pa le prostor za prega-
n j an j e dolgega časa. Zal je bil 
že tudi v obravnavi oddelka za 
notranje zadeve. Vsekakor so 
zakrivili to mladinci sami, ki bi 
se morali zavedati, da s tanujejo 
v zgradbi tudi l judje , ki ne že-
lijo poslušati pozno v noč glas-
ne glasbe ter kričanja in topo-
tan ja po stopnicah. IT 

Radio Ormož? 
o ormoški lokalni radijski po-

staji in o njeni vlogi, ki bi jo 
naj odigrala ob vedno večjem 
negativnem vplivu tu j ih radi j -
skih postaj in ostalih sredstev 
za obveščanje, smo pred nedav-
nim v našem listu na kratko že 
poročali. Vse zadevne organiza-
cijske priprave se sicer poča-
si, vendar vztrajno premikajo z 
mrtve točke, ter vodijo k zaže-
lenemu cilju, ki mu še vedno 
stojijo na poti številne organi-
zacijske in predvsem finančne 
prepreke. 

Občinski komite ZMS Ormož 
je pred nedavnim sklical razšir-
jeni sestanek, na katerem so bili 
navzoči tudi predsednik skup-
ščine občine Ormož Franc No-
vak, predsednik občinske kon-
ference SZDL Vlado Ožbolt, se-
kretar komiteja občinske kon-
ference ZK Drago Pintarič, di-
rektorji ormoških delovnih or-
ganizacij, ter nekateri drugi Or-
možanci, ki delajo pri teh orga-
nizacijskih pripravah. 

Za razgovor smo tokrat zapro-
sili predsednika občinskega ko-
miteja ZMS Ormož Tončeka 
Prapotnika, ki nam je v zvezi s 
prejetimi zaključki na tej seji 
povedal naslednje: Udeleženci 
navedenega sestanka so se na j -
prej ustavili ob temeljnem vpra-
šanju, al i ' je v Ormožu sploh po-
trebna lokalna radijska postaja 
ali ne. Številni diskutantje so bi-
li enotni v tem, da je to infor-
mativno sredstvo v Ormožu po-
trebno, vendar so bile nekoliko 
»previdnejše« diskusije ob vpra-
šanju, k j e dobiti ustrezna f i -
nančna sredstva, ki so potrebna 
za dograditev, saj je dosedanja 
praksa pokazala, da celotna za-
deva ni tako poceni, kot so to 
kazale začetne, morda premalo 
strokovne kalkiilacije. Ker je 
zamišljeno delovanje radijske 
postaje na povsem amaterski 
dejavnosti, so imeli nekateri na 
tem sestanku pomisleke glede 
začetne investicije ob argumen-
tu, da radijska postaja verjetno 

ne bo mogla dolgo delovati na 
povsem amaterski osnovi. Spre-
jeli so sklep, da bi kazalo na-
baviti nov radijski oddajnik, sa j 
ta, ki ga že imajo, ne ustreza 
povsem predpisanim tehničnim 
normativom. Nov oddajnik bi 
stal ca. dva milijona S din. 
Sprejet je bil tudi sklep, da na j 
komite ZMS Ormož v n a j k r a j -
šem času stopi v stik s podob-
nimi amaterskimi radijskimi 
postajami v Cakovcu, Miha-
lovcih in v Lopatincih, ter z n j i -
mi preuči vs^ potrebna organi-
zacijska kot tudi funkcionalno 
pomembna vprašanja, ki se na-
našajo na uspešno delo lokalne 
radijske postaje. 

Predsednik občinskega komi-
teja ZMS Ormož Tonček Prapot-
nik meni, da vseh navedenih 
vprašanj okrog ormoške rad i j -
ske postaje ne bi kazalo predol-
go zavlačevati — še posebej se-
da j ne, ko so pred nedavnim že 
dobili ustrezno dovoljenje od 
Zveznega sekretariata za rad i j -
ske zveze iz Beograda. Komite 
občinske konference kot glavni 
nosilec in pobudnik izgradnje 
radijske postaje pričakuje po-
polno pomoč (seveda tudi fi-
nančno) vseh ostalih ormoških 
družbenopolitičnih in delovnih 
organizacij ter upa, da bodo or-
ganizacijske priprave stekle od 
besed k dejanjem. 

Verjetno ob vsem tem ne bo 
odveč, če še enkrat ponovimo 
že staro ugotovitev, da občani 
na območju ormoške občine 
predvsem v večernih urah na 
nekaterih območjih zelo slabo 
slišijo program radia Ljubljana 
in zato pod silo razmer posluša-
jo tu je radijske postaje, katerih 
program je žal mnogokrat eno-
stransko in namerno usmerjen 
proti naši ureditvi in težnjam 
našega socialističnega' razvoja. 
To seveda največ škoduje mla-
dini, ki se oblikuje v subjektu 
in je nosilec našega jutrišnjega 
dne. 

J. S. 

Vozni a 
v megli 

Več mesecev v letu se morajo 
vozniki ubadati z največjim sov-
ražnikom prometa — z meglo. 
Megla je nevarna še posebej za-
radi tega, ker je veliko voznikov, 

ki so prepričani, da se prav 
njim, pa naj bo vidljivost še ta-
ko slaba, ne more nič hudega 
primeriti. 

Hudih in najhujših nesreč, ko 
se je zaradi slabe vidljivosti za-
letela cela vrsta avtomobilov, 
so po navadi krive lahkomisel-
nost, brezskrbno.st, premajhna 
pozornost in prevelika hitrost. 
Pričakovali bi vsaj to, da vsi 
Pričakovali bi vsaj to, da vsi 
vozniki vedo, da morajo pri vož-
nji v megli vedno prižgati za-
senčene žaromete. Žaromete za-
to, da jih drugi lažje opazijo. Pa 
vedno na novo srečujemo na 
meglenih cestah vozila, ki ima-
jo prižgane samo parkirne luč« 
ke in jih opazimo šele zadnji 
trenutek pred srečanjem. 

Tukaj je zbranih nekaj navo-
dil za vožnjo v megli. 

% Megla zelo ovira promet in 
po končani vožnji se lahko brez 
pretiravanja hvalimo, da je bila 
gosta, če ne vidimo dlje kot 150 
m. 

# Tudi če megla ni gosta, pa 
naj bo podnevi ali ponoči, vedno 
prižgi zasenčene žaromete. Par-
kirne lučke niso dovolj, zakaj 
šoferji, ki vozijo nasproti, to 
bodo prepozno opazili. 

Žarometi in luči na zaa-
njem delu avtomobila se v mC' 
gli še bolj zamažejo kot po na-
vadi, Že tanka plast umazanijo 
na lučeh zelo zmanjša 9\eti]nost. 
Zato moramo očistiti luči in če 
je treba, tudi sredi vtižnje usta-
viti avtomobil, in jih ponovno 
obrisati. 

0 Žarnice .se postarajo, pa tu-
di električne napeljave in kon-
takte načne korozija. Previdni 
vozniki zato pred zimo zamenja-
jo žarnice v žarometih in zad-
njih lučeh. Takrat tudi izmerijo 
napetost v okovih za žarnice, da 
se prepričajo, če bodo nove žar-
nice res dobro svetile To je še 
posebej važno za zadnje luči, ki 
jih v megli že tako težko opazi-
mo. 

O Zaradi megle je ccstišče 
velikokrat spolzko. Zato velja 
voziti previdno In počasi, da se 
tega ne zavemo šele v jarku. 

0 V megli je tudi teže oecniti 
razdaljo do avtomobila, ki vozi 
pred nami. Da se ne bi vanj za-
leteli, v megli raje vozite v večji 
oddaljenosti. 

# Na ozkih cestah vozite ta-
ko počasi, da lahko vozilo zavre-
te na polovici vidne razdalje. 
Kdor vozi hitreje, bo prej ko 
slc.i povzročil prometno nesrečo. 

# V gosti megli je prepoveda-
no prehitevati! 

0 Posledica zaradi megle na-
stane povsem iznenada, V nekaj 
sekundah prekrije cestišče in 
avtomobile glazura gladkega le-
du. Najbolje je zapeljati s oc.ste 
in počakati, saj meglena posle-
dira hitro mine. 

# Ce v megli vozite nenor-
malno počasi ali se ustavite na 
oesti, tvegate «lavo. Svojo in 
drugih! 

# Kdor le more, na j pusti av-
tomobil raje v garaži. Tako bo 
še najbolj na varnem. 
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Duševno nerazvii otrok 
Dotrebuie 
liubezen in razumevanle 

Mnogi l jud je mislijo, da je du-
ševna nerazvitost na jhujša mot-
nja. Gledajo nanjo kot na ne-
ka j manjvrednega, sramotnega 
in skrivnostnega. Duševna pri-
zadetost ni bolezen, ki se da 
zdraviti, ampak je t ra jno sta-
n j e motenega, zavrtega dušev-
nega razvoja. Tega problema se 
moramo lotiti odkrito in ga ob-
ravnavati kakor drugd zdrav-
stvene probleme. Razvoj priza-
detega otroka je omejen in otež-
kočen ter potrebuje izdatno po-
moč. 

Ob različnih priložnostih lah-
ko opazimo, da je nekateri otrok 
v marsikaterem pogledu druga-
čen od drugih otrok. Kaže, kot 
da je »preveč priden«, se ne 
smehlja, ne sega po stvareh, ne 
brca, je vedno slabe volje, se 
čudno giblje, sunkovito, se ne 
dviga, ko drugi otroci že sedijo, 
se s t rudom uči hoditi, ne na-
preduje v govoru, govori komaj 
razumljive besede ali samo beb-
Ija. Ce opazimo takšne ali po-
dobne stvari, je čas, da otroka 
pokažemo zdravniku. Mogoče 
predstavlja oviro kakšna teles-
na nepravilnost ali pa skrita 
bolezen. Strokovnjak lahko ugo-
tcfvi, če gre za telesno motnjo, 
ali pa pove, da je otrok »manj 
nadarjen«, »zaostal« ali »dušev-
no nerazvit«. V prvem času, ko 
izvemo resnico, mislimo, da se 
takšna nesreča ni pripetila no-
benim drugim staršem. Dušev-
na nerazvitost se lahko pojavi v 
vsaki družini, pojavlja se v vseh 
deželah, pri vseh človeških ra -
sah, pri bogatih in revnih, v 
ure jenih družinah in pri brez-
domcih, pri visoko izobraženih 
in neizobraženih. Dejstvo je, da 
so vsi starši prestrašeni in pre-
treseni, ko opazijo, da bo po-
treboval njihov otrok izredno 
/pomoč. Nobenemu očetu in no-
beni materi duševno prizadete-

>-ga otroka niso pr ihranjene hude 
'muke. Starši često dobijo obču-
tek, da so sokrivi s tanja svoje-

ga otroka. Kakršnikoli očitki, 
tudi če niso bili izgovorjeni, lah-
ko zastrupijo najsrečnejšo za-
konsko skupnost. Neutemeljeni 
občutki krivde in očitki lahko 
samo škodijo odnosu do otroka. 
Res je, da igra skoraj pri polo-
vici duševno nerazvitih otrok 
dednost neko vlogo. Zakoni de-
dovanja so zelo komplicirani, 
dedna zasnova pa je del našega 
bitja, pri čemer ne moremo ni-
česar spremeniti. Pri odraslih 
ljudeh ne bi smeli vrednotiti t i-
stega, kar so dedovali, temveč 
tisto, kar so naredili. Razen ded-
nosti poznamo še druge vzroke 
duševne prizadetosti. Določene 
bolezni, ki jih je prebolela mati 

med nosečnostjo, možganske po-
škodbe med porodom, različne 
bolezni zgodnjega otroštva, ne-
pravilno delovanje žlez itd. 

Mnogi starši se ne morejo 
sprijazniti z dejstvom, da je 
otrok duševno nerazvit, in pri-
čakujejo, da bo zdravnik ozdra-
vil otrokovo duševno nerazvi-
tost. Zdravnik bo sicer lahko dal 
kakšen nasvet, kako ohranimo 
telesno zdravje otroka, ne pri-
čakujmo pa, da bo ozdravil du-
ševno nerazvitost, kaj t i duševna 
nerazvitost je danes medicinsko 
neozdravljiva. Kljub temu ob-
staja pomoč za takega otroka. 
Zdravilno sredstvo je vzgoja, ki 
lahko s tanje bistveno izboljša. 

StarSl so na jbo l j« vzgojitelji 
otrok, pa na j bodo ti zdravi ali 
prizadeti. Pri prizadetem otro-
ku Je vzgoja pomembnejša kot 
pri zdravem. Da izpolnimo to 
nalogo, je treba imeti potrplje-
nje, ljubezen, razumevanje in 
željo pomagati otroku. Za ugo-
den razvoj potrebujejo isto, kar 
potrebuje vsak otrok; občutek, 
da jih imajo starši radi takšne, 
kakršni so. Duševno nerazviti 
otroci, ki so dobro vzgojeni, ki 
so navajeni na dostojnost, so 
lahko celo simpatične osebnosti. 

Za duševno nerazvitega otro-
ka je dobro, če ni izključno sa-
mo v družbi staršev. Tako se 
nauči, kako se je treba vesti z 
drugimi ljudmi. »Iti drugam« 
na j za otroka nikoli ne pomeni 
kazni, temveč nagrado in veselo 
doživetje. To je neogibna pri-
prava za življenje, za primer, ko 
mora z doma, v bolnišnico in za 
njegov kasnejši vstop v šolo. 
Duševno nerazvit otrok ima rad 
tiste, ki se z nj im ukvar ja jo , ki 
zanj skrbijo, ki mu izkazujejo 
prijaznost. 

(Dalje prihodnjič) 

50 let slovenske glasbe ne šole v Ptuju 

Ustanovitev glasbenega 
društva in šole 

Prihodnje leto bodo v P tu ju 
praznovali 50 let slovenske glas-
bene šole. V nekaj sestavkih vas 
bomo vsaj delno seznanili s kul-
turno glasbenim' razvojem v Ptu-
ju in z razvojem glasbene šole. 
Pri opisovanju se bomo poslu-
žili knjižice D. Hasla, ki je v 
n je j opisal zgodovino glasbene 
šole v P tu ju ob 40-letnici. 

D. Hasl deli zgodovino glas-
bene šole v obdobja: prvo od 
šolskega leta 1878/79 do 1919/20 
imenuje avstrijsko obdobje ali 
obdobje pod glasbenim društvom 
Musikverein. Cas ob ustanovitvi 
glasbene šole je v knjižnici opisan 
takole: V sedemdesetih letih 19. 
stoletja je bilo mesto P tu j po 
videzu nemško mesto kakor po-
večini vsa srednještajerska me-
sta Avstro-Ogrske monarhije. 

Slovenci so bili v okolici mest 
s t rnjeno naseljeni in so številč-
no presegali število naseljenih 
Nemcev v mestih in t r g i h . . . Od 
1873 dalje so bila v P tu ju raz-
na nemška društva, kakor moš-
ko pevsko društvo, gasilsko dr., 
ki so služila u t r j evan ju nemštva 
na slovenskih tleh. Tudi usta-
novljeno Glasbeno društvo (Mu-
sikverein) je v vsej dobi štiri-
desetletnega obstoja služilo te-
mu cilju . . . Učenci glasbene 
šole so bili povečini nemške na-
rodnosti, vendar je to šolo obi-
skovalo vedno tudi nekaj slo-
venskih otrok. V društvenih od-
borih so bili ves čas do 1920. le-
ta samo N e m c i . . . 

Iniciativo za ustanovitev Glas-
benega društva (Musikverein) 
je dal, kakor je razvidno iz 
ohranjene društvene kronike, 
trgovec Viktor Schulfink. Odli-
kovala sta ga neutrudlj iva vne-
ma in navdušenje za glasbo. Bil 
je pianist amater. 32 let je bil 
osrednja oseba Glasbenega dru-
štva. V kroniki je ohranjen se-
znam ustanovnih članov. Usta-
novitelji, 39 po številu, so bili 
trgovci, posestniki, advokati, 
uradniki in nekaj privatnikov. 
Ustanovni občni zbor je bil 
9. marca 1878. leta. Cilji občne-
ga zbora so bili: gojiti dobro 
glasbo in v ta namen ustanoviti 
lastno glasbeno šolo in lastno 
godbo. Novoustanovljeno druš-
tvo je hitro uresničilo svoje ob-
ljube. V kroniki beremo, da je 
že 20. marca 1878. leta prvič na-
stopila društvena godba na pi-
hala, ki so jo sestavljali godbe-
niki iz mesta in okolice, v po-
slopju pri današnji Mladiki. 

1. junija 1878. leta je bila usta-
novljena društvena glasbena 
šola. Direktorij je posvetil po-
sebno pozornost tudi ustanovi-
tvi orkestrskih ansamblov. Sle-
dili so prvi konce r t i . . . V dru-
gem šolskem letu je obiskovalo 
šolo že 43 učencev. 

Slovenci so si resno prizade-
vali, da bi se tudi v glasbeno-
vzgojnem pogledu osamosvojili. 
Temu priča ustanovitev čital-
niške glasbene šole v Ptuju . Po-
datkov o »konkurenčni« slo-
venski šoli pod okriljem Narod-
ne čitalnice je zelo malo. Uči-
telj Ivan Strelec piše v Zgodo-
vinskih črticah o Narodni čital-
nici v P tu ju (1884), o glasbenem 
življenju Čitalnice med drugim 
sledeče: ». . . S prvim septem-
brom 1883. leta si je najela či-
talnica kapelnika Josipa Stein-
bergerja, kateri je bil eno leto 
pevovodja. Oktobra meseca 1883. 
leta je isti ustanovil muzikalno 

šolo, v kateri je poučeval otro-
ke čitalničarjev v godbi in pe-
t j u . . . Slovenska čitalniška glas-
bena šola je delala štiri leta . . . 
Leta 1883 je bilo v ptujski Či-
talnici toliko odličnih pevcev, 
da je ukrenil čitalniški odbor 
»obzorje petja raztegniti«. Tega 
leta je čitalnica ustanovila po-
sebej čitalniški pevski zbor . . .« 

1897. leta se je glasbena šola 
vselila v prvo nadstropje po-
slopja tako imenovane meščan-
ske bolnišnice na današnjem 
Hrvatskem trgu, k jer je še da-
nes glasbena šola. Od ustanovi-
tve pa do te dobe, glasbena šola 
ni imela lastnih stalnih prosto-
rov in se je večkrat selila. Pred 
to selitvijo je bil pouk v pro-
storih gimnazije, v Novem sve-
tu in v prostorih Casina. 

(Dalje prihodnjič) 

Ob dnevu varčevanja je 

Kreditna banka omogočila 
varčevalcem ogled prireditve 
V Ljubljani 

Ob svetovnem dnevu varče-
van ja so slovenske kreditne 
banke in hranilnice pripravik 
svojim varčevalcem kulturne 
labavni večer v Ljubljani . So-

delovanje jugoslovanskih pev-
cev in pevk, ansamblov, tele-
vizijskih in drugih napovedo-
valcev, je privabilo številne gle-
dalce, ki so zasedli tivolsko dvo-
rano skoraj do zadnjega sede-
ža. Oddaljene banke in hranil-
nice so prepeljale svoje varče-
valce s posebnimi avtobusi. Tu-

di ptujska kreditna banka je 
omogočila petdesetim varčeval-
cem prevoz in ogled omenjene 
prireditve s posebnim avtobu-
som. Pri izboru je imel srečo 

xuai i^ujzeK od Tednika. Z osta-
limi Ptujčani si je ogledal pri-
reditev. Kaj je doživljal na vož-
nji in ka j je videl na priredit-
vi, si preberite v njegovi rubri-
ki. Z R 

Na prireditvi v Ljubljani so nastopili tudi Slakovi fan t je 

Za smeh 
Nace: »Zakaj pa imaš tako za-

teklo lice?« 
Tone: »Veš, Nace, to pa je 

žensko ročno delo!« 

* * * 

»Moja žena ima spet mrzlico. 
Ka j to pomeni?« 

»Nov kožuh!« 

* * * 

Učiteljica: »Mihec, če t>i te 
očka videl, kako grdo se vedeš 
v šoli, bi dobil sive lase!« 

Mihec: »O, to bi bil očka ve-
sel!« 

Učit«ljica: »Si kar predstav-
ljam kako! In zakaj na j bi bil 
po tvojem mnenju vesel?« 

Mihec: »Ker je čisto plešast!« 

KAKO DO ŠOL ZA MLADINO 
NA KMETIJAH? 

Letošnji razvoj v kmetijstvu 
je prinesel marsikaj novega. U-
?otovilo se je, da brez načrtne-
ga vodenja ne pridemo nikamor. 
Prav tako je bil dan v letošnjem 
letu prvič primeren poudarek 
zasebnemu kmetijstvu, ki je bi-
o do sedaj močno zapostavlje-
io. 

Na minuli seji skupščine ob-
line Slovenska Bistrica so o-
)ravnavali tudi možnosti o vzgo-
ji, oziroma o šolanju tistega dela 
nladine na podeželju, ki ostaja 
la kmetijah. Splošna ugotovi-
:ev zadnjega obdobja je, da na 
3odeželju pr imanjkuje kmečke 
nteligence. Vprašanje prihodno-
sti pa je, kako to vrzel izpopol-
niti. Zaradi tega se čujejo vse 
ncčnejši glasovi po šolah za 
cmečko mladino v zimskem ča-
;u 

Krajevna konferenca SZDL v 

Makolah je že razpravljala o 
tem vprašanju. Menijo, da naj 
bi bil pouk dvoleten v zimskih 
mesecih. Kmetijski strokovnjaki 
bi naj predavali splošno izobra-
zbene predmete. Šole bi lahko 
bile na sedežih osemletk, tam 
kjer je seveda zanje dovolj za-
nimanja. 

Te šole bi bile primerne zara-
di tega, ker se uva jan je kme-
tijskega pouka na osnovnih šo-
lah ne izplača. Namreč več kot 
75 odstotkov mladine najde za-
poslitev drugod in le 25 odstot-
kov je ostane na kmetijah. Ra-
zen tega se še del mladine zapo-
sli tako, da opravlja dvoje del. 
na kmetiji in v delovni orga-
nizaciji. 

Zelje po izobrazbi kmečke 
mladine so, vprašanje je le, ali 
se bodo na.«la sredstva za takšne 
šole že v letošnji zimi. 

Klub OZN nn osnovni šoli Ormož 

Nagrada 
za morliivo delo 

o dejavnosti kluba OZN na 
osnovni šoli Ormož smo pred 
nedavnim v našem listu že po-
ročali. Ze takrat smo poudarili, 
da je njihovo delo zelo uspešno 
in vredno vse pohvale. 

GIZA BLAGOVIC, učiteljica 
na osnovni šoli v Ormožu in 
glavni mladinski mentor v te j 
ormoški učno-vzgojni ustanovi, 
nam je v zvezi z dejavnostjo 
kluba OZN povedala marsikaj 
zanimivega. 

Uvodoma lahko poudarimo 
razveseljivo ugotovitev, ki 
spremlja delo mladih ormoških 
članov kluba OZN, da so ob le-
tošnjem dnevu OZN sprejeli v 
Mariboru od medobčinskega 
centra OZN prvo nagrado za 
svoje celolet. aktiv, delovanje. 
Ce ob tem upoštevamo soraz-
meroma ostro konkurenco in 
številne klube, ki so se potego-
vali za to nagrado, vidimo, da je 
ta nagrada zares lepo priznanje 
za njihovo delo. Ormoški pionir-
ji so vzeli svojo dejavnost v 
klubu zelo resno ter so na svo-
jih rednih sestankih obravnavali 
vse najaktualnejše politične do-
godke doma in v svetu. Vsak iz-
med članov njihovega kluba je 
predstavljal eno izmed držav 
v svetu in sproti zasledoval vsa 
dogajanja v tej državi. O vseh 
najaktualnejših dogodkih so po-
zneje poročali na svojih sestan-
kih, ki so bili po navadi zelo 
delovni in so v veliki meri obo-
gatili njihovo splošno razgleda-
nost. Delo v klubu OZN pa je 
učence predvsem naučilo ljubiti 
svojo domovino, svoj narod in 
vse narode v svetu ne oziraje se 
pri tem na barvo kože in njiho-
vo družbenopolitično ureditev. 
Predvsem pa so se v svojem 
klubu OZN naučili razločevati, 
kaj je dobro in ka j je slabo v 
Ddnosih med narodi v svetu, 
kjer še vedno tlijo žarišča voj-
lih spopadov in uničevanje ide-
je miru. 

Kadarkoli so na svojih sestan-
kih obravnavali važnejše med-
narodne pjolitične dogodke, se je 

njihovo mnenje vedno postav-
l jajo na stran progresa in mir-
nega ter pametnega reševanja 
vseh spornih vprašanj. Kot smo 
to na kratko že poročali, so se 
člani kluba OZN izkazali tudi 
pri akciji zbiranja pomoči za o-
troke v Vietnamu. V ta namen 
so zbrali 20.000 S din in sprejeli 
resolucijo za prekinitev v.ojne v 
Vietnamu. Dopisovali so si s čla-
ni klubov OZN na drugih šolah, 
urejali svoj šolski stenčas ter 
prek vseh sredstev za obveščanje 
zasledovali vsa svetovna dogaja-
nja. Ze nekaj let nazaj pa pri-
re ja jo za svoje člane daljši izlet, 
ki je prav tako nagrada za u-
spešno delo. 

Kot je v razgovoru poudarila 
Giza Blagovič, ki je poleg od-
bora, ki ga sestavljajo učenci, 
glavni pobudnik uspešnega dela, 
imajo precej težav z vključeva-
njem novih članov, saj so glav-
ni nosilci delovanja kluba učen-
ci osmega razreda, ki pa po kon-
čanem šolskem letu zapustijo 
šolo. Zato poizkušajo vedno bolj 
pritegniti v svoje vrste tudi u-
čence iz sedmega razreda, ki so 
v naslednjem šolskem letu že 
sposobni prevzeti glavno vlogo 
dejavnosti kluba. Letošnji odbor 
kluba OZN na osnovni šoli Or-
mož sestavljajo Jožek Budja, 
Dobrinka Rajšp in Anka Obilč-
nik. Vsi imenovani so zelo ak-
tivni in politiki v pravem pome-
nu besede. Seveda pa za nj imi 
ne zaostajajo tudi drugi člani 
kluba. Ko so pred nedavnim o-
bravnavali okupacijo Češkoslo-
vaške, so v svojih diskusijah iz-
razili zelo enotno mišl jenje ter 
se pridružili številnim obsod-
bam. Vse to kaže, kako važno in 
za razvoj mladega človeka po-
membno vlogo lahko odigra u -
spešno delo v šolskem klubu 
OZN, ki jim lahko da v tem po-
gledu mnogo več kot si to lahko 
pridobijo na vseh ostalih pod-
ročjih izvenšolskega udejstova-
nja. Bistveno važnega pomena 
pa je, da spoznajo v vseh svetov-
nih političnih dogajanj ih vlogo 
naše države in njeno mirol jub-
no poslanstvo, ki je negacija 
kakršnegakoli nasilja in kršenja 
suverenosti katerekoli dežele. 

Nagrada, ki so jo prejeli mla-
di člani kluba OZN je lep dokaz, 
da so na pravi poti in da v tem 
še niso izrekli svoje zadnje be-
sede. 

J. S. 

V. čebelarski družabni večer 
19. X . 1968 Je č e b e l a r s k o druStvc 

P t u j pr i red i lo V. družabn i veCer ; 
z e l o p e s t r i m s p o r e d o m . V po ln i dvo' 
rani S Z D L s m o opazi l i gos t e iz Ljub-
l j a n e , Maribora , G o r n j e R a d g o n e ir 

še od d r u g o d . P r e d s e d n i k ZCDS 
t o v . B e n e d i č l č j e p o z d r a v i l n a š e če-
b e l a r j e i n govor i l o u s t a n o v i t v i če-
b e l a r s k e š o l e v L j u b l j a n i ; t ov . Lob-
n l k j e govor i l o n a l e z l j i v i h boleznil i 
pri č e b e l a k , z last i j e poudar i l , da j( 
t reba pri prš ic i z a p o r e d n o večkrat -
n o d l m l j e n j e . Pri h u d i gn i lob i pa 
e c l o t n o u n i č e n j e druž in . Med čebe-
larj i s e Je razv i la d e b a t a o veter i -
n a r s k e m p r e g l e d u družtn za pohor-
s k o pašo . Z zap oro so bi l i m n o g i če-
be lar j i p r i k r a j š a n i , a se j e k m a l u 
n a š l a s r e d n j a pot v o b o j e s t r a n s k e 
kor i s t . 

S l ed i l a Je v e č e r j a iz g o s t i l n e Breg 
pri P t u j u . G o s t i n s k o o s e b j e j e hitro 
p o s t r e g l o o b č i n s t v u z Izdatno in o-
k u s n o v e č e r j o , ki s m o jo za l iva l i 2 
d o m a č o k a p l j i c o . 

P o v e č e r j i s m o n a d a l j e v a l i s spo-
r e d o m . N e k a j p o v s e m s v o j s t v e n a je 
b i la t o č k a d n e v n e g a s p o r e d a : poka-
ži k a j znaš . T r i č l a n s k a k o m i s i j a je 
o c e n j e v a l a o d g o v o r e . V p r a š a n j a so 
bi la v k u v e r t i In v s a k si j o j e l ahko 
s a m izbral . O s e m p r o s t o v o l j c e v je 
pr i š lo na oder , v l e k l i so vpra.šanja 
In dajal i o d g o v o r e . P o n e p r a v i l n i h 
i n sp loh brez o d g o v o r a so t e k m o -
va lc i i zpadl i , da Je k o n č n o ostal le 
e d e n č e b e l a r — S k r i n j a r Jožef iz 
T u r š k e g a v r h a v Halozah . Vsak t e k -
m o v a l e c Je spre je l l e p o nagrado , 
n a j l e p š o pa t e k m o v a l e c Skr injar . 
Ze lo p o s r e č e n a Je bi la izbira vpra-
š a n j : b i la so iz z n a n j a v č e b e l a r s t v u , 
o d r u š t v e n i o r g a n i z a c i j i o Z C D S , o 
č e b e l a r s k i h s t r o k o v n j a k i h in u č i t e -
l j ih ter še o m a r s i č e m v zvezi z n a -
šo č e b e l i c o . V t e j t o č k i s p o r e d a s m o 
spozna l i , da je n a š e z n a n j e o č e b e -
lar s tvu ze lo p o m a n j k l j i v o in b o tre -
ha v e č k r a t vze t i v r o k e č e b e l a r s k o 
l i t e ra turo ter v z i m s k e m č a s u o s v e -
žiti m e g l e n o z n a n j e . 

S ledi l Je o b i l e n s r e č o l o v . Z o p e t 
p o s e b n a z a m i s e l odbora C15, da v s a -
ka s r e č k a z a d e n e . Za 2 N din je bil 
d o b i t e k d o s t i k r a t 2 krat , 5 krat ali 
c e l o 10 kra t v e č v r e d e n . P r i r e d i t v e -
ni odbor z a g i l n i m t a j n i k o m J o ž e -

t o m A č k o m je v P t u j u zbira l p r o s t o -
v o l j n e p r i s p e v k e p o t r g o v i n a h i n 
p o d j e t j i h , m n o g o d o b i t k o v so da le 
č e b e l a r s k e druž ine in p o s a m e z n i č e -
be lar j i t er pr i ja te l j i č e b e l a r s t v a . 

Da Je b i lo t a k o v e s e l o razpo lože -
n j e in s p l o š n o z a d o v o l j s t v o v s e h 
n a v z o č i h , gre z a s l u g a i n z a h v a l a n a -
š e m u n a d v s e p o ž r t v o v a l n e m u t a j n i -
k u tov . A č k u in n j e g o v e m u s inu , ki 
Je i zvaja l c e l o v e č e r n i p r o g r a m s 
p r a v n j e m u l a s t n i m h u m o r j e m . 

P r e d s e d n i k u CD v P t u j u tov . T o p -
l a k u in n j e g o v e m u o d b o r u le l a h k o 
č e s t i t a m o , t a k o u s p e l e m u d r u ž a b n e -
m u v e č e r u , ter si ž e l i m o še v e č ta -
k ih . 

Gi 

Humor 
Predavatelj: »Pri umetnih 

gnojilih so dosegli že takšen na-
predek, da človek nosi gnoj za 
celo njivo v enem žepu. . .« 

Kmet: »Ob letu pa ves pri-
delek v drugem!« 

* * • 

»Tone, posodite nam za ju -
trišnji lov na merjasca vaši ve-
liki lestvi.« 

»Lestvi za lov? Cemu neki 
vam bosta?« 

»Lovci bodo laže splezali na 
drevo.« 

* * * 

»No, gospod, ali ste se držali 
mojih navodil? Vsak dan tr i 
tablete in zraven vselej požirek 
konjaka?« 

»Da, gospod doktor! V sploš-
nem je še precej dobro! S praš-
ki sem sicer zaostal za en te-
den, zato sem pa s konjakom za 
tri tedne naprej.« 

c/^aS-a pi&ma 
GKOB 

v t e m n e m g o z d u g r o b / leži , 
grob p a d l e g a part izana , 
na g r o b u s v e č i c a gori , 
p a d l e m u b o r c u pr i žgana . 

M a j h e n o trok pri g r o b u stoj i , 
v n u k p a d l e g a j u n a k a , 
š o p e k c v e t i c v roki drži 
in d r o b n e so l ze p r e t a k a . 

T o p e s m i c o s e m napi sa l pred praz-
n i k o m m r t v i h . L j u d j e so hod i l i kra -
s i t g r o b o v e d o m a č i n o v in s e m se 
s p o m n i l n a p a r t i z a n s k e g r o b o v e . 

J o ž e Kos i , 
S o d i n c i 

J o ž e ! 

T u d i s to k r a t k o p e s m i c o si p o k a -
zal , k a k o znaš s v o j e mi s l i p o v e d a t i 
v prepros t ih k i t i cah . B r a l c e m b o 
p r a v g o t o v o v š e č . T i h o že č a k a m 
n a t v o j o n o v o p e s m i c o . 

A L E N K A 

S p o S t o v a n a A l e n k a ! 
O g l a š a m se ti p r v i č In m i s l i m , da 

tud i zadnj i č . Veš, z a d n j i č zato , k e r 
ta rubr ika ni v e č za m e n e , l ier s e m 
že bo l j iz s t a r e j š e g e n e r a c i j e . P r e -
t e k l o j e n a m r e č že 12 let , o d k a r s e m 
se p o s l o v i l a od š o l s k i h k lop i , in to 
n e d a l e č od P t u j a . S e m n a m r e č 
S t a j e r k a In ž i v i m d a l e č od d o m a -
č i h t u k a j na g o r e n j s k i s t ran i S l o v e -
n i j e . 

S e d a j pa o t e m , k a j m e j c n a p o -
t i lo , da ti p i š e m . Veš , s e m r e d n a 
n a r o č n i c a T E D N I K A ih ga v e d n o v 
ce lo t i p r e b e r e m , t a k o tud i N A S A 
P I S M A , ki s o ml ze lo v š e č . V i d i m , 
da i m a m o Š t a j e r c i r a z u m n e o t r o k e , 
ki se z n a j o og laša t i v j a v n o s t i ko t 
j e časop i s . T o m e z e l o v e s e l i in s e m 
p o n o s n a n a s v o j e l j u b l j e n e d o m a -
č ine . 

Mis l im, da s o i z š l e že tri al i št iri 
š t e v i l k e T e d n i k a o d k a r s e m zas l e -
di la v N a š i h p i s m i h p i s m o n e k e d e k -
l ice , zdi se mi , da ji j e b i l o i m e 
Mari ja , saj j e n a p i s a l a s v o j n a s l o v . 
Ona zbira r a z g l e d n i c e . I z g u b i l a s e m 
t i s to š t e v i l k o T e d n i k a in te p r o s i m 
za n j e n n a s l o v , k e r bi j i rada p o -
m a g a l a Izpopoln i t i zb irko . P r o s i m t e 
tudi za n a s l o v š e t i s t e d e k l i c e , k i 
zbira z n a m k e . Za u s l u g o ti b o m 
h v a l e ž n a . 

Moj n a s l o v l a h k o d o b i š v u r e d n i -
š tvu , k e r s e m e d i n a n a r o č n i c a iz 
t e g a kraja , k i j e r a z v i d e n s p o š t -
n e g a p e č a t a n a z n a m k i . V e n d a r m i 
oprost i , k e r s e ti n a k o n c u p i s m a 
n e p o d p i š e m , zato , da m o j e g a i m e -
na n e b o š o b j a v i l a , in te l e p o p o -
z d r a v l j a m . 

R E D N A B R A L K A 
D r a g a ! 

Res je, nis i se mi podpisa la , v e n -
dar n e m o r e m d v o m i t i v t v o j o i s -

k r e n o s t i n ti z v e s e l j e m o d p i s u j e m . 
V e r j e m i mi , da v u r e d n i š t v u s p l o h 
n i s e m nič b r s k a l a za t v o j i m i m e -
n o m . T v o j e g a i m e n a n e p o z n a m , a 
se p r e k t i s k a n e b e s e d e na d a l j a -
v o l e p o g o v a r j a m s t eboj . 

T v o j e p i s m o m i je p r i z n a n j e za 
N A S A P I S M A ' i n to t e m bol j , k e r 
si ga nap i sa la ti, prepros ta ž e n s k a . 
T e d e n za t e d n o m j ih p r e b i r a š in 
p r i s l u š k u j e š o d m e v o m iz r o d n i h 
k r a j e v . Mi lo ti j e pri srcu in v t eb i 
se b u d i j o s p o m i n i na o t r o š k a l e ta , 
k i si j i h t u k a j prež iv l ja la . R a z u m e m 
te. 

Zb ira lka r a z g l e d n i c j e Mar i ja 
S tager , V ičanc i , zb i ra lka z n a m k pa 
S i l v a S lana , T r g o v i š č e , o b e poš ta 
V e l i k a N e d e l j a . G o t o v o bos ta v e s e -
lo p r e s e n e č e n i in h v a l e ž n i , če se 
ju boš SDomnila, k o t prav i š . 

S e to ! Ved i , da j e v N A S I H P I S -
MIH d o v o l j pros tora tudi za k a k o 
t v o j e p i s e m c e . Ali n e ž i v i j o naš i 
o troc i z n a m i , k i s m o že p r e h o d i l i 
n j i h o v a pota , i n ali s p l o h m o r e j o 
brez nas ž ive t i? Radi se i m a m o i n 
t o l i k o t o p l i h b e s e d si m o r a m o p o v e -
dati . Z a t o n a j še t v o j glas , iz k a t e -
rega o d m e v a t a d o m o t o ž j e in l j u b e -
z e n d o d o m a č e z e m l j e , o s r e č u j e 
t v o j e m l a d e r o j a k e na Š t a j e r s k e m . 
Pa podp i š i se n a m ! 

A L E N K A 

A l e n k a ! 

P o s k u š a l s e m n a p i s a t i p e s m i c o o 
pozn i j e sen i . Mis l i l s e m , da b o d o -
bra, a ni b i la . Z a t o ti p o š i l j a m ta 
k r a t e k opis i n ž e l i m , da bi bi l p e s -
m i c i p o d o b e n . 

M i r k o H e r g u l a , 
S o d i n c i 

P O Z N A J E S E N 
Pri n a s j e j e s e n . 
M e g l a se raz l iva p o k o t l i n a h . 
P t i c e s o že o d l e t e l e . 
Vrabc i , v r a n e in še n e k a j d r u g i h 
j e o s t a l o pri nas . 
P o z i m i b o d o p r e z e b l e in l a č n e . 
Mrzla s lana m o r i z a d n j e c v e t j e . 
L i s t j e o d p a d a 
in š u m i p o d n o g a m i . 
K m e t i č na p o l j u 
s p l u g o m r e ž e brazde . 
Tudi t raktor j i b r n i j o 
i n h i t i j o orat . 
Z e m l j a j e u t r u j e n a . 
Čaka n a s n e g . 
S p o m l a d i b o s p o č i t a 
in s o n c e 
jo b o p r e b u d i l o . 

Mirko! 

P e s m i c a n a j bi b i l a ta t v o j a »Poz-
na jesen«? Saj je . L e p e mis l i in top-
le b e s e d e s o p e s e m . Kaj b o š š e l e 
nap i sa l o be l i z i m i in c v e t o č i p o -
mlad i , pa o s o n č n e m p o l e t j u ? K o l i -
k o z la t ih pr i ložnos t i za p e s e m ! 

V e s e l i m se t v o j i h p e s m i c . 
A L E N K A 



Zcfodovina ženske mode 
v zadnjem času je bilo več poskusov, da bi uvedli »zgoraj 

golo« modo, toda — razen redkih izjem — zmeraj je posegla 
vmes policija. Bili pa so časi, ko je razkrivanje zgornjega žen-
skega telesa veljalo za brhko, posebej na dvoru Karla II. Angle-
škega in v dobi direktorija v Franciji. Zato sta ti dve obdobji v 
zgodovinskih knjigah označeni za nemoralni. 

Moda pa je večna skrivalnica med pretirano občutljivostjo 
in življenjsko radostjo. Že dolgo traja ta igra. Psihologi, ki so se 
začeli s tem ukvarjati, so našli razlago: modo so označili za 
»teorijo o izmenjavanju erogenih področij«. 

Po tej teoriji je ženska v celoti vredna poželenja, samo moški 
ne sme vsega naenkrat začutiti. Torej je prisiljen, da se omeji 
zmeraj samo n aen del ženskega telesa. Modni ustvarjalci ga zato 
posebej poudarjajo, bodisi da ga razkrijejo za čvrsto napetim 
blagom in pretirajo njegovo veličino. 

Ce se je nova oblika ustalila, 
potem se nobena ženska ne po-
čuti dobro oblečena, če ne gre 
vštric z modo. Okoli 1860 dama 
brez krinoline ni bila dostojno 
oblečena. To velja za pretirano 
nabran hrbet ob prehodu v na-

še stoletje in za modo ploskih 
prsi v dvajsetih letih. In danes 
je vsaka ženska, ki nosi predol-
go krilo, neelegantna. Toda kma-
lu premočno poudar janje enega 
dela doseže nasproten učinek. 
On že vse pozna, prične se dol-

gočasiti, saj je (kot t rdi jo psi-
hologi) »erotični kapital izčr-
pan«. Sedaj akcent prestavimo, 
področje se spremeni, to pa v 
začetku deluje nekoliko nečedno. 
In prav ta mali šok je resnična 
osnova za spremembo. 

Včasih pridejo časi, ko je vi-
deti, da se je ta igra razvodenela 
in žene se prično povsem zakri-
vati. Tedaj govorimo o pretirano 
sramežljivem obdobju. Taka do-
ba se kaže čistejša, kot pa v re-
snici je, in ne t r a j a nikoli pre-
dolgo. 

Teorija o skrivalnici z ženskim 
telesom pojasni tudi mnoge mo-
dne muhavosti. Dandanes nam je 
povsem razumljivo, če ženska 
vsakih nekaj let spremeni svojo 
opravo in celo svojo silhueto. 
Vendar pa mode v današnjem 
pomenu nekoč ni bilo. V antični 
Grčiji niso poznali nič podobne-
ga in od propada rimskega im-
perija do sredine 14. stoletja se 
stil oblačenja skorajda ni spre-
menil. Nenadoma pa so začele 
lepe dame na razsipniških dvo-
rih Francije in Burgundije po-
tegovati za naklonjenost vladar-
ja in so odkrile (ali ukazale od-
kriti tri najučinkovitejša orožja 
v modnem arzenalu: ozko pove-
zovanje, izrez in čudne klobuke 
z rafiniranimi tančicami, prava 
oblačila za glavo, ki niso več 
pokrivala las in obraza, temveč 
so se mogočno dvigovala kot ro-
govi, polmeseci in stolpni vrhi. 
Čuvaji čednosti so ta razvoj se-
veda prekleli. Pridigarji so ob-
ljubljali peklenske muke vsem, 
ki so na tem svetu nosile »sram-
ne« torej »modne« obleke. Po-
zneje so bili puritanci v Angliji 
in Ameriki prav tako razkačeni. 
Prekleli so vsako oblačilo, ki je 
več (ali manj) služilo samo za 
zaščito pred vremenom. Mar ni 
potem privlačevalo poželjivih 
pogledov? Seveda — to je bil 
tudi njegov namen. 

V 15. stoletju je poudarjala 
moda, posebej v zahodni Evropi, 
erotični moment s tesno poveza-
nim životom in globoko izreza-
nim steznikom, tako da so oble-
ke zgodnje tudorske dobe učin-
kovale skoraj sramežljivo. Kma-
lu pa se je spet vse spremenilo: 
kraljica Elizabeta I. je nosila 
globoko izrezane obleke in je 
tako določila modo še za sledeča 
desetletja. 

V sredini 17. stoletja so posta-
leo bleke zaradi močnega vpliva 
angleških in ameriških puritan-
cev zopet nekoliko bolj sramež-
ljive. Ko pa je Karel II. zasedel 
prestol, je bila čednost hitro po-
zabljena. Na Lelysovih slikah v 
londonski Hampton-Court so le-
pe dvorne dame vse prej kot 
sramežljivo oblečene. 

Prav čudno je, da so v 18. sto-
let ju nekaj veljala zakrita ra-
mena in nobena dama, ki je ne-
ka j veljala, jih ne bi razkrila v 
javnosti, pa na j je steznik pu-
ščal poglede še tako daleč. Po 
francoski revoluciji je slika zo-
pet drugačna: oblačila so posta-
la lahka in ohlapna, do tedaj za-
krite noge so se začrtavale pod 
često polprozorno obleko. In se-

daj dame niso razkazovale samo 
globokega dekolteja, temveč tudi 
mehko oblino prsi nad visoko 
prepasanim životcem. 

Ob prehodu v naše stoletje in 
v njegovih zgodnjih letih so do-
segli modne učinke tako, da so 
obline pustili samo slutiti. Krila 
so se tako podaljšala, da so jih 
morale dame pri hoji malce pri-
vzdigniti — pri tem pa so poka-
zale bele oblačke čipkastih kril. 
Namigovanje spodnjih kril so 
zavestno kultivirali: slike Toulo-
use-Lautrecovih plesalk kanka-
na na j služijo za ekstremni pri-
mere. Zvečer je umerjeni izrez 
učinkoval prav čedno, toda čez 
dan je moral biti životec po-
vsem zaprt, vratni izrez je segal 
skoraj do ušes. Zabavno je, da 
so temu sledečo modo V-izreza 
sramotili s prižnic in da so 
zdravniki menili, da utegne pri-
vesti celo do pljučnice. 

Toda vse to se sploh ni moglo 
primerjat i s strahoto, ki jo je 
povzročila povojna moda dva j -
setih let. Ženski svet je kazal 
noge. Sodobni čuvarj i čednosti 
so se penili. Naj so bili minuli 
časi še tako »poželjivi«, dovoli-
li so vedno samo bežen pogled 
na podveze. V dvajsetih letih pa 
je bilo nekaj vendar tabu: prsi. 
Videti je bilo, da so posebno glo-
boko izrezane obleke šokirale a-
meriške cenzorje. »Dvojno« na-
migovanje je bilo prepovedano. 
Prsi tedanjega modnega idola 
so morale pomeniti samo »eno«. 
Ce bi bili izumili film eno ge-
neracijo prej, potem se cenzura 
ne bi bila niti za trenutek raz-
burjala zaradi preglobokega iz-
reza; pač pa bi bilo njihovo pre-
kletstvo zadelo filme, v katerih 
bi bilo videti kakšno žensko no-
go, saj je to takrat veljalo za po-
sebej razburljivo. Ta telesni del 
je bil tako dolgo zakrit, da se je 
v n jem nabral pomemben »ero-
tični kapital«. 

Proti koncu dvajsetih let so 
noge že pričele dolgočasiti, zato 
pa je hrbet pridobil veljavo. Ve-
černe in dnevne modne obleke 
so ga razkrile do pasu. Taka mo-
da se je obdržala skoraj do pri-
četka druge svetovne vojne. 

V zadnjih letih moremo opa-
zovati zavestno vrnitev k modi 
dvajsetih let in k novemu pou-
da r j an ju nog; morda pa je višek 
že tudi prekoračen. Ce prično že-
ne pod visoko nad kolena dvig-
njenimi krili nositi ozke hlače, 
potem je konec erotičnega učin-
ka razkritih nog. Najti bo treba 
novo atraktivno področje. Toda 
katero? 

Sicer pa velja, da modnih muh 
ne moremo nikoli predvideti. Kd 
ve, ka j nam bo moda v kratkem 
zakrila ali — odkrila. 

Vaše zdravje 

Mani 
vznemirlania 

Ni ravno redko, da se na no-
gometni tekmi posamezen stra-
stni p r i č a š kluba zgrudi mrtev, 
ko pade gol. Zdravniki ugotovi-
jo v takšnih primerih smrt za-
radi srčnega infarkta. 

V našem času je zaradi raz-
nih čustvenih pretresov (stra-
hu, jeze, veselja, žalosti) priza-
deto najbolj srce. Vendar je v 
zvezi s tem potrebno povedati, 
da človek s popolnoma zdravim 
srcem ne more umreti v t re-
nutku. To pomeni, da v zgoraj 
opisarfih primerih nastopi smrt 

zaradi organskih okvar srca, 
najpogosteje zaradi zožitve srč-
nih žil (angina pectoris). 

Delovanje srca ure ja center 
za duševne efekte in drugo ve-
getativno delovanje posameznih 
organov: krvni pritisk, delova-
n je želodca in črevesja itd. Vse-
kakor imamo v telesu dve vrsti 
vegetativnega živčevja (simpati-
cus in parasimpaticus). Signal 
simpaticusa pospeši delovanje 
srca, zožuje krvne žile v koži 
in povečuje krvni pritisk. Tem 
živcem pomaga tudi hormon 
nadledvične žleze — adrenalin, 
ki ga ta izloča. Vznemirjenje 
torej draži simpaticus, kar po-
vzroča povečano izločanje adre-
nalina. 

Simpaticus bi lahko imeno-
vali »živec nevarnosti« za orga-
nizem. V času vsakršne nevar-
nosti je simpaticus razdražen, 
povečuje se izločanje adrenali-
na in na ta način se organizem 
mobilizira za napor. Na tej osno-
vi je konstruiran tako imeno-
van »detektor laži«, ki ga upo-
rabl ja jo v ZDA pri zasliševa-
n ju kriminalcev, in ki ugotavlja 
delovanje čustev na krvni pri-
tisk, bi t je srca in dihanje. 

Ni pa treba misliti, da reagi-
rata na duševne vplive sarpo 
srce in krvni obtok. V času 
močnega vznemir jenja lahko do-
bi človek napad bronhialne ast-
me, migrene, sladkorne bolezni, 
želodčne bolečine itd. Ugotov-
ljeno je, da povzročajo organska 
obolenja skriti konflikti, neiz-
polnjene želje, nezadovoljstvo 
pri delu ali v družini ali s samim 
seboj. Hitro prenehanje dušev-
ne napetosti je prav tako nevar-
no. Znana je »upokojenska 
smrt«, ki preti ljudem, ki so po-
polnoma prenehali delati. 

Dr, J. V. 

Filmski m TV mozaik 

Bo postala Sofija mati? 

Največja želja Sofije in n je -
nega moža Pontija so otroci. Žal 
oba zakonca nimata sreče. Do 
sedaj je imela Sofija že večkrat 
smolo, da je rodila mnogo pred 
časom. Tako je še vedno brez 
otrok. Zaradi tega je že izgubi-
la vse upanje. Ko pa je v letoš-
n j em letu začutila, da bi lahko 
ponovno postala mati, je poslu-
šala nasvet mnogih priznanih 
zdravnikov, ter se odločila za 
popoln mir. Tako je za letošnje 
leto odpovedala že mnoge skle-
n jene pogodbe za snemanje fil-
mov ter se nastanila v Ženevi, 
k je r sedaj v popolnem miru 
pričakuje, če ji bo četrtič uspe-
lo roditi. 

Edini njen obiskovalec je njen 
mož, filmski producent Ponti, 
ki izkoristi vsak trenutek, da jo 
obišče. 

HUMOR 

»Gospodična, verjemite mi, de 
znam uganiti vaše misli.« 

»Tako? In kl jub temu ste še 
vedno tu?« 

* * * 

»Torej vi izrecno želite, da vas 
po smrti obducirajo?« 

»Da, vedeti hočem, zakaj sem 
umrl.« 

• * * 
Skotje so znani skopuhi. Ne-

koč sta se nekemu rodila dvojč-
ka, fotografirati pa je dal le 
enega. 

* * * 

»Kaj ne veste, da mora ime-
ti voznik zvečer luč!« 

»Ne pomaga nič, ker je moj 
konj slep!« 

* * * 

Poštni uradnik: »Pismo je 
pretežko, morate prilepiti še 
eno znamko.« 

Jaka : »Potlej bo pa še težje!« 

JAMES RONALD: 

V gosieh 
Marstone je močno vzdihni: 

snel naočnike in odrinil pisaln 
stroj. S pogledom je ošinil ne 
ka j zadnjih strani svojega no 
vega rokopisa in nezadovoljni 
odkimal z glavo: to, kar je na 
pisal je bilo sivo, neprepričljive 
neživljenjsko. Prav tam, k je r j< 
junak zgodbe priznal svoji ženi 
da je morilec, se je zgodba ska-
zila. Marstone je napeto mislil 
vendar si ni znal predstavljati 
kako bi žena v takšnem trenut-
ku reagirala, ka j bi storila, ka; 
bi rekla . . . 

Ali bi se zgrozila in se odrekle 
moža? Ali bi ga objela, kot d£ 
ga hoče obvarovati pred kazni-
jo? Ali bi s prvimi besedami po-
kazala presenečenje in gnus al; 
samo zaskrbljenost zaradi moža' 

Marstone tega ni vedel. Neka; 
ur si je poskušal zamisliti t£ 
prizor, vendar mu ni uspelo. 

Marstona je to zelo jezilo 
kajti imel je dovolj razlogov, da 
bi moral dokončati svoj novi ro-
iian. Philip Armstrong ga je 
Dbiskal pred nekaj tedni, pre-
3en je odšel na novo potovanje 
/ Brazilijo. Philip je bil Mar-
itonov najboljši prijatelj . Do 
Philipovega odhoda je preosta-
o samo nekaj dni in Marstone 
ja je videl samo pri kosilu in 
večerji. Toda ti t renutki so bili 
jrekratki, ka j t i Marstone je tu-
li tedaj mislil na svoje delo. 
rako se je zgodilo, da ni bilo ča-
a, da bi se pogovarjala o nek-
ianjih pustolovščinah; da bi od-
la na izlet, kot sta se domeni-
a, ali odigrala part i jo golfa. 

Marstone se je vsak dan z ju-
ra j zaprl v svojo sobo in do 
loznega večera tipkal. Novi ro-
lan ga je prevzel. Napisati ga 
e moral do konca, šele potem 
e bo lahko znebil živčne nape-
osti in se posvetil čemu dru-
emu. 
In Mira? Marstone je bil ve-

el, ker ji je bilo vseeno, ali se 
'hilip dolgočasi ali ne, čeprav 

tega ni pokazala. 
Mira! Ob misli na svojo ženo 

se je Marstone nasmehnil in 
obraz se mu je raznežil. Nihče 
ni imel boljše žene. Bila je edi-
no bitje, ki je vedelo, kaj po-
trebuje, ki je čutilo, da ga je 
treba pustiti v miru, kadar se 
je posvetil svojemu delu. To je 
vedela in vselej je ganljivo po-
skrbela, da ga ni pri delu nihče 
vznemirjal: 

Mira je igrala golf s Philipom, 
čeprav je golf sovražila. S Phi-
lipom je odhajala na dolge spre-
hode, čeprav bi se ra je zleknila 
v naslonjaču in brala dobro 
knjigo. Nekajkrat je odpeljala 
Philipa z avtomobilom v okoli-
co, da bi lahko občudoval na-
ravo. 

Kratko in jasno, Mira je po-
čenjala vse, kar je mogla, da 
bi Philipu nadomestila tisto, kar 
mu je odrekel njen negostoljub-
ni soprog. Dokazala je, da je 
pravi angel. 

Sicer pa ju je bilo lepo pogle-
dati, kadar sta bila skupaj: vi-
sokega črnolasega in krepkega 
Philipa — in Miro, krhko In 
vitko plavolasko, edino žensko, 
ki jo je Marstone ljubil. 

Marstone se je zleknil v stolu 
in si prižgal cigareto. 

Pod sivimi očmi je imel tem-
ne sence. Ni vedel, kako na j 
konča knjigo. 

Iz pisalnega stroja je vzel do 
polovice popisan list in vnovič 
prebral vrstice, ki jih je napi-
sal, preden se je pretrgala 
ustvarjalna nit: 

»Samokres je visel v Rlchar-
dovih prstih. Ko je njegova že-
na stopila v sobo, se je naglo 
obrnil in nekaj trenutkov str-
mel vanjo s široko odprtimi 
Dčmi. 

— Kaj se je zgodilo? je pre-
padeno kriknila. — Tako čuden 
se mi zdiš! 

Richard je stisnil presušene 
ustnice. 

— P r a v k a r . . . pravkar sem 
ubil človeka! — je drhteč za-
stokal. 

Tako! To je pisalo na papirju. 
In zdaj, kako naprej? 

Ka j pravi žena v takšnem tre-
nutku? Kaj stori? Marstone se 
ni mogel ničesar spomniti. 

V istem trenutku je na stop-
nicah slišal Mirine korake. Te-
daj se ga je nenadoma lotila 
vražja misel. Strašna je bila, to-
da če jo zdaj zavrže, bo moral 
napenjat i možgane, vendar ne 
bo odkril resnice? Miri bo takoj 
zatem vse pojasnil, razumela ga 
bo! 

Vendar se je obotavljal, pre-
den je odprl predal in segel 
vanj . Toda v sedanjem stanju 
ni smel in ni mogel zavreči na-
črta, ki se ga je spomnil, 

Marstone je vzel samokres iz 
predala. 

Orožje je mlahavo viselo v 
njegovih prstih, ko so se vrata 
odprla. Mira je obstala na pra-
gu. Umaknila se je, ko je za-
gledala soprogov izčrpani obraz. 

»Arthur, ka j se je zgodilo?« 
je zakričala. »Tako čuden se mi 
zdiš!« 

Marstone si je obliznil suhe 
ustnice. Načrt je bil odvraten, 
toda zdaj ni mogel več nazaj, 

» P r a v k a r . . . pravkar sem ubil 
— Philipa!« je zastokal, 

Mira je v grozi razprla oči, Z 
rokami je mečkala obleko na 
prsih. Potem se je zamajala. 

Marstone je planil k njej . Ob-
jel jo je okrog pasu, ko je 
omahnila. Imela je pepelnat ; 
obraz, 

»Mira! , . . Draga Mira!« 
Mira je premaknila ustnice. 

Šepetala je in Marstone skoraj ' 
ni razumel, ka j je hotela pove- < 
dati. Prav počasi, prav tiho je 
rekla: 

»Mislila sva, Philip In j a z . . . 
da n i s i . . . n i če sa r . . . Mislila sva, 
da sva varna!« J 

Težko mu je padla v naročje. " 
Onesvestila se je. * 

Marstone je dvignil glavo in 
zagledal Philipa. Njegov pri ja- ' 
tel j si je židano žvižgal in se po j 
travniku bližal hiii. i 

za pr leškega Lujzeka 
Dober den drogi prlekl no fsl drQ-

rl, ki se na toti guC vUn razmite . 
Vete totl naS de lovni no n e d e l o v -

m narod me je tote dni okoli vseh 
ivetnlkof tak razočara, ke premoj 
amen bogi duSl več ne ven Se je ma 
toten našen p o k v a r j e n e m svet i še 
>{e poštenih ladl aH no. Na naš dru-

žinski grob v keren m o se vena tudi 
jas v kro tken znajSa sen si da po-
stavi l en lepi svečnik s svečami pa 
tUdI lepe ruže sen kupa seveda za 
precik droge dlnare. Vse to sen zrlh-
ta večer pred dnevon mrtv ih no sen 
si pač mlsla , ke dril«! dan n e m o 
meja s tot in c irajon t e jko dela. Gdo 
sen priša drtigi den na grob, blo ne 
več po svečah no ružah ne dOha no 
ne slUha. Pravzapraf sen se na vej -
ko začiida, ke je na grobi sploh še 
spomenik osta. Vena ba malo prež-
m e t e n no si ga je uzniovič ne moga 
son odnesti . Ce bi bija malo ležišji 
bi m e vena Cista zagvi.^no Se spo-
menik doj z groba vkrali . Drogi 
broici, če bi jas totega tota, ki najč 
mrtvih nemre pri miri pistiti doba 
poleg totega tat inskega posla — ne 
v e n Ce ga ne bi ž ivega v grob za-
kopa no mo na spomenik napisa: 
»Til poč iv le Jaka Uzmovič , rojeni 
od Mice Tot, ožejeni z Gero Dolgo-
prstnež, — oča vkrodjene dece no 
požrtvovalen de lavec de lovne orga-
nizaci je »Večna zgUba«. 2alujoCi fsl 
tisti, ki nas Je na toten sveti o ieh-
kota za fse ke m o je prišlo pod je -
gove duge prste. Ce de priša v ne -
besa, pasko mete na jega, ke van 
nede bogeca no angelčof pokra! 

SI.DOK J A N E Z IZ DZEVOZELIJE 
PISE 

Dober den drogi Lujzek. 
Oglošan se ti Iz dalnje Dževdže l l je , 

ge zaj slUžln vo j sko no ml tak po 
večer ih gdo sen te gdo sen še d u m a 
blja n o v a d n o k dlkl lnan ša — f se 
mogoCe vragol i je po glovl brnijo . 
Za tebe m o n eno pitaje , na kerega 
pa si son ne ven dati odgovora. Saj 
veš , ke so m e d sldoki dlkl ine f so -
k o d n e v n a t e m a v e č i n e pogovorof , 
Gdo dobimo v roke k o k e caj tnge , 
te pač najpret pog ledamo, Ce je v 
jih koka ženska skuš jova namolana . 
Seveda so najbol j zan imive t iste , ki 
so tak boj na srmaCken oblečene . 
Saj veš , kak to zgleda malo od zgo-
ri. malo od spodri pa je glik vredi 
za moške , ki na tokih gvant ih n a j -
rajši oCl posemo. Veš , m e n e že du-
go montra ena zadeva — zakaj p o f -
sodik v f sokih caj tngah s a m o noge 
babe k o ž e m o no smo dedi v to ten 
primeri čista zapostovleni . Saj s m o 
te v e n a dedi glih tak fe j s t kak tote 
naše ženske lepotiCke, pa nas neben 
vrag neče nigl gor namolat l . Jas bi 
si vujpa trditi , ke je t en primeri 
kršena tota naša m o š k a enakoprov-
nost. 

Veš drogi Lnjz zaj pa Se ml m o -
reš n e k e drOga povedat i . Mene že 
zlo dugo montra eno vprošaje , od 
kod pa do kak daleč segna tota na-
ša luba domov ina Prleki ja . TI si 
malo boj šolani, pa boS v e n a m o g a 
to čista zagvlšno vedet i . 

N o ja, t e jko za enkrat pa leklč 
gdo driiglč ke več . Lepo t e pozdrov-
la Janez iz Dževdže l l je . 

Pozdrovleni Janez — Mirnooo, ne 
mrdaj u stroju, pogled pravo , . . 

Ce si ob toten m o j e m v o j a š k e m 
pozdrovi no komandi resen skoCa v 
lu f t n o stoj iš m i r n o kak fsoki den 
pri jutranji smotri — te ti m o r e n 
dati k o m a n d o — N a m e s t u vo l jno ! 

Janez, nič ml nesl napisa, kak se 
ke m o š n o k e j k o k r o t si že m o g a po 
koznl hodnik n o šekret od zvf lnah n o 

od snotrah zrlbati. Ce si toga 6» 
ne dela, te si ne š« nebeden sldoK 
no to l ehko rečemo, ke B1 8e provi 
remac. Ve£, totl kše f t je l a s idoka 
skoro gllh te jko vreden kak za mlo-
do gospodljo , ki se more začeti v i -
čitl kuhat i no prati plenice. Kak pa 
ti gre ke »puzajo« od rok? Veš, jas 
sen ba za toke stvari provi majster , 
Gdo je pola komanda — za pe tde-
set metrov puzeči napred — te sen 
se Jas tak doJ vrga, ke je toka ja-
ma grotala pod m e n o j kak, da bi 
a tomska bomba eksplodirala. Puza 
sen tak, ke sen ba skoro tri cent i -
metre pod zemloj . Pje, to ti je u -
metnos t ! Gdo bol lehko ke tokega 
nareda, te še boš le l ehko reka, ke 
si profi sldok no l ehko začneš mi -
sliti, ke boš negda duma priša 

Zlo zan imivo je tfidi t isto tvojo 
pitaje, zakaj v cajtngah samo babe 
niolamo no zakaj ne pokoSemo, ke 
m a m o tildi moški neke lepepa na 
sebi. Veš Janez, s totin pitajon sen 
si tudi jas še ni Cista na jasno pri-
ša no ti vena zavolo toga n e m o m o -
ga dati čista točnega odgovora. Ve-
na pa de neke resnice v ten, ke ti-
ste ženske, kere namrejo nič nareti 
z g lavoj — naredi jo glih t e jko ali 
pa še več z ri . . . ringaraja, mura 
pa nagaja. Kaj češ. v toten našen 
lUben živlej i se je pač treba znajti 
no na nekSni račun do krllha priti. 
Da pa so lepe ženske bedrce gnejši 
den drogo pločane, pa smo si dedi 
sami krivi. Veš Janez jas že od n e g -
da v ž iv lejskl praksi upoštev len 
pregovor, ki provi : »Baba je baba, 
najbojSa je slaba!« Psst. ke m e nede 
moja Mira Cilla . . Veš Janez, jas že 
fCoslh tak po totih naših ženskah 
vujdr ihan, ke ne ven, če ne nedo 
enega lepega dne, zgrab. no mi odre. 
ke ml Je zraslo. Ke rečeš, ke pa m o 
si te začeja? Nafsezodjo pa v e j k e g a 
haska z m e že tak več nemajo . Kaj 
čemo, cajt t eče no žjln vrag j e m l e 
tUdI t iste reči, s kerimi se l e h k o 
moški ženskan edino gor pos tov l -
mo. 

N a t isto tvo jo vprošaje , od ge pa 
do kak doC segne naša l(lba d o m o -
vina Pr leki ja pa ti jas, ki sen hoda 
samo v en Stok v i soko šolo, ne v e n 
povedat i . Najbojše bo, Ce za toto 
m e j o upoš tev leš m o j odgovor: »Pr-
leki ja je povsodik tan ge boš sreča 
vese l e n o fejs t Udi. Ce v to Se ne 
boš čista zagvlšno prenriCani, se m o -
reš na v e s glos zrtreti: auf-biks . Ce 
de te kerl po kebl.-iči f šesna. te boš 
tak prešt ima. ke si v Prlekl jI!« 

.Tanez, nanišl nan še ke iz t vo jega 
s idačkega žlvleja. 

Lepo te pozdrovla Lujzek 

S P A R A V N I LIDJE SMO SE 
VOZILI V L U B L A N O N.-V VEJKO 
S P A R A V N O PRIREDITEV 

Saj ve te , ke je 31, oktober s v e -
tovni d e n f s e h t ist ih, ki m a m o pre-
v e č penez no jih pač v b a n k o na 
hrani lno kniž lco na logamo, k e n a n 
ne bi d u m a spisnlvll . Da je za sve -
tovni den šparaja določeni praf zod-
jl den v mesc i oktobri In n e eden 
izmed dnevof v začetki mesca , je to 
čista pametno , saj fsl dobro v e m o , 
ke m o r e m o zodje dni v mesc i n a j -
boj šparatl n o remen na h lačah Ci-
sta na zodjo l i ikjo zaprečt i . 

Lepo pa se ml Je zde lo letos to, 
ke nas tota naša ptujska kredi tna 
banka brezplačno povob la na og led 
no posl i išaje ene Sparavne zabovno 
g lasbene prireditve , ki Je bi la v 
sredo v e č e r v LublanI v hali Tivol i . 
Ce glih m a n na banki k u m e r en to -
ki znesek, ke m e je to srom p o v e -

(Konec na 8. strani) 



Od Tokia do 
Meksika 

Zadnje olimpijske igre v glav-
nem mestu Meiiike Meksiku so 
potolkle vse dosedanje rekorde, 
tudi tiste z iger pred št ir imi leti 
v glavnem mestu Japonske To-
kiu. Iger v Meksiku se je ude-
ležilo rekordno število držav — 
119 po številu in več kot 7000 
športnikov. Dosegle so tudi svo-
jevrsten rekord v pos tav l jan ju 
rekordnih dosežkov. V zgodovi-
ni at let ike bo ostal nepozaben 
skok črnega atleta, ki je v da -
l j ino skočil samo deset cent i -

metrov m a n j kot devet metrov, 
s ka ter im je bil postavl jen nov 
absolutni svetovni in olimpijski 
rekord. Nasploh j e bila at let ika 
te olimpiade v znamen ju črnih 
atletov. Osvajal i so prva mesta 
tako na k ra tk ih — šprinterskih 
— progah, kot tudi na dolgih. 
V eni na jzanimivejš ih tekaških 
disciplin, v mara tonu , j e ponov-
no zmagal tekmovalec Etiopije. 
Čeprav je moral zaradi preveli-
kega napora že legendarni, dva -
kra tn i dosedanj i zmagovalec z 
olimpijskih iger Abebe Bikilla 
odstopiti, je zmagal njegov pr i -
ja te l j iz ekipe. 

V p lavan ju so letos Američani 
še bolj kot v Tokiu dokazali, da 

so prva velesila na svetu. Nj im 
ob s trani pa so zlate medal je iz 
teh disciplin osvojili samo še 
Avstral i ja in Jugoslavija. Tudi 
v vseh drugih disciplinah so bi-
li veliki boji, k je r so zmagova-
li na jbo l j pr ipravl jeni in n a j -
bolj borbeni. 

In kako so se odrezali Jugo-
slovani? Sedaj po zakl jučku 
olimpijskih iger lahko rečemo, 
da ni nihče pričakoval takšne-
ga uspeha. Zlate medal je D j u r -
dj ice Bjedov, Miroslava Cera r j a 

in vaterpolistov, s rebrne meda-
l je košarkar jev , Stevana Horva-
ta in Djurd j i ce Bjedov ter bro-
naste Zvonka Vuj ina in Miro-
slava Simiča so dokazale, da je 
jugoslovanski šport v koraku z 
razvojem v svetu. 

Nihče ni pričakoval tolikšnih 
uspehov. Zaradi tega so razum-
ljivi napori športnih delavcev, 
da v bodoče razvoj telesne kul-
t u r e pri nas še pospešimo. S 
takšnimi rezultati , kot so j ih 
dosegli naši olimpijci letos, bo-
mo lahko opravičili tudi sred-
stva za pr ihodnjo olimpiado le-
ta 1972 v Miinchnu, kamor bo-
mo Jugoslovani poslali še števil-
nejše zastopstvo. — b 

Djurdjica Bjedov najuspešnejši jugoslovanski olimpijec v 
Meksiku 

NOGO.MET 

Središče-lvanjkovci 10:3 
v n e d e l j o 3. t. m. j e b i la o d i g r a n a 
n o g o m e t n a t e l t m a m e d v a š k i m a m o -
š t v o m a iz S r e a i š č a in I v a j n k o v e c . 
S tara n a s p r o t n i k a s ta s e z o p e t p o 
d o l g e m č a s u p o m e r i l a N a t r a t a h v 
S r e d i š č u . 

K l j u b v e t r o v n e m u v r e m e n u sta 
m o š t v i za igral i z e l o ž i v a h n o . V pr-
v e m t r e n u t k u s e d o m a č i n i n i s o p r a v 
znaš l i . Z a t o s o g o s t j e zabe l ež i l i dva 
go la . P o z n e j e pa j e d o m a č e m o š t v o 
n a d v l a d a l o g o s t e t er p o v e d l o v pr-
v e m p o l č a s u , n a t o pa v d r u g e m 
k o n č n o d o l o č i l o r e z u l t a t 10:3 v s v o -
j o kor i s t . 

M o š t v o S r e d i š č a j e z o p e t o d p r l o 
n o v o o b d o b j e s r e d i š k e g a n o g o m e t a . 
S k u š a n a d a l j e v a t i t r a d i c i j o s v o j i h 
s o v r s t n i k o v iz p r e j š n j i h let . T a k i h 
in p o d o b n i h t e k e m bi n a j b i lo č i m 
v e č , k a j t i t a k o s e s p o z n a v a m l a d i n a 
m e d s e b o j ter s e z z b l i ž e v a n j e m na 
š p o r t n e m p o d r o č j u p r i p r a v l j a na 
s k u p n o r e š e v a n j e n a l o g . 

- m b -

Televizijsk spored 
NEDELJA, 10. novembra 

9.30 Ansambi Malisa Kumra 10,00 
Kmetijsk.a odda ja 10.50 Proslava ob ob-
lelnici us tanovi tve 6. t o r p u s a 12.30 
Filmska mat ine ja : Cmi biseri 17.40 TV 
kažipot 18.00 Saga o Forsytih 18.55 Ciit-
cak 19.05 Jul ie t te Greco 20.00 TV dnev-
nik 20.45 Vi j ava j a 20.50 Poje Jack Biel 
21,50 Športni pregled 22,20 IV dnevnik. 

PONEDELJEK, I I . novembra 
9.35 TV v šoli 10.30 Ruščina 11.00 

Osnove splošne izobrazbe 14.45 TV v 
šoli 15.40 Ruščina 10.10 Angleščina 16.45 
Madžarski TV pregledi?.00 Poročila 17,05 
Mali svet 17.30 Skrivnosti na rave 17,55 
Po Slovenij i 18,20 Propagandna med-
igra 18.25 Kako se otroci uči jo 18,50 
Reportaža 19.20 Vokalno instrumentalni 
solisti 19.50 Cikcak 20.00 TV dnevnik 
20.30 V i j a v a j a 20.35 Jean Anouilh: Val-
ček to reador jev 22,40 Poročila. 

TOREK, 12. novembra 
9,35 TV v šoli 10.30 Angleščina ili.OO 

Osnove splošna izobrazbe 14.45 TV v 
šoli 15.40 Angleščina 10.10 Osnove sploš-
ne izobrazbe 17.50 Francoščina 18.05 So-
dobna prehrana 18.25 Peč na ol je — 
pripomočki 18.35 Torkov v e i e r 16.05 V 
središču pozornosti 19.55 Cikcak 20,00 
TV dnevnik 20,30 V i j a v a j a 20,40 Za dvd 
solda upan j a . . . Ples skozi sve t . . . 
Poročila. 

SREDA, 13, novembra 
9.35 TV v šoli 17.05 Madžarski TV 

pregled 17.20 Poročila 17.25 Lutkovna 
igra 17.45'Ftisanka 18.00 Pisani trak 18.20 
Ne črno, ne belo 19.05 Perunika IS.45 
Cikcak 20.00 TV dnevnik 20.30 V i j a v a j a 
20,35 Razpotja in odloči tve 21,20 Nogo-
med Manchester United—Andeirlecht 
22,50 Poročila. 

ČETRTEK, 14. novembra 
9,35 TV v šoli 10,30 Nemščina 11,00 

Osnove splošne izobrazbe 14,45 TV v 
šoli 15.40 Nemščina 16.10 Osnove sploš-
ne izobrazbe li7.10 Poročila 17.15 Tik-
tak : Pinija 17.30 Račka 18.00 Po Slo-
veni j i 18,20 Narodna glasba 18.35 Na-
predna ženska g ibanja v Slovenij i 19.05 
Dekleta in f a n t j e 19.45 Cikcak 20.00 TV 
Dnevnik 20.30 V i j a v a j a 20.35 Saga o 
Forsvtih 21.25 Kulturne diagonale 22.10 
Poročila, 

PETEK, 1,5, novembra 
.9.35 TV v šoli IkOO Osnove sp!o5ne 

izobrazbe 11.30 Francoščina 14.,50 TV v 
šoli — ponovitev 16.10 Osnove splošne 
izobrazbe 17.45 Pot do uspeha, n j ihov 
svet 18.20 Mladinski koncer t 19.05 Na 
poli od Ljubl jane do Otočca 19.55 Cik-
cak 20,00 TV dnevnik — 7, dodatkom 
20.45 Vi j ava j a 20.50 Uporniško g iban je 
v filmski upodobi tvi : Smrt se imenuje 
Engeichen — češki film . , . Simfonični 
koncert . . . Poročila. 

SOBOTA, 16. novembra 
9.35 TV v šoli 15.55 Poročila 16.00 

Prenos športnega dogodka 18.15 Poročila 
18.20 Saša Skufca : Tmjulč ica 19.20 Spre-
hod skozi čas 19.45 Cikcak 20.00 TV 
dnevnik 20.30 V i j a v a j a 20.35 Maksim 
naših dhi 21.35 Videofon 21.50 7 mil j 
s labe ceste 22.40 TV kažipot 23.00 Po-
ročila. 

»Ze Šest let hodim za vašo 
hčerkol« 

»No, in sedaj?« 
»Poročil bi jo rad!« 
»Torej nič hujšega! Sem mis-

lil, da boste zahtevali pokojni-
no!« 

» * • 

»Prenehati morate kaditi, piti 
ne smete ničesar več in kegljati 
tudi ne.« 

»Ze vidim, doktor! Zmenjeni 
ste z mojo ženo.« 

Radio Ptuj 
S O B O T A , 9. n o v e m b e r 
15.30 poroč i la , m a g n e t o f o n s k i zapis i 
i n o b v e s t i l a . 
16.00 p r o p a g a n d n a o d d a j a . 
16.30 o d d a j a »Novi p o s n e t k i — n o v e 
p lošče« . 

NEDEL.JA, 10. n o v e m b e r 
10.30 t e d e n s k i p r e g l e d p o r o č i l In o b -
v e s t i l a . 
11,00 n o v e p l o š č e J u g o t o n a . 
11.10 a k t u a l n i r a z g o v o r i pred m i k r o -
f o n o m , s p o m i n s k a o d a j a »Pred 50 
leti« in r e p o r t a ž a »Iz n a š i h d e l o v n i h 
k o l e k t i v o v « . 
11.45 r e k l a m e m e d z a b a v n o g lasbo . 
12.00 č e s t i t k e in ž e l j e n a š i h pos luša l -
c e v . 

P O N E D E L J E K , 11. n o v e m b e r 
15,30 r a d i j s k a u n i v e r z a i n o b v e s t i l a . 
16,00 š p o r t i n g la sba iz f o n o t e k e . 
16,30 p r o p a g a n d n a o d d a j a . 

TOREK, 12. n o v e m b e r 
15,30 p o r o č i l a , s e s t a v k i i n o b e v e s t i -
la. 
16.00 e k o n o m s k o - p r o p a g a n d n a o d d a -
ja. 
16.30 k a r s t e Izbral i — p r e d v a j a m o . 

S R E D A , 13. n o v e m b e r 
15.30 »Z m i k r o f o n o m m e d m l a d i m i « . 
16.15 o b v e s t i l a i n r e k l a m e m e d za -
b a v n o g l a s b o . 
IG.40 k a r s t e Izbrali — p r e d v a j a m o . 

Č E T R T E K , 14. n o v e m b e r 
15.30 poroč i la , m a g n e t o f o n s k i zapis i 
i n o b v e s t i l a . 
16.00 p r o p a g a n d n a o d d a j a . 
16.30 »Zbiralc i p l o š č p r e d m i k r o f o -
nom«. 
OB P E T K I H X I S P O R E D A 
v o s t a l e m č a s u p r e n a š a s p o r e d RTV 
L j u b l j a n a . 

Osebntt kronika 
R A D I L E S O : 

V a l e r i j a P r e d i k a k a , P t u j s k a g o r a 
6 — d e k l i c o ; K r i s t i n a R e b e r n l n š e k , 
B i š e č k i v r h 2 — d e č k a ; S t a n k a 21-
her , S e l c i 49 — R a j k a ; D a r i n k a M u r -
k o , D r a ž e n c l 74 — D a r i n k o ; A n i c a 
K r i ž a n e c , L o v r e n c n a D r a v s k e m p o -
l j u 94 — M a r j a n a ; V e r o n i k a Kirb i š , 
K i d r i č e v o 13 — B o g d a n a ; M a r i j a 
Mikša , Gr l inc l 26 — D a r i n k o ; K a t a -
r i n a Hert i š , L o v r e n c 38 — F r a n č k a ; 
V e r o n i k a H o r v a t , Z a g r e b š k a 54/c — 
D a r k a ; M a r i j a Z laht i č , D o r n a v a 2 
— S l a v i c o ; J o ž e f a Kos i , I v a n j k o v c i 
6 — Mira; E l i z a b e t a L o v r e n k o , Z a -
b o v c i 96 — d e č k a ; M a t i l d a V i d o v i č , 
L a n c o v a v a s 53 — M a r t i n a ; M a r i j a 
K o c m u t , S e g o v c l 44 — S t a n k a ; Mi-
l e n a Z e m l j i č , G o d e n l n c i 47 — B o j a n a ; 
N e ž k a B r a č i č , G o r i š n i c a 43 — d e č k a ; 
Cir i la Zuran , V i n t a r o v c i 35 — M a -
r i jo ; P a v l a P r a p r o t n i k , H u m 32 — 
Z l a t k a ; Mar i ja K u s t e c , H a r d e k 42 — 
D u š a n k o ; Hi lda S r a b o t i č , P a v l o v e ! 
22 ~ Mirana; E l i zabe ta N o v a k , P r -
š e t i n c i 25 — M a r t i n a ; M a r i j a L e n a r -
č ič , K l c a r 17 — d e č k a ; M a r i j a R o j -
k o , S t o j n c i 35 — d e č k a ; M a r i j a V i n -
cliš, T r n o v c i 15 — Mirka; A n a S k r i -
n jar , Se ja i i c i 12 — D a r j o ; S i l v a R a j h , 
S l a m n j a k 8, L j u t o m e r — M i r k a ; A n a 
B e d e n i k , Ž e t a l e 56 — A n t o n a 

Elizabeta Gregorec, Placar 6 — dečka; 
Jožefa Horvat, Juršinci 42 — Matjaža; 
Elizabeta Gregorec, Nova vas 6 — de-
klico) Marija Ficjan, Spodnji Velovlak 
35 — Marjana: Ana Sibila, Trnovci 14 
— deklico; Matilda Keber, Cojzova pot — 
Ljuba; Elizabeta Cafuta, Brstje 5 — deč-
ka; Marjeta Vela, Nova vas pri Mar-
kovcih 95 — Iztoka; Katarina Kralj, 
Rotman 16 — deklico; Alojzija Pešek, 

Breg 34 — Bogomira; Kristina Bratuša, 
Lahonci 130 — Branka; Gera Pihler, Pa-
c in je 14 — deklico; Vida Košič, Sredi-
šče 133 — Bredo; Cvetka Horvat , 2a -
mušani 46 — Mirka; Mar i ja Šalamun, 
Kramberger jevo nase l je n, h, — Darka; 
Albina Peiger, Ma j sk i vrh 12 — Ido sn 
Sonjo ; Katarina Pučko, Juršinci 53 — 
Ivico; Nada Aubel, Kidričevo 13 — Ed-
monda; Mar je ta Sandor, Miklavž 32 — 
dečka ; Oti l i ja Kodrič, Zagojiči 14 — 
dečka ; Mari ja Vrbn jak , Nova vas 19 — 
deklico; Mar i ja Juršek , Hras tovec 150 
— dečka; Mar i ja Pukšič, Dolič 40 — 
deklicoi Štefani ja Jerič, Murkova 7 — 
dečka ; Elizabeta Bratušek, Stojnci 101 
— dečka; Alojz i ja Jerš in , Zagorel 2 — 
dekl ico; Anamar i ja Bauman, Lovrenc 26 
— Mari jo ; Mari ja Pečnik, Popovci 28 
— dečka ; Mar i ja Repič, Zgornja H a j -
dina 79 — deklico; Rozalija Suen, Ga-
bernik 50 — Srečka; Ana Žunkovič, Gr-
dina 2 — dekl ico; Angela Lovrec, Grab-
šinci 6 — Mi t ja ; Elizabeta Er javec , Bel-
ski vrh 62 — Mar j ana . 
P O R O K E : 

M a r j a n C u č e k , C o j z o v a p o t 11, In 
I r e n a K r a l j , L j u t o m e r s k a 18; I v a n 
O r n i k , P r e p o l j e 35 i n A n g e l a R e p e c , 
K u n g o t a 10; J o ž e f P o l a j ž e r , D r a ž e n -
ci 36, i n P a v l a V a u p o t i č , O b ž e l e z n i -
ci n , h . 

Branimir Begovič, Cesta Olge Meglič 
4, in Jožica Horvat , Cesta Olge Meglič 
4, 

U M R L I S O : 
R o z a l i j a S l u g a , O b S t u d e n č n i c l 1, 

r o j . 1894, u m r l a 24, 10. 1&68; J o s i p 
V a l j a v e c , L e v a j n c i 46, r o j , 1343, u m r l 
27, 10. 1968, 

Mari ja Eiibič, Ptujska 20, Ormož, roje-
na 1888, umrla 31. oktobra 1968; Avgust 
Gajzer , Ob Gra jen i 6, rojen 1885, umrl 
31. okotbra 1968. 

PISATELJ 
STANKO MAJCEN 

OSEMDESETLETNIK 
»Za starega človeka je to na-

por,« Je dejal Stanko Ma.icen. ko 
smo ga obiskali na njegovem do-
mu in mu izrazili dobre želje ob 
njegovem visokem življen.iskem 
jubile.iu. Seveda je s svojimi iz-
rečenimi besedami pesnik, dra-
maiilt in pripovednik Stanko Maj-
cen mislil prav na prihajajoče že-
lje ob njegovi 80-lctnici, ki so 
kijub svoji spominski skromnosti, 
opomin,ia.ioči na nevarno spozna-
nje, da nekatere l.judi preveč po-
zabljamo. /budile v njegovi oseb-
nosti nemir in neprijetna občut-
ja. 

V resnici na.̂  čas preveč po-
zablja, tako da starejše generacije, 
ki so v resnici ustvarile ta svet, 
plačujejo ogromen davek na ra-
čun vladajočega moralnega ozrač-
ja in vladajoče moralne brezskrb-
nosti. Tako smo zagnani v nezna-
no, da ne utegnemo vsaj mimo-
grede pogledati niti v literarni 
priročnik in si prepisali datuma 
te aH one visoke obletnice, ki bi 
jo bilo pravično in vredno po-
častiti. 

Neslišno je posta) preteklost 
dan, ki je bil merilo za življenj-
sko dolgost pisatelja Stanka Majc-
na. V Mariboru se je rodil 29. ok-
tobra 1888 leta, v Mariboru, na 
robu mesta, je ta teden dočakal 
osemdesetletnico. Njegovo lepo-
slovno delo nas zadolžuje, da se 
ga moramo spominjati s spoštlji-
vostjo in r naklonjenostjo, obe iz-
raženi težnji pa morata biti toli-
ko večji in trdnejši zato, ker nam 
je bilo prav to delo leta dolgo 
prikrito, oravraprav sploh n! sto-
pilo v tok povojnih natisov. Seie 

lani se ga je slovenska literarna 
zgodovina spominila in ga z iz-
dajo Izbranega dela enakovredno 
vključila v svojo široko vsebino. 

1905. leta se je Stanko Majcen 
prvič pojavil v tisku, ko je v gla-
silu slovenske mladine Naš dom 
objavil črtico Stari mlinar. Potem 
je pisal pesmi, v Domu in svetu 
je leta 1923 izšel njegov ciklus 
Zemlja, ki je eden prvih glasnikov 
slovenskega ekspresionizma; pisal 
je prozo, najobširnejse je delo De-
tinstvo, ki pa ni zaključeno, leta 
1944 je izdal zbirko zgodb in le-
gend Bogar Meho; pisal je drame, 
najboljša med njimi je Kasija, na-
stala leta 191S; tu so še Dediči 
nebeškega kraljestva. Apokalipsa, 
Za novi rod in Prekop. 

Njegovo delo »ne pomeni le 
predhodništva svoječasnemu eks-
presionizmu in modernemu realiz-
mu, marveč dopolnjuje marsikaj, 
kar še do danes tipa v isto smer. 
Predvsem je to njegov izredno 
tenkočutni posluh za sočloveka, za 
žival, za vsako posamično, še tako 
drobno življenje, ki se bori brez 
odpora za soslasje s celoto in od-
mira zavrženo v osamljenost. To 
je nemi boj proti vsakršnemu pro-
staštvTi, ki povzroča nasilje In 
razkroj, boj, ki je v svojem naj-
čistejšem iedru organičen . . . 
Majcnova osve.ščenost n) vsiljiva. 
Redko teoretizira, nikoli s pokonč-
nim prstom. Pretaka se v podo-
bah. komaj dišno za občutljive 
ljudi . . . Majcen ne potrebuje arti-
stične samouveljavitve. Pogloblje-
na študija njegovega izraza hi do-
kazala da ta nikoli ni vnanji pri-
vesek, marveč včasih sicer nekam 
tuj, zato hladen, a vselej nujen 
pojav — meso in kri pretihega 
čoveka za današnji hnjp. Večja 
tišina ga bo priznala za žlahtne-
ca izpovedovaica.« (Marija Bor-
šnik) V. Vuk 

REZERVIRANO ZA LUJZEKA 
(Nadaljevanje s 7. strani) 

dati so te tudi m e n e izžrebal i , k e 
s e n si l e b k o tot i h e c o g l e d a . V Lu-
b l a n o s m o s e pe la l i z a f t o b u s o m n o 
s m o se m e d v o ž j o praf l u š t n o m e l i . 
K a k se te ne b i me l i , sa j ba zodj i 
v m e s c i n o s m o se v e č i n a Isl s proz -
n i m i m o š j a m i v L u b l a n o pe la l i . M e -
li s m o m a l o c a j t a n o s m o si hte l i 
m a l o n a š o b e l o L i ih lano og ledat i . Ua 
v a n rečen k a k j e to v s e z r i h t a n o n o 
ponoč i r a s v e t l e n o : P a k o k e v e j k e 
h iše so si zaz idal i • Ja , ja sa j s m o 
Pr iek i f e j s t š p a r a v n i n o s m o j in t u -
di k t u m i p r e c i k p r i p o m o g a l i , 

Jd, v e s t e pa koki h e c je b i ja , g d o 
s m o se prek krez e n o c e s t n o k r i « š e 
z a g n a l i : N e k š n i » termofor i« s o n a n 
p o ž m r k o v a l i e n k r a t z rdečo po z 
z e l e n o po z ž u t o j l i ič joj . Kerl v r a g 
bi se s p o z n a na to te s i g n o l c , s a j 
s m o P t u j č a n i n o Pr lek l n a s p l o h na 
t o t e s tvari ne n a v a j e n i . K a k razpu-
š č e n a čreda brez pas t i ra .smo se za-
gnal i prek krez c e s t o n o j e bila pro-
va sreča , k e s m o fsi ž iv i prek krez 
c e s t o pr ivont lra l i . Ja, ja v e t e , t.ik 
se godi č l o v e k i , č e iz P r l e k i j e v Lu-
b l a n o pritle. 

n a vi v id i t e to to g l a s b e n o pr ire -
d i l e v , ki j e bila tudi v z n a m c j i .špa-
raja, sa j so n a n n a vab i l ih n a p o v e -
dali n a j b o l j im en i t n a i m e n a j u g o -
•slovanske z . ibovne gla<;be. Z a v o l o 
špara ja j ih je dost i n e pr i š lo z opra -
v i f i l o n , k e si pre m o r e j o v i n o z e m -
stvi d e v i z e s lužit i . N o ja. i . e k e pa 
s m o le cul i . kak SD iian IJele v r a n e 
z a k r o k a l e n o še naši drug i p e v c i s o 
pokoza l i , kak se t iojo tiiUi z grrlimi 
glosi n o v i ž a m i lepi penez i /as l i i ž i t i . 

Gfio s m o se že m a l o b o j p o z n o p o -
noči pelal i d o m u . s m o se m a l o s tavl i 
np T r o j a n a h , sa j s m o ču l i . k e pre 
tan d o b r e k r o f e p e č e j o . K d o so se 
nan po k r o f i h že n a j b o j s l m e c e d i l e 
s m o zvedl i v toti gost i ln i , ke n e m a -
jo n a j č e n e g a krofa v e č n o s m o pač 
s v o j e l očne k r o f e rialp ua P t u j DE-
lal i . Sa j rečen , š p a r a j e se j e t isti 
den p o f s o d i k pozna lo . .Nafsezodjo 
pa s m o se l e p o n o fa jn mel i no se 
jas v i m e n i f s eh p tuj sk i b a n k i Se 
enkrat praf l epo z a b v o l i n . 

Te pa s r e č n o no mi nič ne z a m e r -
te. P i š i te mi na a n t r e s I r e d n i š t v o 
T e d n i k a , Heroja Lacka 2. I'tu1. 

S a m u vaš zves t i L u j s 

KINO 
n u C K O V C I : 
10. n o v e m b r a a m e r i š k i f i l m ČLOVEK 
IZ H O N G K O N G A ; 
G O R I S N I C A : 
9. i n 10. n o v e m b r a p o l j s k i f i l m F A -
R A O N , n . d e l ; 
K I D R I Č E V O : 
9. in 10. n o v e m b r a f r a n c o s k o - l t a l l -
j a n s k i f i l m VITEZ P A R D A I L L A N ; 
13. in 14. n o v e m b r a a m e r i š k i f i l m 
D I V J A R E K A ; 
ORMOŽ: 
9. n o v e m b r a a m e r i š k i f i l m S E J N -
10. n o v e m b r a a m e r i š k i f i l m H A J D U -
K O V A Č A S T ; 13. n o v e m b r a f r a n c o -
ski f i l m N E V A R N E Z V E Z E ; 
T O M A Z pri O R M O Ž U : 
10. n o v e m b r a f r a n c o s k i f i l m D E M O -
N A ; 
VEL1K. \ NEDELJ.A: 
9. n o v e m b r a a m e r i š k i f i l m H A J D U -
K O V A Č A S T ; 10. n o v e m b r a a m e r i š k i 
f i l m S E J N ; 
Z A V R C : 
10, n o v e m b r a i t a l i j a n s k i f i l m S U -
I ,EJMAN V E L I Č A S T N I , 

Mali oglasi 
PKOOAM P O S E S T V O : h i š o g o s p o -
d a r s k o pos lop je in 0,78 ha o r n e z e m -
lje . V p r a š a j t e F r a n c a L j u b e č a , P o d -
v inc i 40, P tuj . 
42 AROV V I X O G R . \ n . \ na lepi 

sončn i legi v S trajn i p r o d a m . P r i h o d 
m o ž e n z m o t o r n i m i voz i l i . N a s l o v v 
uprav i l ista. 
O P R E M L J E N O SORO o d d a m so l id -
n e m u m o š k e m u . N a s l o v v uprav i l i -
s ta . 
L P O K O J E N . \ Z . \ K O N C . \ i ščeta s o b o 
in k u h i n j o v P t u j u ali v oko l i c i , 
tudi v O r m o ž u . Mož p o m a g a pri de -
lu, F r a n c . \ v g u s t i . Na t ra tah 2, P tuj . 
R A Z N E DELE POHI<STVA zaradi 
s e l i t v e prodam, Marija Sa far , N o v a 
v a s 29, P tuj . 
O P R E M L J E N O S O B O s p o s e b n i m 

v h o d o m o d d a m . N a s l o v v uprav i li-
sta. 
K O L E K T I V G O S T I L N E »Pri P o l d e -
ku« v Tržcu v a s vabi ob n e d e l j a h 
na d o m a č e p e č e n i c e s k i s l i m z e l j e m , 
c i h a n i r e in pr i s tno d o m a č o h a l o š k o 
k a p l j i c o s p l e s o m . 

P R O D A M s o b n o p o h i š t v o z v l o ž k i 
in ž i m n i c a m i in m i z n i š t e d i l n i k . P o -
t o č n i k , R o g o z u i c a 5G. 
P R O D . \ M v e č v o z o v l i s t ja na lepi 
legi b l izu P t u j a in s v i n j s k o peso . 
V p r a š a j t e v B r s t j u 31/a. 
DIJAKINJ.-V i šče s o b o v P t u j u . N a -
s lov v uprav i . 
PROU.VM r a b l j e n o l o n č e n o peč . P i n -
tar ič , K i d r i č e v o 27. 
V I N O G R A D in v i n s k o k l e t na T u r -
š k e m v r h u p r o d a m . D v o r š a k , V a r a -
žd in , R. B o š k o v i č a 2. te l , 4!)U7. 
DOBKO O H R A N J E N g l o b o k in 
športn i v o z i č e k p r o d a m . V p r a š a j t e 
n a tratah 25, P t u j . 
S E D E M LET s t a r o in o s e m m e s e c e v 
bre jo v o z n o k r a v o s i m e n t a l k o , d o -
bro m l e k a r i c o p r o d a m . I v a n V i n -
kler , B u d i n a 46. 
DI . IAKINJI i š če ta s o b o v P tu ju . N a -
s l o v v uprav i . 

Š I V A L N I STROJ »bagat« p r o d a m . 
K r i s t i n a M u r k o , S l o v e n j a v a s 54. 
D O B R O O H R A N J E N š t e d i l n i k in 
k u h i n j s k o k r e d e n c o p r o d a m . S l o b o -
d a n .Jovanovič , G r e g o r č i č e v d r e v o -
red 8, Ptuj . 
M O D E R N E p o r o č n e p r s t a n e in v e s 
ostal i n a k i t v a m Izdela po u g o d n i h 
c e n a h z la tar v Krempl jev« 10, Ptuj . 
u g o d n o p r o d a m . J o ž e M e d v e d , P t u j -
DVE IN P O L LETI s t a r e g a k o n j a 
s k a gora 28. 

OPOZORILO 

S v a r i m v s a k o g a r pred n a k u p o m 
č e s a r k o l i od m o j e b i v š e ž e n e f . e c i -
Hje L j u b e č , roj. M u z e k , Porivlnci 40, 
k e r n i l a s t n i c a in b o m proti v s a k o -
nuir , ki bi k a j k u p i l , s o d n o p o s t o -
pal. 

F r a n c L j u b e č , Pocivinci 40, P t u j 
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